
 
H A F T - E - S O B H D A I L Y

اوائل عید شنیدم دایی عضو گروه مبارزه با کرونا شده. ماجرا 
را باید برای تان اینطور توضیح بدهم که اگر دست تان را روی 
لب تان بگذارید و صدای بررررررر در بیاورید ممکن است 
دایی بفهمد درباره چه چیزی صحبت می کنید اما ساعت ها 
صحبت درباره نظافت شخصی هیچ فایده ای ندارد. مثل این 
است روز تولد نهنگ برایش خلال دندان ببرید یا به فک های 
دریایی، گوش  پاک کن هدیه کنید. نه اینکه بهش بربخورد؛ 
ســر تکان می دهد و وانمود می کند همه صحبت های تان 
راجع به لزوم نظافت شــخصی را شــنیده اما من می دانم 
مشکل کجاست؛ مشکل اینجاست که اصولا ضرورتی برای 

پاکیزگی قائل نیست. 
دست ها را بعد از غذا، بعد از توالت و بعد از هر کار دیگری، 
می مالد بر شــلوار و تمام! منتها وقتی شــنیدم عضو گروه 
مبارزه با کرونا شده، حدس می زدم از چه نوعی باشد. یعنی 
مخزن ضدعفونی آویزان کرده به خودش، داخل روســتا 
می چرخد و گاه و بی گاه ســم می پاشــد به دار و درخت. 
زنگ زدم برادرم شمال از این اتفاق غریب برایم بگوید که 
دیدم هن و هن می کند. پاپی شــدم فهمیــدم دایی مایع 
ضدعفونی را پاشیده توی صورت یک عابری، دعوای شان 
شده. پرسیدم: »چرا؟« گفت: »دایی می گه بچه  پررو چشم 
می چرخوند تو محل، گفتم بپاشــم بهش روش کم شه!« 
خلاصه برادرم تعریف کرد وقتی رســیده که دایی داشته 
تانکر به دوش دنبــال یارو می دویده، مایع را می پاشــیده 

بهش. 
گفتــم: »عیب نداره. حداقلــش اینه شــماها دیگه کرونا 
نمی گیرید. ماســک می زنه؟« پوزخند می زد پشت تلفن. 
بعد برایم توضیح داد که ماسک می زند اما کارکرد آن برای 
دایی این است که موقع عطسه و سرفه و سیگار و حرف، آن 
را پایین می کشد تا راحت باشد. در واقع ماسک را بیشتر به 
عنوان محافظی برای چانه استعمال می کند تا دهان! گفتم: 
»خب حداقل بگو دستکش بپوشه می ره بیرون.« با تندی 
گفت: »تو زنگ بزن بهش بگو جون هر کی رو دوست داره 
اتفاقا درآره اون لامصب رو!« گفتم: »چطور؟« گفت: »یه 
ماهه دست شه؛ از کرم خاکی کثیف تر شده اون دستکش! 
ســیاه شــده، رنگ قیر!« گفتم: »خب می خریدی چند تا 
براش!« گفت: »خریدم. می گه حیفه دایــی، اینها رو بذار 
واسه روز مبادا!« بعد اضافه کرد مقصودش از روز مبادا لابد 
روزی ست که همه مان را چال کنند توی قبرستان. گفتم: 

»خدا نکنه!«
 با صدای بلندتر از قبل داد زد: »بیچاره شدیم رفت!« و چند 
دقیقه ای سکوت کرد. بعد گفت: »دیشــب قبل از خواب 
رفته بودم مســواک بزنم، دیدم دایی اومده پشت سرم بره 
دستشویی.« تا دید دارم مسواک می زنم گفت: »این همه 
جنس آشــغال ریختن تو بازار، می بینی دایی؟« با همون 
دهن پرخمیر پرسیدم: »چطور؟« دایی گفت: »دیشب یه 
چیزی بعد شام گیر کرده بود لای دندونم، هر چی مسواک 
زدم، فایده نداشت. آخرش با لبه چاقو درآوردم. « به برادرم 
گفتم: »خب تو که می شناســی دایــی رو. ظرف و ظروف 
رو بشــورید اونجا حتما.« گفت: »بله، می شوریم...« و باز 

سکوت کرد. 
گفتم: »عجبه؛ دایی که هیچ وقت مســواک نمی زد. اصلا 
مســواک داره مگه؟« گفت: »نخیر.« گفتم: »پس چی رو 
کرده بود تو دهنش؟« با بغض و عصبانیت گفت: »مسواک 

من!«
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آن دعوا دارند

این قاب از جلسه دیروز مجلس شورای اسلامی 
را باید قاب بگیریم و بفرستیم دفتر آقای وزیر 
بهداشت. رویش شــاید یک نامه کوتاه هم 
بنویســیم و نامه را با این شعر مشهور حافظ 
شــروع کنیم که »توبه فرمایان چرا خود کار 
دیگر می کنند.« آنجا بنویسیم که آقای نمکی! 
شما خودتان گام دوم فاصله گذاری اجتماعی 
را دو روز پیش ابــلاغ کردید به وزارتخانه ها و 
ادارات و در آن گفتید که باید فاصله حداقل یک 
متر باشد )آن هم در حالی که برخی کشورهای 
جهان از فاصله دومتری به عنوان فاصله ایمن 
صحبت می کنند(. حالا واقعا فاصله این همه 
نماینده با شما یک متر اســت؟ شما نبودید 
که می گفتید چون نمایندگان از شــهرهای 
مختلف زیر ســقف هرمی بهارســتان جمع 
می شوند احتمال ابتلا بالاست؟ پس چرا برای 
سلامتی خودتان نگرانی ندارید؟ اصلا چرا از 
نمایندگان نمی خواهید و نخواستید که مثل 
روزهای عادی، هی از سر جایشان بلند نشوند 
و راه بیفتند این طرف و آن طرف مجلس دنبال 
مسئولان دولتی؟ سوال ها را البته می توانیم 
جدی تر هم بکنیم و مثلا بپرسیم چه فایده ای 
بود در تشکیل جلسه دیروز مجلس که طرح 
سه فوریتی اش برای تعطیلی و قرنطینه یک 
ماهه، با یک اخطار از دستور خارج شد و چیزی 
نماند از آن جز چهار نطق نمایندگان که می شد 
آن را از طریق مصاحبه هم بــه گوش مردم 
رساند. خلاصه که بد اوضاعی است ولی شما 

گزارش جلسه دیروز مجلس را بخوانید:      
روز گذشته بالاخره نمایندگان مجلس از منازل 
خود بیرون آمدند و در اولین جلسه حضوری 
پسا کرونا شرکت کردند. این جلسه حاشیه و 
روایت های خواندنی مختلفی داشت که آن ها 

را مرور می کنیم.
روایــت اول: جلســه ای عجیــب و بدون 

فاصله گذاری
زینب صفری، روزنامه نگار حاشیه های جالبی 
از جلسه روز گذشته مجلس نوشته که برخی از 

آن ها را مرور می کنیم.
1  قــرار بود در جلســه امــروز مجلس، 

وزیران بهداشت و کشــور و رئیس  سازمان  
برنامه وبودجه ساعت ۹صبح برای بررسی روند 
کرونا در مملکت گزارش دهند اما هیچ یک در 

جلسه حاضر نشدند!
2  هر سه مدیر ارشــد دولت، معاونان شان 
را به جلسه فرســتاده بودند اما پزشکیان به 
آ ن ها اجازه صحبت نداد و گفت قرار بود خود 
آقایان گزارش بدهند. امیری، معاون پارلمانی 
رئیس جمهور اما در ایــن اوضاع می خندید و 
می گفت: »در ترافیک مانده اند« و پزشکیان 
گفت »این حرف ، الان که همه خیابان ها خلوت 
است پذیرفته نیســت؛ گویا دولت موضوع را 

جدی نگرفته.«
3  با غیبت دولتی ها قرار شــد رئیســان 
کمیســیون های مجلس حــرف  بزنند. اما 
حرف های حضرتی از کمیســیون اقتصادی 
و عزیزی از کمیســیون اجتماعی که بیشتر 
حدیث نفس بود. پزشکیان گفت اگر پیشنهادی 
برای این شرایط دارید حرف بزنید وگرنه که 
حــرف زدن فایده نــدارد. حضرتی هم گفت 
مهمانان شما نیامده اند و به هرحال یک جوری 

باید جلسه را پر کنیم!
4  نمکی، وزیر بهداشــت بالاخره ساعت 
۱۰ وارد شــد؛ نماینده ها مثل همیشه دورش 
جمع شــدند؛ طوری که پزشکیان مدام تذکر 
می داد »سر جاتون بنشینید! فاصله رو حفظ 
کنید!« پزشــکیان تک به تک نام نمایندگان 
را می برد و می گفت »برای ســلامت خودتون 
پروتکل را رعایت کنید. این جوری پیش بره 
باید منتظر کرونایی های تازه از دولت و مجلس 
باشیم.« پزشکیان، درمانده، هرچه از نماینده ها 
می خواســت اطراف وزیر بهداشت را خلوت 
کنند، به جایی نمی رســید؛ پزشکیان گفت: 
»به نظرم فــردا برای جلســه علنی با حضور 

نماینده  ها باید تدبیر تازه ای کنیم.«
5  نمکی پشت تریبون گفت: »برخی اصرار 
داشتند خبر ورود کرونا پیش از انتخابات اعلام 
نشود اما من باور داشتم صداقت با مردم بهتر 
است. در جلســه غیرعلنی باید توضیح بدم 
که نخستین منشــا بیماری کجا بود؛ در قم و 

گیلان، دو جریان متفاوت روی داد. الان کشور 
در مرحله مدیریت بیماری است و نباید دچار 
توهم شــده و تصور کرد که به مرحله کنترل 
رسیدیم؛ تا آخر اردیبهشت می توان کرونا را 

کنترل کرد.«
6    پس از آن رحمانی فضلی وزیر کشــور 
پشت تریبون رفت و گفت: »روند بیماری در 
بسیاری استان ها کاهشی است. در گیلان در 
عید روزی دوهزار بستری داشتیم اما الان به 

روزی ۴۰۰ بستری رسیدیم.«
7  مرکز پژوهش های مجلس هم گزارش داد: 
»متاسفانه داروهای تجویزی کرونا عوارضی 
داشته و در استان ها مشکل درست کرده؛ در 
برخی استان ها کمبود دســتگاه های دیالیز 
داریم  و از این رو تجویز هر داروی جدید باید با 

مطالعه و حساب شده باشد.«
8  ذوالقدر نماینده تهران گفت: »با کارمندان 
تماس گرفته اند و با گفتن این که اگر در محل کار 
حاضر نشوید انتظار اضافه کاری و ... نداشته 
باشــید آن ها را مجبور به حضور در محل کار 

کرده  اند.«
9  پارســایی، نماینده شــیراز گفت: »به 
مدیریت پروازها و ورودی های کشور در همان 
ابتدا بی توجهی شــد... بی اعتمادی مردم به 
نظام رو به فزونی اســت؛ واقعیت را به مردم 
بگویید؛ دو ماه باید کشور قرنطینه شود و بنیاد 
مستضعفان،اوقاف، آستان قدس رضوی و.. پای 
کار بیایند. آمار ۲۰ هزار تخت خالی، واهی است؛ 
چرا دولت پرستار استخدام نمی کند که فشار از 

روی کادر درمانی برداشته شود؟«
10  طرح سه فوریتی نمایندگان اصلاح طلب 
مجلس بــرای تعطیلی یک ماهه کشــور با 
تشخیص نمایندگان مخالف نظر رهبرانقلاب 
و قانون اساسی برشمرده شد و از دستور کار 

مجلس بیرون رفت. 
11  سرانجام پزشــکیان مقرر کرد: »دولت 
تا هفته آینده برنامه ملی مبــارزه با کرونا را 
به مجلس بدهد  و روشــن کند چرا از اجرای 
 قانون مدیریت بحــران کوتاهــی کرده.«

 ادامه در صفحه ۰3

مصطفی آرانی| تشــبیه آزادســازی فرکانس 700 و 800 توسط 
محمدجــواد آذری جهرمی به آزادســازی خرمشــهر در یک لایو 
اینستاگرامی، جدیدترین تلاش رسانه ای وزارت ارتباطات و فناوری 
اطلاعات برای وارد کردن فشار به سازمان صداوسیما برای حل این 
مسئله قدیمی اســت. او پیش از این، در توئیتر در پاسخ به کاربری، 
عدم آزادســازی این باند فرکانس ها را دلیــل وضعیت بد اینترنت 
خوانده بود و پس از آن هم در نامه ای به رئیس جمهور تلاش کرده بود 
تا از موقعیت اضطراری به وجود آمده بر سر کرونا استفاده کند و یک 

بار برای همیشه ماجرای این باند را حل و فصل کند. 
1  قبل از هر چیز بیایید ببینیم که دعوا بر سر چیست. به طور کلی 
باید بدانید که هر چه طول فرکانس کمتر باشــد، نیاز به نصب آنتن 
کمتری دارد، محیط بیشتری را پوشــش می دهد و بنابراین تجربه 
مشتری از اســتفاده از آن امواج بهتر است. باند 700 مگاهرتز یکی 
از بهترین فرکانس های انتقال داده و برقراری ارتباط اســت. برخی 
متخصصان و کارشناسان شــبکه های تلفن همراه به این فرکانس 
»باند تمیز« می گویند. این باند قدرت انتشار بالایی دارد و به همین 
خاطر موجب ورود آسان آن به ســاختمان ها می شود و لذا مناطق 
جغرافیایی بیشتر با زیربنای کمتر را تحت پوشش قرار می دهد )مثل 
آپارتمان ها.( اما مهم ترین نکته در مورد این باند این است که می توان 
بهترین کیفیت فناوری های نوین تلفن همراه یعنی نســل چهارم 

شبکه تلفن همراه )4G( را فراهم آورد. 
2  اما ماجرای اختلاف باند 700 )و 800( بین سازمان صداوسیما 
و وزارت ارتباطات یک ماجرای قدیمی اســت. از اواســط دهه 80 
شمســی تمام کشــورهای دنیا تصمیم گرفتند با توجه به پخش 
دیجیتالی شــبکه های تلویزیونــی، باندهای فرکانس مــازاد را به 
پروژه های دیگری و به خصوص به مسایل مخابراتی اختصاص دهند. 
این موضوع در کنفرانس های اتحادیه بین المللی مخابرات در سال 
2006 نیز مورد بحث و تبادل نظر قرار گرفت و سندی در خصوص 
آن تصویب شــد. حالا دولت می گوید بر اساس این تجربه جهانی از 
آنجایی که این طیف فرکانس، به عنوان انفال یعنی به عنوان اموالی 
که مالکیت آن برای مردم اســت در اختیار صداوسیما قرار گرفته؛ 
حالا باید توسط صداوســیما تخلیه شــود و به اپراتورهای موبایل 

تحویل داده شود.
3  با این حال، عقیده معاونت فناوری ســازمان صدا و سیما این 
است که تخصیص جهانی باند 700 مگاهرتز به پخش رادیوتلویزیونی 
و تفویض آن در ایران به سازمان صدا و سیما، به معنای این است که 
این سازمان باید مقررات گذاری و مدیریت این باند را در اختیار بگیرد 
و به نوعی، تلاش می کند تــا از باندهایی که به گفته متخصصان در 
حال حاضر خالی است یا از آن استفاده اندکی می شود پول دربیاورد. 
4  دعوا همچنان ادامه پیدا کرد تا اینکــه نهایتا کار به نهادهای 
عالی رتبه رفت. مثلا در پاییز ســال 97،  حســین فلاح جوشقانی، 
رئیس ســازمان تنظیم مقررات و ارتباطات رادیویی گفت حل این 
اختلاف به عهده شورای عالی امنیت ملی گذاشته شده است. »این 
موضوع اختلاف را به رئیس جمهــور منعکس کردیم. موضوع برای 
حل و فصل و تصمیم گیری، هم اکنون در شورای عالی امنیت ملی 
دردست بررسی است. از سوی دیگر در بودجه سال 97 نیز استفاده 
از این فضای فرکانسی، مطرح شده است. به طورکل مباحث حقوقی 
این اختلاف، در سطوح بالاتر در دســت بررسی و حل و فصل است 
و ما درحال آماده کردن مقدمات و مســتندات قانونی دراین زمینه 

هستیم.«
5  اما حالا آذری جهرمی تلاش دارد با توجه به صلاحیتی که ستاد 
ملی مدیریت کرونا پیدا کرده و مصوباتش به حکم مصوبه شــورای 
عالی امنیت ملی در حکم قانون است؛ مجوز استفاده از این باندها را 
بگیرد و به سازمان تنظیم مقررات و ارتباطات رادیویی بدهد که طبق 
قانون نهاد مسئول در خصوص واگذاری و تخصیص فرکانس است و 
کمیسیون تنظیم مقررات آن می تواند در این حوزه قاعده گذاری کند. 
معاون این سازمان دیروز در توئیتر با اعتراض به رویکرد صداوسیما 
نوشت: »چطور ممکن است در حالی که امروزه کمتر از ۱۵ درصد از 
این پهنای باند توسط سازمان صدا و سیما استفاده می شود، همچنان 

تخلیه و آزادسازی آن با اما و اگر همراه باشد؟ ادامه در صفحه ۰3

 چاره  ای 
 جز  تولید 

نیست
 همه شواهد از زيانی بزرگ در 

صنعت خودرو اروپا حکايت دارد، صنعت 
خودرو ايران نیز با همین مشکل روبه روست 
و احتمالا بايد به وضعیت تولید برگردد  صفحه 05

دلال ها کرونا نمي گیرند
گزارش میداني از بازار نیمه تعطیل طلا و ارز

 در روزهاي قرنطینه  صفحه 04 را بخوانید
قدم زدن با دست  صفحه 11 را بخوانید
گفت وگو با مهران زند،جوانی که با وجود قطع 

دو پاهايش وارد عرصه ورزش شده و ...  

 تبلیغ رب و توطئه 
مرموز رقبای »عنود«

شرکت تبرک خودش را در ماجرای تیزر 
تبلیغاتی حاشیه ساز اخیر تبرئه کرد   صفحه 03

مبالغه درباره آمار 
مخاطبان کنسرت آنلاين

مرور همه حاشیه هاي کنسرت هاي آنلاين 
شهرداري تهران در طرح نوروزخانه   صفحه 03

  عکس یک

 
بعضی شهروندان گرگانی 

در روزهای اعمال طرح 
فاصله گذاری اجتماعی 
نیز با حضور در تفرجگاه 

ناهارخوران گرگان 
به ورزش و پیاده روی 

پرداختند. عکس را علی 
اصغر قزل سفلو، عکاس 

ایرنا گرفته است.

اين رسم 
سريال پايتخت 

است که هر 
بار نام يک نفر 
را سر زبان ها 

می اندازد. 
عارفه معماريان  

البته سابقه 
بازيگری دارد 

که ...  صفحه 08

رنا
: ای

س
عک

احسنت به اين فاصله گذاری اجتماعی!
 روايت حاشیه ها و روايت های رسمی از اولین جلسه حضوری نمايندگان

توضیحات خانواده ملیکا  صفحه 03 را بخوانید

 رازهای 
 دختر  

 محمود
نقاش! 

نهضت آزادسازی 
کالیفرنیا با حمايت 

توئیتر فارسی
مدعی پرچمداری استقلال ايالت 

کالیفرنیا از مردم ايران خواست از 
اين جنبش حمايت کنند  صفحه 03



باشگاه خبر
 روزنامه صبح ایران  سال نهم  شماره 2624  چهارشنبه  20 فروردین  1399

ايدههايسيداحمدخاتمي
برايمديريتکرونا

سيد احمد خاتمي،  امام جمعه موقت تهران ديروز مصاحبه اي 
داشته با خبرگزاري حوزوي رسا در مورد ويروس کرونا که خوب 

است خلاصه آن را بخوانيد: 
1. در آغاز مسئله کرونا ما شــاهد هجمه ناجوانمردانه به قم و حوزه 
علميه بودیم. هجمه اي که زمينه اش کينه از دین بود درحالي که این 
ابتلا توجيهات خودش را داشته و تمام دنيا را در برگرفته است، داشتند 
قم را مقصر تلقي مي کردند؛ قرنطينه قم را مربوط به حوزه مي دیدند، 

اهانت ها کردند درحالي که دروغ بود. 
2. )یک( کاري که باید انجام مي شد، تشکيل ستادي براي پيگيري 
مســائل معنوي بود. این ســتاد امور معنوي، امور رواني را مدیریت 
مي کرد، نمي گویم تشکيل نشد، همين ستاد مبارزه بخشي و کميته اي 
را براي این کار تشــکيل داد، اما اولا قدري دیر بــود و ثانيا به قوت 

کميته هاي دیگر نبود. 
3. بایستي ستادي معنوي هم تشکيل مي شد. در این ستاد معنوي چه 
کساني نقش داشتند؟ باید همه نهادهاي فرهنگي، حوزه علميه، دفتر 
تبليغات، سازمان تبليغات در این ستاد نقش داشته باشند و به موازات 
کارهاي درماني و بهداشتي که آن ستاد مبارزه با کرونا  دارد، این ستاد  

نيز در این عرصه معنوي فعال باشد. 
4. این ســتاد باید چندتا کميته داشته باشــد. کميته اول، کميته 
پاسخگویي به شبهات اعتقادي، به هر حال براي مردم سوالات اعتقادي 
پيدا شده، نقش بلاها و شــرور و نقش این ها در نظام احسن هستي 
و توضيح اینها که واقعا ما تمام اســرار جهان هستي را نمي دانيم، ما 
ظاهري را مي بينيم و البته باید تحليل بشود، نقش آدم ها هم در این 
عرصه تبيين بشود. به هر حال کميته اي کارش پاسخگویي به شبهات 

اعتقادي باشد. 
5. دوم، کميته مدیریت نهادهاي معنوي و دیني. گرم نگه داشــتن 
فروغ زمزمه هاي مناجاتي. به حمدلله صداوسيما اینها را دارد ولي الان 
شرایط، شرایط عادي نيست. در این شرایط غيرعادي این زمزمه ها باید 
بيشتر بشود. ما به شدت نيازمند بالاآوردن فاز دیني و اعتقادي مردم 
در فضاي مجازي و  در رسانه هستيم، مي دانم که مسئولان صداوسيما 
براي این کار برنامه دارند ولي به نظر مي رسد باید فازش را بيشتر کنند. 
6. کميته سوم، کميته نظارت بر برنامه هاي رسانه ها. ببينيد فضاي 
مجازي الان تاثيرگذار است. صداوسيما هم تاثيرگذار است. من با دیدن 
مختصري از برنامه ها احساس مي کنم بعضي از مدیران مي خواهند به 
هر قيمتي مردم را شاد نگه دارند ولو با برنامه هاي غفلت زا. برنامه هایي 
که بوي غفلت از خدا مي دهد. در این شرایطي که باید همه توجه به خدا 
داشته باشيم، سم است رسانه اي بياید برنامه هاي غفلت زا پخش کند. 
اینجاست که به نظر مي رسد این ســتاد باید نظارت کند، اگر دید در 
فضاي مجازي، غير از فضاي مجازي، برنامه غفلت زایي از خدا هست، 

تذکر بدهد که تکرار نشود.
7. متاسفانه امسال به خاطر مسائل کرونایي نشد جشن باشکوه ساليان 
گذشته را)براي نيمه شعبان( داشته باشــيم اما انتظار از صداوسيما 
و فضاي مجازي است که در این عرصه ســنگ تمام بگذارند. شادي 
هدفمند را دنبال کنند مراقب باشــند به بهانه شادي، غفلت از خدا 
نباشد. شادي هاي غفلت زا در شأن جشن امام زمان نيست. ضمن آنکه 
از هنر براي جلب توجه مخاطبان استفاده مي کنند بر معرفت افزایي 

هم عنایت داشته باشند.

اعلام آمادگی ايران برای هرگونه همکاری با يکروزباسياستمداران
ترکيه در مبارزه با کرونا

وزرای امور خارجه ايران و ترکيه ظهر ديروز 
به صورت تلفنی گفت وگو کردند. محمد جواد 

ظريف،وزير امور خارجه کشورمان در تماس تلفنی 
با مولود چاوش اوغلو با توجه به شيوع ويروس کرونا 

در ترکيه با دولت و مردم ترکيه ابراز همدردی کرد 
و آمادگی کشورمان برای هرگونه کمک و همکاری 

در اين زمينه را اعلام داشت. همکاری های دو 
کشور در حوزه حمل و نقل و ترانزيت نيز از ديگر 
موضوعات مورد گفت وگوی وزرای امور خارجه 

ايران و ترکيه بود.

درخواست دوباره بورل برای اعمال 
معافيت های بشردوستانه تحريم های ايران

مسئول سياست خارجی اتحاديه اروپا باری ديگر 
خواستار اعمال معافيت های بشردوستانه برای 

کشورهايی شد که در پی شيوع ويروس کرونای 
جديد، خواهان کمک رسانی به کشورهای تحت 

تحريم از جمله ايران هستند.جوزپ بورل، مسئول 
سياست خارجی اتحاديه اروپا روز گذشته در 

يک سخنرانی که به شکل ويدئو کنفرانس پس از 
کنفرانسش با  وزرای دفاع کشورهای عضو اتحاديه 
اروپا برگزار شد، در پاسخ به اين سوال که اتحاديه 

اروپا چه راهبردی را برای عمل به درخواست 
سازمان ملل برای کاهش تحريم های اعمال شده بر 
کشورهای در حال مبارزه با شيوع ويروس کرونای 

جديد در پيش خواهد گرفت و آيا اين موضوع 
با وزرای اتحاديه اروپا مورد بحث قرار گرفته 

است يا نه گفت: کشورهای عضو ]اتحاديه اروپا[ 
پيش از اين بر سر موضعی که در قالب يک بيانيه 

منتشر شد توافق کرده اند و در اين بيانيه به وضوح 
گفته ايم کاملا ضرورت دارد که تحريم ها مانع 

کمک رسانی های بشردوستانه نشوند.
بورل ادامه داد: به همين دليل است که از ميشل 

باشلت، کميسيونر عالی حقوق بشر حمايت کرده 
و از همه خواستيم شرايطی فراهم کنند که همه 

مطمئن باشند تحريمی شامل حال کسانی که در 
انتقال کمک های بشردوستانه مشارکت دارند، 

نشود.
مسئول سياست خارجی اتحاديه اروپا در اين راستا 

اظهار کرد: درباره اتحاديه اروپا و  سازمان ملل 
کاملا مشخص است که تحريم های ما مشکلی از 

نظر تسهيل کمک رسانی های بشردوستانه ايجاد 
نمی کنند اما درخواست ما اين است که کشورهای 
ديگری که تحريم هايی اعمال کرده اند نيز اين کار 
را انجام دهند و معافيت های بشردوستانه ای برای 

فراهم کردن تجهيزات و کمک های پزشکی به 
کشورهايی از جمله ايران، کوبا، کره شمالی، سوريه 

و ونزوئلا که تحت تحريم هستند، اعمال شود تا 
]تحريم ها[ مانع انتقال کمک های بشردوستانه 

نشوند.

سی
لما

دیپ
رئيس جمهور با استانداران و روسای بخش های 
درمانی و توليدی خراســان شــمالی، خراسان 
جنوبی، ایلام ، کهگيلویه و بویراحمد و چهارمحال 

به صورت ویدئو کنفرانس گفت وگو کرد.
  بازگشــایی تدریجی مشــاغل باید با دقت 
و رعایت کامــل تمام دســتورالعمل ها و اصول 
بهداشتی انجام شود چراکه اگر اصول بهداشتی 
به خوبی مراعات نشود ممکن است این اقدام نه 

تنها مفيد نبوده بلکه خطرناک هم باشد.
  مردم، کسبه و کارمندانی که از 23 فروردین 
سر کار می روند، باید اصول بهداشتی را با دقت 
وحساسيت رعایت کنند و مطمئناً مراقبت فردی 
بهترین راه برای جلوگيری از شيوع و گسترش 

بيماری خواهد بود.
   موفقيت اجرای طرح فاصله گذاری هوشمند 
مبتنی بر رعایت اصول از ســوی مردم اســت، 
مســئولان و دســتگاه های ذی ربط در زمينه 
آموزش و اطلاع رسانی به مردم به ویژه صداوسيما 
هم باید با در نظر گرفتن برنامه های مناســب، 

اصول و نکات بهداشــتی مدنظر از سوی بخش 
بهداشت و درمان را برای مردم توضيح دهند.

   هنوز ایــن بيماری پيش روی مــا قرار دارد 
و مشخص نيســت که تا چه زمانی ادامه خواهد 
داشــت و لذا باید تلاش کنيم تا تــوأم با حفظ 
ســلامت مردم بتوانيم شــرایط را برای تأمين 

زندگی آنان نيز فراهم کنيم.
   در بخــش آمــوزش هيچ عجلــه ای برای 
راه اندازی مدارس و دانشــگاه ها وجــود ندارد، 
ضمــن اینکــه باید شــرایط برای بازگشــایی 
مدارس به گونه ای باشــد که هم از اجرای کامل 
دســتورالعمل های بهداشــتی اطمينان داشته 
باشيم و هم بتوانيم دغدغه خانواده ها را در این 

راستا از بين ببریم.
   باید در مرزها نيز پروتکل های بهداشــتی با 
دقت رعایت شود و اگر برادران و خواهران افغانی 
در ایران به کرونا مبتلا شده اند، براساس مصوبه 
ســتاد ملی مقابله با کرونا درمان آنان به صورت 
رایگان انجام شــود چراکه ما و همسایگان مان 

به هم پيوســته ایم و باید در این شرایط یکدیگر 
را یاری کنيم.

   پزشکان و پرستاران کشــور همواره سرافراز 
بوده اند و اميدوارم برای خدمتی که در این ایام به 
مردم ایران ارائه کردند پاداشی معنوی نزد خداوند 

داشته و در تمامی مراحل زندگی سربلند باشند.
  )درباره وضعيت مرزها و پایانه های مرزی در این 

استان و چگونگی رعایت پروتکل های بهداشتی 
در این پایانه ها را مثبت ارزیابی کرد و ضمن تأکيد 
بر اینکه با پيگيری وزارت خارجه باید مشــکلات 
مربوط به تردد کالا در مرزها برطرف شود(: مردم 
ایلام همواره مرزداران دلاور کشور و ميزبانان زائران 
اباعبدالله الحسين)ع( بودند و اميدواریم همواره در 

صحت و سلامت باشند.  

سخنگوي قوه قضائيه از نقش این دستگاه در جلوگيري از تعطيلي 
بيش از 990واحد توليدي و پيشــگيري از بيکارشدن کارگران این 

واحدها در راستاي تحقق رونق توليد خبر داد.
  در سال 98، قوه قضائيه توانســت 1500ميليارد از اموال تعاوني 
افضل توس را به بانک مرکزي انتقال دهد. همچنين 1450 ميليارد 
تومان از اموال تعاوني وحدت به بانک مرکزي منتقل شــد. از اموال 
تعاوني فرشــتگان 300 ميليارد تومان توســط قوه قضائيه به بانک 
مرکزي واگذار شد. از اموال تعاوني ثامن الحجج 600 ميليارد تومان 
به بانک مرکزي واگذار شــد و 435 ميليارد به مردم و سپرده گذاران 
پرداخت شد و اموال و دارایي هاي دیگري نيز از این موسسه شناسایي 
شــده که به مرور فرآیند خروج یا انتقال آن ها به بانک مرکزي انجام 
خواهد شد تا تمام یا حداقل بخش عمده اي از اعتبارات بانک مرکزي 

از ناحيه این خط اعتباري تامين شده باشد.
 )درباره پرونده هــاي اقلام دارویي(: این پرونده ها در دادســراها 
رسيدگي شده است. در دادگاه هاي برخي استان ها راي صادر شده 
ولي در تهران با شرایط کرونایي هنوز راي این پرونده ها صادر نشده 
ولي با دستورالعمل جدید و فعال شدن محاکم با دستورالعمل جدید، 

ان شالله راي مقتضي صادر مي شود.
 قبلا گفتيم که پرونده به دادگاه رفته و تشریفات در دادگاه برگزار 
مي شود و پيش بيني ما این است که در اردیبهشت ماه اولين جلسه آن 

برگزار و جلسات بعدي پشت سر هم برگزار شود.
)درباره عدم اعطاي مرخصي به محمدعلي نجفي، شهردار سابق 
تهران(: این ادعا که در زندان به تعبيري در بند و اندرزگاهي که آقاي 
نجفي حضور دارد، یک نفر مبتلا به کرونا شــده است، صحت ندارد و 
به هيچ عنوان هيچ کدام از افراد در انــدرزگاه مبتلا به بيماري کرونا 
نيستند. مرخصي به کساني داده شده است که محکوميت قطعي دارند 
و از آن جا که آقاي نجفي راي محکوميت قطعي برایش صادر نشده، از 
دایره شمول مرخصي خارج و قرار بازداشت دارد که بعد از قطعي شدن 
راي صادره در مورد او، درباره مرخصي ایشان تصميم گرفته مي شود 
و اگر راي ایشان قطعي شده بود مي توانستند در این ایام از مرخصي 

استفاده کنند. 
 ما به بيش از 50درصد زندانيان امنيتي مرخصي دادیم و بعضي هم 
به مرخصي نيامدند. ما ادعا نکردیم صدرصد به مرخصي آمدند. هم 
به امنيتي ها مرخصي دادیم و خيلي اسامي  اعلام شد و هم در عفو به 
خيلي از امنيتي ها عفو دادیم. انتقاداتي مصداقي شد که چرا به فلاني 
ندادید؟ ما در این موضوع تصميمات مان فردي نبود و به هيچ عنوان 
در مورد فرد تصميم نگرفتيم که به ایــن فرد مرخصي و عفو بدهيم 
یا ندهيم و شاخص و معيار گذاشتيم. برخي از زندانيان رفتارشان با 
این معيارها انطباق داشت و از آن استفاده کردیم و برخي از زندانيان 
منطبق نبود که استفاده نکردیم؛ لذا این که انتقاداتي انجام شده، نه 

ما انتقادات را وارد نمي دانيم زیرا خوب عمل کردیم و الگوي ســازي 
براي کشــورهاي مختلف کردیم و هم زندانيان و خانواده زندانيان و 
هم مجامع و نخبگان با سلایق مختلف از این اقدام قوه قضائيه تقدیر 

کردند و ما این مسير را ان شاالله ادامه خواهيم داد.
 ما در این ایام متاسفانه یکي دو حادثه در برخي زندان ها داشتيم، از 
جمله در زندان سقز که با یک برنامه ریزي و توطئه از ناحيه تعدادي از 
زندانيان انجام شــد و در کنارش با سهل انگاري برخي از کساني که در 
حوزه زندان خدمت مي کردند، شــاهد فرار زندانيان از سقز بودیم اما 
بلافاصله اعلام کردیم که حتما هم باید این زندانيان دستگير شوند و 
هم با افرادي که قصور کردند، برخورد شود. براي برخي از آن هایي که 
قصور کرده بودند، پرونده تشکيل دادیم و برخي بازداشتند و با همکاري 
مراجع و مجموعه زندانبان اکثر این زندانيان دستگير شدند و تعدادي 
خودمعرف آمدند. امروز انگشت شماري از آن ها بيرون اند. خوشبختانه 
هم عامل اصلي و محرک و طراح این توطئه دستگير شد و هم در بين 
فراریان تمامي  کساني که جرایم خشن انجام داده بودند و جزو مجرمين 
خطرناک بودند، به موقع دستگير شدند. الان کساني که باقي ماندند، 
کساني هستند که اتهامات سنگيني ندارند و ما در اولویت مان دستگيري 
کساني را قرار داده بودیم که جرم سنگين داشتند که با صلابت آنها را 

شناسایي کردیم و به زندان بازگرداندیم و مجازات مي کنيم.
 هم امنيت و هم ســلامت در زندان ها برقرار است. کساني که در 
زندان ها هستند، درست است که مجرم اند اما حقوقي دارند ازجمله 
حق حيات و ســلامت و بهداشــت عمومي  و در این قصه با کمک 
وزارت بهداشت و کمک بخش هاي مختلف، تمام اقدامات بهداشتي 
در زندان ها انجام شده اســت و ما امروز نگراني در امنيت و سلامت 

زندان ها نداریم.

بررسی طرح فاصله گذاری هوشمند و آخرین وضعیت شیوع بیماری کرونا
رئيس جمهور براي مديريت بيماري کرونا  دستوراتي را به اعضاي کابينه صادر کرد
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ذوالنوري کرونا را شکست داد؛ مجتبی ذوالنوری رئيس 
کميسيون امنيت ملی و سياست خارجی و نماینده مردم قم در 
مجلس پس از بهبودی کامل و شکست ویروس کرونا از قرنطينه 

خارج و درمجلس شورای اسلامی حاضر شد. )تسنيم(
 چند سرباز کرونا گرفتند؟ ناخــدا رحيمی پور، رئيس اداره 
سرمایه انسانی ستادکل نيروهای مسلح با بيان اینکه تدابير ویژه 
ستادکل، کاهش چشمگير ابتلای سربازان به ویروس کرونا را به 
همراه داشته است، گفت: خوشبختانه طی این مدت در تمامی 
مراکــز و پادگان ها و اماکن نيروهای مســلح هيــچ مورد فوتی 
نداشته ایم و از بين صدها هزار سرباز تنها تعداد 54 نفر به ویروس 
کرونا مبتلا شده اند. این تعداد نيز اغلب در خارج از مراکز آموزشی 
و بيرون از محيط ســربازی به این بيماری مبتلا شــده اند که با 
تلاش ها و اقدامات مفيد و مثمرثمر کادر درمانی نيروهای مسلح 
بحمدالله بهبود یافته و از بيمارستان ها و مراکز درمانی ترخيص 

شده اند. )خبرآنلاین(
رژه ارتش لغو شــد؛ معاون هماهنگ کننده ارتش از عدم 
برگزاری رژه روز ارتش در روز 29 فروردین سال جاری به دليل 
کرونا خبر داد. امير دریادار حبيب الله سياری معاون هماهنگ 
کننده ارتش در نشست خبری که صبح سه شنبه در ستاد ارتش 
برگزار شــد، اظهار داشــت: مراســم 29 فروردین ســالروز 
بزرگداشــت ارتش و رژه نيروهای مســلح و ارتش جمهوری 
اسلامی ایران از سال 58 تا به امروز مراسم رژه در تهران و مراکز 
استان ها برگزار می شد، این مراسم قدرت نيروهای مسلح را به 
نمایش می گذارد، که این نمایش موجب می شــود  نيروهای 
مسلح آمادگی لازم را دارد. با این حال او با اشاره به شرایط کشور 
و گسترش ویروس کرونا در کشــور گفت: بنابر مصوبات ستاد 
ملی مقابله با کرونا و بنابر تدبير فرمانده کل ارتش و هماهنگی 
با ستاد کل نيروهای مســلح و نظر مقام معظم رهبری ارتش 
جمهوری اســلامی ایران طرح جایگزیــن را طراحی و انجام 
می دهد. از این رو رژه نيروهای مسلح امسال برگزار نخواهد شد 
و رژه خدمت با شعار یاوران ســلامت در 29 فروردین امسال 

برگزار می شود. )خبرآنلاین(
 جوانفکر: رياست قاليباف بر مجلس، دور باطل گذشته 
است؛ کنشگر سياسی منتسب به احمدی نژاد با بيان اینکه ميزان 
مشارکت مردم در انتخابات مجلس یازدهم در پایين ترین سطح 
بود بنابراین مجلس یازدهم منتخب اقليتی از مردم ایران است، 

گفت: ریاست قاليباف بازگشت به دور باطل گذشته است.
علی اکبر جوانفکر، کنشــگر سياسی منســوب به جریان بهار و 
احمدی نژاد در پاسخ به این سوال که در سال های اخير )96-98( 
با افزایش اعتراض های مردمی که بيشــتر معيشتی هم هستند 
روبه رو بودیم، راهکار سياســی برون رفت از این شــرایط را  چه 
می دانيد؟  گفت: اگــر اعتراض های مردم به وضــع موجود را به 
مشکلات معيشتی محدود کنيم، ناگزیر از حقایق بزرگی که امروز 
مردم ایران با پوست و گوشت خود آن را احساس می کنند، فاصله 
خواهيم گرفت و شما در قامت یک رسانه ارتباط جمعی از ایفای 
نقش و رسالت خطير خود دایر بر بيان حقایق، تنویر افکار عمومی 

و آگاهی بخشی به جامعه، باز خواهيد ماند.
وی یادآور شد: مردم در هشت ســال دوران طلایی دولت های 

نهم و دهم، هر روز شاهد یک دســتاورد بزرگ و افتخار آميز در 
عرصه های مختلف بودند؛ ایران به یک کشور هسته ای تبدیل شد، 
برای اولين بار موفق به حضور در فضا شدیم و موجود زنده به فضا 
پرتاب کردیم، از نظر سرعت در پيشرفت های علمی در جهان به 
مقام نخست دست یافتيم، در سلول های بنيادین، توليد داروهای 
نوترکيب و ساخت انواع واکسن ها به پيشرفت های چشمگيری 
نایل شدیم، با اتخاذ یک دیپلماســی فعال با تمامی کشورهای 
جهان و به ویژه کشورهای منطقه و همسایگان، مراودات سطح 
بالا برقرار کردیم و به تدریج در مناسبات و معادلات جهانی به طور 

بلامنازعی تاثيرگذار شدیم.
مشاور رسانه ای احمدی نژاد درباره اولویت مجلس یازدهم و توان 
حل مشکلات کشور توسط این مجلس، گفت: در انتخابات مجلس 
یازدهم ميزان مشارکت مردم در مقایسه با همه ادوار گذشته در 
پایين ترین سطح بود بنابراین مجلس یازدهم منتخب اقليتی از 
مردم ایران است و نمی توان درباره کارآمدی و اثرگذاری مجلس 
یازدهم قضاوتی داشته باشم اما فارغ از آن تصور می کنم که قبل از 
هر چيز مجلس نيازمند بازیابی جایگاه به شدت آسيب دیده خود 

است تا بتواند در فرآیند تحولات کشور اثرگذار باشد.
وی در پایان راجع به احتمال ریاست قاليباف بر مجلس یازدهم 
تصریح کرد: پاسخگویی به اینگونه پرسش ها به معنای بازگشت 
به همان دور باطل گذشته است. نباید از یاد ببریم که ماجرا برای 
این دو جریان تمام شده اســت و هرگونه تلاشی برای زنده نگه 

داشتن آنها بيهوده خواهد بود. 
تحليل فلاحت پيشه از شرايط عراق؛ یک عضو کميسيون 
امنيت ملی و سياســت خارجی مجلس شورای اسلامی استقرار 
سامانه دفاع ضد هوایی پاتریوت آمریکا در عراق را خلاف مقررات 
داخلی آمریکا و عراق دانست و گفت: پشت پرده تحرکات اخير 
آمریکا در عراق اهداف انتخاباتی و منافع کشورهای ثالث و جنگ 

طلب در پی افزایش تنش بين ایران و آمریکا است.
حشمت الله فلاحت پيشــه در تحليلی از تحرکات اخير آمریکا 
در عراق گفت: آنچه امروز با حضور نظاميان آمریکا در عراق رخ 

می دهد خلاف قوانين داخلی این کشور و مصلحت مردم است.
وی با اشاره به استقرار سامانه دفاع ضد هوایی پاتریوت آمریکا در 
عراق افزود: این کار خلاف قوانين داخلی آمریکا اســت چون در 
سال 2011 ميلادی عراق زیر بار ادامه حضور نظاميان آمریکایی 
در این کشور نرفت که به موجب آن رئيس جمهور آمریکا اجازه 
ندارد نظاميان را در عراق نگه دارد اما ترامپ این کار را به اســم 
شرایط خاص، مقابله با داعش و این روزها با ادعای مقابله با تهدید 

ایران انجام می دهد.
فلاحت پيشــه با تاکيد بر اینکه »مردم عراق با اســتقرار سامانه 
دفاع موشکی پاتریوت آمریکا مخالف هســتند«، گفت: آمریکا 
این ســامانه را با ادعای مقابله با تهدید ایران مستقر کرده است 
که حتی تهدیدی برای امنيت عراق نيز محسوب می شود و آن ها 

حساسيت جدی به این موضوع دارند.
وی افزود: استقرار این سامانه این امکان را به آمریکایی ها می دهد 
که بعد از اقدام عليه ایران بخشی از  نظاميان خود را از اقدام مقابله 
به مثل ایران مصون نگه دارند. آن ها این سامانه را با ادعای ایجاد 
امنيت در منطقه مســتقر کردند حال اینکه به باور ما امنيت در 

منطقه تنها با خــروج آمریکا حکمفرما می شــود، این اقدامات 
تحریک کننده باعث افزایش تنش بين ایران و آمریکا در کشور 

ثالث عراق شده است.
این عضو کميســيون امنيت ملی و سياســت خارجی مجلس 
خاطرنشــان کرد: در این بين برخی گروه های جنگ ســالار و 
کشورهایی که راهبردشــان را بر مبنای جنگ تعریف کرده اند، 
آتش بيار معرکه ایران و آمریکا شده اند، برای اولين بار در تاریخ 
جنگ های ســرد در دنيا عملا این بازیگران ثالث، منافع ملی دو 
کشــور ایران و آمریکا را تهدید می کنند و ترامــپ که در پازل 
آن ها بازی می کند مولفه های نظامی همچون ســقوط پهپاد و 
آســيب های وارده به نظاميان آمریکا در عين الاســد را نادیده 

گرفته است.
وی ادامه داد: با توجه به اینکه این تحرکات در ســال انتخابات 
ریاســت جمهوری آمریکا انجام می شــود، برخــی از اطرافيان 
ترامپ بی  ميل نيستند موضوع ایران را سوژه انتخاباتی کنند اما 
تحولات عراق و نزدیکی به جنگ وضعيتی غيرعادی است آن هم 
در شــرایطی که دنيا نيازمند همکاری برای مقابله با کرونا برای 

کنترل اوضاع است.
فلاحت پيشــه در توضيح اقدامــات وزارت خارجه گفت: وزارت 
خارجه در قبال موضوع آمریکا تحت نظر شــورای عالی امنيت 
ملی اقدام می کند؛ معتقدم باید ضمن حفظ توان دفاعی کشور، 

از تنش های فزاینده خودداری کرد. )ایسنا(
 يک نماينده مجلس: آمريکا گفته بود مراکز فرهنگی ما را 
مورد حمله قرار می دهد؛  ســيد راضی نــوری در مورد تأثير 
ویروس کرونا بر سياست بين الملل گفت: کارشناسان بيوتروریسم 
و جنگ های ميکروبی معتقدند که ویروس کرونا توســط بشــر 
ساخته شده است. بعضی از کشورها مثل چين مانع دست یافتن 
آمریکا به منافعش بودند. اقتصاد چين، سدی مهم در برابر آمریکا 
بود و هست. نماینده مردم شوش در مجلس با اشاره به »تهدید 
ترامپ به مراکز فرهنگی ایران« گفت: آمریکا اواسط دی ماه گفته 
بود که مراکز فرهنگی و باستانی ما را مورد حمله قرار می دهيم. 
تحليل گران، حملات ميکروبی کرونایی را عامل تعطيلی مراکز 
فرهنگی ما می داننــد. همه این حمــلات، با برنامه اســت اما 
خداراشکر دامن خود آنها را گرفته اســت. این عضو کميسيون 
کشــاورزی مجلس ادامه داد: ما نباید انتظار داشــته باشيم که 
کشوری مثل آمریکا دلش به حال ما بسوزد و تحریم ها را لغو کند 
چرا که دشــمن قســم خورده ماســت. دل خوش کردن به لغو 
تحریم ها از سادگی ماست. آمریکا می خواهد کشورها را ضعيف 

نگه دارد پس آنها را زیر فشار خود نگه می دارند.)خبرآنلاین(
 رمزگشايی يک اصولگرا از حمله اصلاح طلبان به سفير 
چين؛ عبدالله گنجی مدیر مســئول روزنامه جــوان در صفحه 
شخصی خود درتوئيتر درباره حملات رسانه ای برخی از اصلاح 
طلبان به چين نوشت: »بخشــی از جریان اصلاحات اراده کرده 
است اکنون که راهی به ســوی آمریکا نيست؛ آب باریکه دوران 
تحریم را با هدف انتقام از نظام ببندد. حملات رســانه ای و این 
همانی دانســتن چين و آمریکا را در این راستا باید ارزیابی کرد. 
چين دنبال منافع خود اســت اما حمایت از منتقدان آمریکا در 

شرایط سخت، جزو منافع اش است.«

ازتحليليکنمايندهدربارهتهديد52نقطهایترامپ
تاتحليليکاصولگرادربارهرازدشمنیاصلاحطلبانباچين

مکرونخواستاربازگشتايرانبهاجرایتعهداتبرجامیاششد
رئيس جمهور فرانســه در تماس تلفنی با رئيس جمهور کشــورمان از ایران خواست که به اجرای 

تعهدات هسته ای اش بازگردد.
به گزارش رویتــرز، کاخ اليزه در بيانيه ای اعلام کرد که امانوئل مکرون رئيس جمهور فرانســه در 
مکالمه ای تلفنی با حسن روحانی رئيس جمهور کشورمان درباره اجرای برجام ]توافق هسته ای[ 
ابراز اميدواری کرده است که ایران به رعایت تعهدات هســته ای اش بازگشته و از اقدامات جدید 
مغایر با برنامه جامع اقدام عمل مشترک]برجام[ خودداری کرده و به کاهش تنش های منطقه ای 

کمک کند.
مکرون همچنين افزود: اکنون زمان آن فرا رسيده است که جامعه جهانی باید برای مبارزه با ویروس 

کرونای جدید باهم متحد شوند.

تصويرهایخوبکرونايی
کرونا، در کنار تلخی های بســیار، جلوه دیگری از مهربانی مردم با هم را نشان داده اســت. در عکس اول موکب هیات الزهرا 
دانشگاه صنعتی شریف را می بینید که از اول فروردین ماه روزانه اقدام به طبخ حدود ۷۵۰ غذا و ۱۰۰۰ بسته میان وعده برای 
بیمارستان های درگیر بیماری کرونا در شهر تهران می کند. در عکس دوم گروه جهادی هیات عبدالّل بن الحسن شمیرانات، بعد 
از مشاوره گرفتن از پزشکان متخصص عفونی با کمک های مردمی و خیرین، مدت 2۰ روز است که مشغول تهیه روزانه بیش 
از ۱۵۰۰ بطری آب میوه طبیعی )آب پرتقال، آبلیمو عسل( و 2۵۰۰ پیمانه سوپ برای تسریع در بهبودی بیماران کرونایی پنج 
بیمارستان معین کرونا هستند و در عکس سوم کانون فرهنگی رهپویان وصال شیراز را می بینید که در دوشیفت با حضور ۱۵۰ 

نیروی جهادی روزانه 2۰ هزار ماسک بهداشتی جهت استفاده کادر درمان و مردم تولید و عرضه می کند.
 )عکس: ناصر جعفری / تسنیم، زهیر صیدانلو / فارس و امین برنجکار / مهر(



پرونده  روز
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     تحلیل روز

     تحلیل روز

علی رستگار  
هفتصبح

 پرچمی که جدایی طلب های کالیفرنیا از آن استفاده می کنند، نقشی از خرس قهوه ای بومی این ایالت است که منقرض شده

مبالغه درباره آمار مخاطبان کنسرت آنلاين
 مرور همه حاشيه هاي کنسرت هاي آنلاين شهرداري تهران در طرح نوروزخانه  

 خواننده ها براي اجرا مقابل صندلي هاي خالي چقدر دستمزد گرفتند؟
 اشوان اعلام کرد اسم او بدون هماهنگي در فهرست قرار گرفته و قصد اجراي 

برنامه ندارد

تصحیح و توضیح
روز گذشــته در روزنامه هفت  صبح گزارشــی با عنوان »ماجرای سوگواری 
برای ملیکا« منتشر شد. پس از انتشــار گزارش، مادر ملیکا با روزنامه تماس 
گرفت و توضیحات تکمیلی ارائه داد: »ملیکای من قبلا صفحه اینســتاگرام 
داشــت اما یک ماه قبل از ابتلا به آن بیماری، صفحه خود را پاک کرده بود. 
بنابراین در زمانی که دچار بیماری شده بود، هیچ گونه فعالیتی در اینستاگرام 
نداشت. از لحظه ای که متوجه بیماری ملیکا شدیم تا زمان آسمانی  شدنش 
فقط 56روز طول کشید و برخلاف ادعای گزارش شما، او هیچ گونه فعالیتی 
در اینستاگرام نداشــت. تمام موضوعات پیرامون ملیکا در اینستاگرام بعد از 
آسمانی  شدنش رخ داد. ملیکا حتی نمی دانست که به تومور مغزی مبتلا شده 
و ما برای هربار عمل جراحی، دلایل دیگــری می گفتیم تا روحیه خودش را 
نبازد. او در آن 56روز بستری بودن هیچ گونه عکسی از خودش منتشر نکرد 
و حتی قدرت تحرک و تکلم او نیز کاهش پیدا کرده بود.« او همچنین درباره 
آن فیلم منتشرشده می گوید: »آن فیلم نه یک رقص است و نه یک پایکوبی 
یا پارتی. آن کار فقط یک سنت بود که در عزاداری جوان ها صورت می گیرد.«

 بدین وسیله روزنامه هفت صبح آن قسمت از گزارش را تصحیح می  کند.

نامه دیروز »رهبر جنبش استقلال طلبان کالیفرنیا« خطاب به مردم 
ایران از آن اتفاق هایی بود که می توانست حسابی فضای مجازی را 
تحت تاثیر قرار دهد و این کار را هم کــرد، از قضا این عنوان را هم 
فعالان اغلب اصولگرای توئیتر به مارکوس ایوانز داده اند و حسابی 
خود او و پیامــش را تحویل گرفته اند. او که گویا خودش ســاکن 
روسیه است در پیامی ویدئویی خطاب به مردم ایران خواسته که 
استقلال کالیفرنیا از آمریکا را به رسمیت بشناسند. او در بخشی از 
پیامش گفت: »این پیامی است از جمهوری آینده کالیفرنیا به مردم 
جمهوری اسلامی ایران. امروز من نه به عنوان یک آمریکایی بلکه به 
عنوان یک کالیفرنیایی با شما حرف می زنم.« او در ادامه توضیح داده 
که کشورش )همان کالیفرنیا( جزئی از آمریکای شمالی است و نه 
ایالات متحده آمریکا چون فرهنگ و پیشینه تاریخی خودش را دارد 
و نمی خواهد بیشتر از این زیر پرچم ایالات متحده باقی بماند. آقای 
ایوانز که گویا حالا در خود آمریکا کمتر از توئیتر فارسی شهرت دارد 
بعد از این حرف رفته سراغ اصل مسئله و گفته: »بسیاری از مردم 
سراســر جهان دولت آمریکا را به دلیل سیاست های خصمانه اش 
دوســت ندارند. ما کالیفرنیایی ها نمی خواهیم این سیاست ها به 
نام ما تمام شــود. ما خواهان جدایی از آمریکا هســتیم. بنابراین، 
نیازی به ذکر این نیست که وقتی کالیفرنیا به یک کشور مستقل 
تبدیل شود، جمهوری کالیفرنیا سیاست خارجی اش را خودش، 
مستقل از خواست واشــنگتن تنظیم خواهد کرد. کالیفرنیایی ها 
مردمی صلح دوست هستند و با سیاست های نظامی و امپریالیستی 
واشــنگتن مخالفند.« او در ادامه از جمعیت ایرانی های کالیفرنیا 
هم مایه گذاشــت و گفت: »کالیفرنیا میزبان بزرگ ترین جمعیت 
ایرانی هایی است که در خارج از این کشور زندگی می کنند و این مایه 
افتخار ماست. ایرانی های کالیفرنیا بخش مهمی از فرهنگ و هویت 
ما هستند. کالیفرنیای استقلال یافته قادر خواهد بود سیاست های 
خودش را در مسائلی که برای مردم ایران اهمیت دارند تنظیم کند. 
مسائلی مانند کشور اسرائیل، جنگ داخلی در سوریه، به رسمیت 
شناخت فلسطین، غنی ســازی اورانیوم و توسعه انرژی هسته ای 

توسط ایران و حضور نیروهای غربی از آن جمله اند.«
 بعد هم ادامه داد: »ایران مانند روسیه کشوری مهم است و نقشی 
راهبردی در اقتصاد جهــان دارد. ما مرکزی در روســیه داریم و 
داشتن مرکزی در ایران هم می تواند بسیار کمک کننده باشد. اگر 
مردم ایران اعلام کنند که کالیفرنیا در صورت استقلال به رسمیت 
شناخته می شود، آتشــی در کالیفرنیا به پا خواهد شد که جهان 

مثلش را ندیده است.«
دعوت به برپا کردن یک آتش بی نظیر در کالیفرنیا همان و شروع 
کارزار توئیتری در فضای توئیتر فارسی همان. به این ترتیب خیلی 
از فعالان اصولگرای توئیتر شــروع کردند به زبان انگلیســی و با  
#Calexit توئیت کردن و نشان دادن چراغ سبز به مردم آمریکا. 
جالب اینکه چهره های شناخته شده دنیای واقعی هم در این کارزار 
شرکت کردند. مثلا محســن رضایی در توئیتی به زبان انگلیسی 
نوشت: »کالیفرنیایی ها هم مثل بسیاری از مردم دیگر جهان، قربانی 
قدیمی ظلم واشنگتن هستند. هزینه کردن مالیات آنها برای نفرت 
پراکنی در سطح جهان را متوقف کنید. آنها می خواهند با پولشان 

پل بسازند، نه دیوار«.
این توئیت بارها از ســوی بقیه کاربران همسو بازنشر شد. طبیعتا 
چهره هایی مثل علی اکبر رائفی پور هم از این قافله عقب نماندند. 
صفحه ای که ادعا می کند تنها صفحه رســمی او در توئیتر است 

و دنبال کننده هــای زیادی هم دارد به این هشــتگ پیوســت و 
چندین توئیت منتشــر کرد. مثلا در توئیتی نوشــت: »کالیفرنیا 
دیگر نمی خواهد که در بی مسئولیتی داخلی و بی پروایی خارجی 
واشنگتن شریک باشد« و در توئیتی دیگر: »ایالات متحده متفرقه 
بهتر به تمام مردم دنیا بهتر خدمت می کنــد از جمله مردم خود 
آمریکا«. یاسر جبرائیلی، ســردبیر خبرگزاری فارس هم برای این 
جنبش و هشتگ سنگ تمام گذاشت. او نه تنها اغلب توئیت هایی 
که در این مورد می شد بازنشر کرد بلکه خودش هم چندین توئیت 
منتشر کرد. مثلا در یکی از آنها نوشت: »کالیفرنیا می خواهد در میان 
هرج و مرج کرونا از ایالات متحده جدا شود. جنبش بله کالیفرنیا: 
زمان آن فرا رسیده اســت که کالیفرنیا کنترل مرزهای خود را به 

عنوان یک کشور مستقل پس بگیرد.«
او در توئیتی دیگر هم نوشت: »در صورت جدایی کالیفرنیا، تصور 
کردن ژنرالانی که از دستورات اشغال کالیفرنیا آن هم به زور، پیروی 
می کنند، بسیار دشوار خواهد بود.« جبرائیلی همچنین با انتشار 
سندی اعلام کرد که بیشــتر از 51درصد مردم این ایالت خواهان 

جدایی هستند.
اینطور که معلوم است مردم کالیفرنیا اگرچه مدت هاست رویای 
اســتقلال دارند اما این آقای مارکوس ایوانز خیلی برایشان جدی 
نیست چراکه منابع انگلیســی زبان درباره او چندان زیاد نیست و 
حتی توئیت هایی هم وجود دارد درباره تعجب مردم کالیفرنیا از داغ 
شدن اسم او و البته ترند شدن ماجرای جدایی شان از ایالات متحده، 
خیلی از آنها هم بعد از آن شروع به توئیت های جدایی طلبانه کردند.

    چرا کالیفرنیا مهم است؟
ایالت کالیفرنیا را اغلب ما با یکی از مهم ترین شــهرهایش یعنی 
لس آنجلس و ایرانی هــای مقیم آنجا می شناســیم اما این ایالت 
یکی از مهم ترین ایالت های آمریکاســت و جدا شدنش برای بقیه 
آمریکایی ها و البته واشنگتن بیشتر شبیه یک شوخی است. درباره 

ایالت کالیفرنیا این نکته ها را بدانید:

   در ســال 1۸1۸ یک دزد دریایی آرژانتینی به نام »هیپولیت 
بوچارد« به »مانتری« در کالیفرنیا حمله کرد و بعد از یک ساعت 
مبارزه و درگیری، پرچم آرژانتین را در این شهر بندری به اهتزاز 
درآورد، بعدتر در ســال 1۸50 کالیفرنیا به اتحــاد ایالات آمریکا 

پیوست.
 کالیفرنیا با نزدیک به 40میلیون نفر جمعیت، پرجمعیت ترین 
ایالت آمریکاســت. این ایالت از نظر وســعت هم پس از آلاسکا و 
تگزاس، سومین ایالت بزرگ آمریکا محسوب می شود. لس آنجلس 
هم به عنوان یکی از مهم ترین شهرهای کالیفرنیا بزرگ ترین شهر 

آمریکا پس از  نیویورک است.
  اقتصــاد کالیفرنیــا بــا بیشــتر از 3 تریلیــون دلار 
)۳٬۰۰۰٬۰۰۰٬۰۰۰٬۰۰۰( تولید ناخالص داخلی، بیشــتر از 
هر ایالت دیگری در ایالات متحده آمریکا تولید ناخالص دارد. اگر 
کالیفرنیا را یک کشــور فرض کنیم، پنجمین اقتصاد بزرگ دنیا 

خواهد بود یعنی بزرگ تر از بریتانیا و فرانسه.
  کالیفرنیا صنعت فناوری اطلاعات و رایانه ای بسیار پیشرفته ای 
دارد به طوری که شــرکت های اوراکل، سیسکو سیستمز، اینتل، 
گوگل، یاهو، شرکت ای ام دی، سان مایکروسیستمز و نیز شرکت 
رایانه ای اپل و شِــوران نیز در این ایالت مرکزیت دارند. حتما اسم 
سیلیکون ولی را به عنوان مهد فناوری اطلاعات جهان شنیده اید؛ 
جایی که به اندازه بسیاری از کشورهای ثروت دانش بنیان دارد، این 

منطقه هم در کالیفرنیا قرار دارد.
  علاوه بر شــرکت های بــزرگ فنــاوری اطلاعــات، دو تا از 
آزمایشگاه های فدرال بزرگ آمریکا در این ایالت قرار دارند از جمله 

آزمایشگاه ملی لارنس لیورمور و آزمایشگاه ملی لارنس برکلی.
  نزدیک به 30 درصد جمعیت این ایالت را اســپانیایی زبان ها 
تشکیل می دهند که ریشه آمریکای لاتین دارند. طبق نظرسنجی 
سال 2015 جمعیت لاتین تبار این ایالت به شدت در حال افزایش 

است.
 کالیفرنیا پنجمین تامین کننده  بزرگ غذا در جهان است.

1    شــهرداري تهران براي نوروز امسال قصد 
داشت کنسرت هایي برگزار کند به نام »نوروزگاه« 
که بعد با شیوع کرونا این برنامه لغو شد و یکسري 
کنسرت هاي آنلاین به نام »نوروزخانه« جایگزین 
آن شد. یعني هر شب یک خواننده پاپ در سالن 
برج میلاد مقابل صندلي هــاي خالي برنامه اجرا 
مي کند و این برنامه به صــورت زنده روي چند 
پلتفرم اینترنتــي براي مردم پخش مي شــود. 
این کنســرت هاي رایگان هر شب ساعت 9 اجرا 
مي شــود و تا الان خیلي از خواننده هاي پاپ از 
جمله رضا یزداني، مهدي جهاني، روزبه بماني و 
... در آن به اجراي برنامه پرداختند. برگزاري این 
کنسرت ها به روزهاي پایاني نزدیک مي شود اما 
نکته اینجاست كه از همان روز اول که اصل ایده 
آن مطرح شــد، حواشــي متعددي پیرامون آن 
شــکل گرفت که هنوز هم ادامه دارد. مهم ترین 
این حاشــیه ها بحث آمار بازدیدکننده هاست. 
در واقع مجریان این طرح چنــان با بزرگنمایي 
درباره آمار مخاطبــان این برنامه صحبت کردند 
که ناخواسته به یک دعواي صنفي دامن زدند که 
درنهایت منجر به قهر و جدایي فیلیمو و نماوا با 
انجمن صنفي وي اودي کشور شد. این دوشرکت 
هم دو مهره سنگین این حوزه هستند و جدایي 
آن ها از انجمن صنفي اتفاق مهمي  تلقي مي شود. 
حالا حاشــیه هایي که به واســطه برگزاري این 
کنسرت هاي آنلاین پیش آمده را گام به گام از آخر 
به اول مرور مي کنیم و مشخص مي شود که اصل 

دعوا سر چیست. 
2  ماجراي جدایي فیلیمــو و نماوا از انجمن 
صنفي وي او دي هاي کشور دو روز پیش به واسطه 
یک بیانیه مشــترک اعلام شــد. یکي از دلایل 
این جدایــي در متن اطلاعیه، اعــلام نظرهاي 
غیر کارشناسي از ســوي بعضي اعضاي انجمن 

عنوان شده. به نظر مي رسد اشاره آن ها به همین 
آمارهایي است که از برگزاري کنسرت هاي آنلاین 
در این چندروز دیدیم. انجمن صنفي شرکت هاي 
نمایش ویدئویي آنلاین، چند روز پیش یک بیانیه 
منتشر کرد که در آن تاکید شــده بود، بیش از 
پنج میلیون نفر از مردم ایران کنسرت هاي آنلاین 
را تماشا کردند. احتمالا این آمار هم با استناد به 
جدولي که شــرکت تیوا منتشر کرد، تهیه شده. 
شرکت تیوا یکي از پلتفرم هاي اصلي پخش همین 
کنسرت هاي آنلاین است و به نوعي رقیب همان 
فیلیمو و نماوا محسوب مي شود. این شرکت مدعي 
شــده بود در روز دهم فروردین، کنسرت روزبه 
بماني بیش از دومیلیــون و 700هزار نفر فقط از 
این پلتفرم و درمجموع پنج میلیون و 900هزار از 
سایر پلتفرم ها بیننده این کنسرت بودند. یا یک 
شــب قبل تر درمجموع پنج میلیون به طور زنده 
به تماشاي کنسرت مهدي جهاني نشستند. این 
آمار همینطوري بین مدیران شهرداري و وزارت 
ارتباطات در توئیتر دست به دست مي شد و به هم 
خسته نباشید و تبریک مي گفتند. به طور مثال 
غلامحســین محمدي، رئیس مرکز ارتباطات 
شهرداري تهران و محمدرضا جوادي یگانه، معاون 
اجتماعي و فرهنگي شهرداري تهران، آمارهایي را 
که حافظ حکمي ، از مدیران تیوا منتشر کرده بود، 
بازنشر کردند و امیر ناظمي ، معاون وزیر ارتباطات 
با انتشار نمودارهایي از ترافیک اینترنت کشور از 
استقبال قابل توجه مردم از این کنسرت ها نوشت. 
در اینکه برگزاري این کنسرت ها اتفاق خوبي بوده 
تردیدي نیست اما مشکل اینجاست، آمارهایي که 
ارائه  شده خیلي واقعي به نظر نمي رسد؛ چرا؟ چون 
اساسا اینترنت کشور از نظر فني ظرفیت چنین 
اتفاقي را ندارد. محمدجواد شکوري، مدیرعامل 
آپارات در مورد صحت و سقم این آمارها توئیت 
کرده: »تماشاي آنلاین کنسرت براي نزدیک به 
پنج میلیون نفر یعني حداقل هفت ترابیت پهناي 
باند در کشوري که هیچ دیتاسنتري به تروپوت 

یك ترابیت نمي رســه و کل ظرفیت ixp کشور 
کمتر از دو ترابیت است. آخه چرا؟!« خب با این 
تفاسیر دلیل دلخوري فیلیمو و نماوا هم تقریبا 
مشخص مي شــود. ضمن اینکه آن ها با محمد 
صراف، مدیرعامل این انجمن که خودش هدایت 
فیلمنت را هم برعهده دارد، بر ســر طرح سینما 

آنلاین گویا اختلافاتي داشتند. 
3  از بحث آمارهاي بزرگنمایي شــده درباره 
تعداد مخاطبان این کنسرت ها که بگذریم، آخرین 
حاشیه پیش آمده کناره گیري اشوان از حضور در 
این برنامه است. در لیستي که برگزارکنندگان این 
کنسرت منتشر کردند، در روز 21فروردین اشوان 
قرار است به اجراي برنامه بپردازد اما این خواننده 
پاپ عصر دیروز روي اینستاگرامش یک استوري 
گذاشت و نوشــت که بدون هماهنگي اسم او در 
لیســت قرار گرفته و قبلا هم به برگزارکنندگان 
توضیح داده که قصد شرکت در این برنامه را ندارد 
اما چون اسم او را از فهرست خارج نکردند، مجبور 

شده شخصا در این مورد اطلاع رساني کند. 
4   باز کمي  قبل تر یکي دیگر از حاشــیه هاي 
این کنســرت ها لغو برنامه گروه بوشهري لیان و 
محسن شریفیان بود. در واقع در لیستي که اول 
منتشر شد، قرار بر این بود که در روز 13فروردین 
گروه لیان و محسن شریفیان برنامه اجرا کنند. 
بعد گفتند برنامه این گروه لغو شده و به جاي آن 
گروه رستاک به اجراي برنامه مي پردازد. درنهایت 
هم هیچ کدام برگزار نشد و رحیم شهریاري روي 
صحنه رفت. حالا لغو برنامه محسن شریفیان و 
گروه لیان خودش تبدیل به معضل دیگري شده. 
چون محمدجواد حق شناس، عضو شوراي شهر 
تهران در توئیتي تلویحا تایید کرده که لغو اجراي 
این گروه به دلیل ممنوع الکارشــدن آن ها است 
و به تعبیر حق شــناس مدیر حراست مجموعه 
برج میلاد با این بهانه دخالت ناروا کرده است. به 
هرحال او توضیح داده که با معاون هنري وزارت 
ارشاد و مدیرکل فرهنگي شــهرداري، در حال 

مذاکره اســت که مشــکل گروه لیان حل شود. 
روزهاي اول گفته مي شد صداوسیما گفته چون 
مجوز و نظارت اجراي این کنسرت ها برعهده مرکز 
صوت و تصویر فراگیر و عملا زیر نظر این سازمان 
است، نباید در اجراها ساز نشان داده شود که البته 
بعد مشخص شد، این شــایعه صحت نداشته و 

کنسرت ها بدون مشکل اجرا و پخش شد. 
5   در روزهاي آخر اسفند روزبه نعمت اللهي 
یک کنسرت آنلاین برگزار کرد که در اینستاگرام 
و آپارات پخش شد و در مجموع بیش از 200هزار 
نفر بیننده داشت. هفته پیش این خواننده با انتشار 
یک توئیت و با اشــاره به برگزاري این کنسرت 
مدعي شد که شهرداري تهران ایده او را سرقت 
کرده. معاون شهردار تهران هم البته توئیت او را 
این طور پاسخ داد که ایده برگزاري کنسرت هاي 
آنلاین پیــش از اجراي نعمت اللهي بــوده اما با 
این حال از او تقدیر کرد. خود این ماجرا که اولین 
کنسرت آنلاین در ایران از سوي چه کسي برگزار 
شــده، مدعي زیاد دارد. به طور مثال خود اشوان 
در استوري دیروزش مدعي شــده بود که اولین 
کنسرت به این سبک را او برگزار کرده. درنهایت 
هم البته خیلي اهمیتي ندارد کــه اولین بار چه 
کسي این اقدام را انجام داده چون خواننده هاي 

خارجي ســال هاي پیش به این سبک کنسرت 
برگزار کرده بودند اما در ایران اگر مد نظر باشد که 
علیرضا قرباني چهارسال پیش کنسرت آنلاین در 

ایران برگزار کرده بود.
6 یکي دیگر از حاشــیه هایي که گریبان این 
کنسرت ها را گرفته، مسئله دستمزد خواننده ها 
است. خبرگزاري تسنیم نوشته که این خواننده ها 
براي هر اجرا بین 20 تــا 50میلیون تومان پول 
دریافت کردند و از شهرداري تهران انتقاد کرده 
که چرا چنین هزینه اي کرده. روزنامه جوان هم 
هزینه برگزاري این کنســرت ها را 500میلیون 
برآورد کرده اســت. این گروه از رســانه ها حتي 
از این زاویه هم انتقاد کردنــد که این برنامه ها با 
طرح فاصله گذاري اجتماعي مغایرت دارد چون 
براي هر برنامه 100نفر در ســالن جمع مي شود 
و همین باعث شیوع کرونا مي شــود. انتقادها از 
دستمزدها در حدي بود که مدیر دفتر موسیقي 
فرهنگ و ارشاد اسلامي،  رفت مصاحبه کرد كه 
ما فقط در زمینه ارائه مجوز به خواننده و نوازنده 
و قطعات نقش داشتیم و در مورد ارقام پرداختي 
و قراردادها هیچ دخالتي نداشــتیم و خلاصه به 
این ترتیب ارشاد پاي خود را از این ماجرا بیرون 

کشید و خلاص. 

تبلیغ رب و  رقبای »عنود«
شرکت تبرک خودش را در ماجرای تیزر تبلیغاتی حاشیه ساز اخیر که با نام 

این شرکت منتشر شده بود تبرئه کرد.
محصولات تبرک در روزهای گذشته یکی از بهترین جدول های پخش آگهی 
را در تلویزیون داشتند، مخصوصا یک شعار جدید هم ساخته اند که در سلسله 
آگهی های تبلیغاتی شان استفاده می شود اما چند روز است که آگهی دیگری 
که به نام این شرکت در فضای مجازی دســت به دست می شود حاشیه های 
زیادی درست کرده است. در این ویدئو که خط قرمزهای زیادی در آن دیده 
می شود ماجرای تلاش پسری برای ملاقات با دختر مورد علاقه اش در دوران 
قرنطینه نشان داده می شود. از سر و شــکل زن ها و مردهای انیمیشن گرفته 
تا آهنگ هایی که به جای حرف هایشــان استفاده شــده، هر کدام به تنهایی 
می توانستند صدای نهادهای مذهبی و رسمی را دربیاورند و دقیقا این اتفاق 
هم افتاد. تا جایی که حتی زمزمه درخواســت برای تعطیلی این شرکت هم 
شنیده می شد و در نهایت تبرک مجبور شد بیانیه بدهد و بگوید که این آگهی 
هیچ ارتباطی با برند تبرک نداشته است. در بیانیه این شرکت آمده: »بار دیگر 
شاهد برنتابیدن بعضی دوستان  یا رقبای عنود از حسن استقبال هموطنان 
گرامی از محصولات تبرک و پخش تیزری به دور از شان و ضوابط اخلاقی که 
مورد تایید و باور این شرکت نمی باشــد، در فضای مجازی هستیم.از لحظه 
اطلاع یافتن از این موضوع مجدانه در تلاشیم تا شخص خاطی را شناسایی و 

اقدامات لازم با طرح شکوائیه علیه نامبرده به عمل آوریم.«
البته این اولین بار نیست که برندهای نام آشنا از آگهی هایی که به نام آنها اما 
به صورت غیررسمی منتشر شده اند اعلام برائت می کنند. مثلا مدتی پیش در 
تماس با شرکت کبریت توکلی مشخص شد که آنها هرگونه ارتباط با اکانتی 
که به نام آنها در توئیتر فعالیت می کنــد و از قضا دنبال کننده های زیادی هم 

دارد، تکذیب می کنند. 

نهضت آزادسازی کالیفرنیا با حمایت توئیتر فارسی
مدعی پرچمداری استقلال ایالت کالیفرنیا از مردم ایران خواست از این جنبش حمایت کنند

يک روز کرونايی در مجلس
 روایت حاشیه ای و روایت های رسمی از اولین 

جلسه حضوری نمایندگان
ادامه ازصفحه   اول

   روایت دوم: کرونا و معضلات اقتصادی دولت
یکی از مهم ترین بخش های جلسه روز گذشــته مجلس صحبت های محمد باقر 
نوبخت، رئیس ســازمان برنامه و بودجه بود. بخش هایی از صحبت های مهم او را 

مرور می کنیم.
1  کرونا تا الان روی منابع دولت اثرگذار بوده اســت. با توجه به این که یکی از 
مولفه های تامین منابع در بودجه سال جاری فروش نفت و فرآورده ها بوده و با عنایت 
به کاهش تقاضای جهانی و افت قیمت نفت می توان گفت در این زمینه به شدت بر 

منابع ریالی و سهم نفت اثر منفی داشته است.
2 مولفه بعدی مالیات است؛ با توجه به شرایط رکودی و تصمیمی که دولت برای 
هماهنگی با بنگاه های تولیدی، مشاغل و کسب وکارهای خرد داشته، یک امحال سه 
ماهه صورت گرفت لذا ما از نظر درآمدی از محل مالیاتی با عدم تحقق مواجه شدیم 

و در این میان مخارج غیرقابل اجتنابی هم وجود دارد.
3 در واقع این بحران نه تنها بر خزانه مــا اثرگذار بوده بلکه در بخش دیگری از 
منابع که در قانون بودجه پیش بینی شــده تاثیرگذار بوده است ضمن این که باید 
تعهداتی مثل پرداخت یارانه 45 هزار تومانی، بیش از 31 هزار میلیارد تومان حمایت 
معیشتی، 12.5 هزار میلیارد تومان خرید تضمینی گندم، 5100 میلیارد تومان 
طرح تحول ســلامت و 15 هزار و 550 میلیارد تومان سهمی که باید به نهادهای 
حمایتی داده شود نیز محقق شود. فردا 20 فروردین ماه باید 4400 میلیارد تومان 
برای یارانه ها پرداخت شود؛ ما یک پرداخت نیز در دهم فروردین ماه داشتیم ضمن 
این که مصرف بنزین از بیش از 90 میلیون لیتر به 42 میلیون لیتر در روز رسیده 
و آنچه از محل صرفه جویی بنزین می شــد عرضه کرد با توجه به کاهش تقاضا در 

کشورهای همسایه مشکلات خود را دارد.
   روایت سوم: ناگفته های وزیر بهداشت از کرونا

یکی دیگر از بخش های مهم روز گذشته مجلس صحبت های نمکی، وزیر بهداشت 
بود. برخی صحبت های او را مرور می کنیم.

1  ما پیک پاییزه آنفلوآنزای اچ 1 و ان 1 داشتیم و منتظر پیک زمستانه آنفلوآنزا 
هم بودیم. هشت مورد آنفلوآنزا نوع بی تشخیص داده شد. در 29 بهمن ماه دو مورد 
بیماری کرونا به ما گزارش شد و گفتند که شهر قم علائمی به شکل کروناویروس 
دارد. من به همکاران گفتم که این گزارش با گزارش های قبلی مان متفاوت است 

باید به این گزارش ها شک کرد زیرا علائم کروناویروس را دارد.
2  تست کرونای آن دو طرف را گرفتیم صبح روز 30 بهمن ماه تست آنها مثبت 
شد. قبل از آن موارد زیادی را آزمایش کرده بودیم و جواب تست ها منفی بود. روز 
چهارشــنبه 30 بهمن ماه به دولتی ها گفتم دو مورد ویروس کرونا در قم داشتیم 
صبح با خانم دکتر مختاری تماس گرفتم و آنها به من گفتند که از سه آزمایش های 
اولیه مثبت شده و دو آزمایش دیگر باید ترتیب دهیم که ببینیم کروناویروس در 
آنها مثبت اســت یا خیر. بعضی دوستان توصیه داشــتند که اعلام ویروس کرونا 
قبل از انتخابات درست نیست ولی همواره اعتقاد داشتم که بهترین کار صداقت و 

راستگویی با مردم است.
3  باید در یک جلسه غیر علنی به طور مفصل به شــما نمایندگان، مسائل را 
توضیح بدهم. 23 تیم اپیدمیولوژیســت ما در حال کار کردن هستند که بفهمند 
اولین منشا بیماری در کجا بود. همواره گفته ام که آنچه در گیلان و قم اتفاق افتاد 
دو مقوله کاملا متفاوت است. ان شــاءالله توفیق داشته باشم که در یک جلسه غیر 
علنی این مسئله را باز کنم. البته ضرورت غیر علنی بودن جلسه به این معنا نیست 

که ما با مردم بیگانه ایم.
4  هنوز به مرحله مهار و کنترل نرسیده ایم بعضی دچار توهم نشوند.

5 ما توانستیم نماز جمعه، مدارس و دانشگاه ها و حتی حرم مقدس امام رضا 
و حضرت معصومه )س( اعتکاف، سفرهای راهیان نور را برای اولین بار بعد از دفاع 
مقدس تعطیل کنیم. حاصل این همکاری مدیریت اژدهای ســرکش کرونا بود. 

دومین عامل توفیق ما، غربالگری عمومی بود.
6 مدیریت کرونا شاید طولانی تر از آن باشد که برای خود تصویرسازی کردیم. 
هیچ پدیده ای برای اقتصاد سهمگین تر از طولانی تر شدن مدت کرونا نیست. باید 
کاری کنیم که این موضوع در حداقل زمان مهار شود تا به اقتصاد هم کمک کرده 
باشیم. البته شاید مجبور باشیم قسمت های اقتصاد را با فضای بازتری مورد توجه 
قرار دهیم. اکنون در مرحله مدیریت بهینه بیماری هستیم. در روزهای آینده در 
برخی استان ها به مهار و کنترل می رسیم و امیدواریم تا پایان اردیبهشت بتوانیم به 

نقطه مهم تری دست پیدا کنیم.

رمزگشایی 
از   دعوای 
 سیدخندان
 و جام جم

ادامه ازصفحه   اول

مگر غیر از این است که همه 
سوار یک کشتی هستیم، پس 

این نگاه های متفرق از چه چیزی 
حکایت می کند؟ حتی به فرض 
قبول صحت برخی ادعاها، مگر 
غیر از این است که به روز رسانی 

قوانین و مقررات برای ایجاد فرصت 
استفاده حداکثری از منابع موجود 
و در جهت صرفه و صلاح کشورها، 

همیشه باید مد نظر باشد؟ دنیا 
به سمت قرارگیری هرچه بیشتر 

محتواها و البته محتوای تلویزیونی 
بر بستر اینترنت و فضای مجازی 

پیش می رود، پس آیا غیر این است 
که فرکانس ها باید از طریق متولی 

اصلی خود برای توسعه پهن باند 
کشور به کار گرفته شود، تا به این 

ترتیب امکان روز آمدی پخش های 
تلویزیونی را هم شاهد باشیم؟«

نسرین محسنی البته به یک 
موضوع دیگر هم اشاره کرده که 
کمی دردناک است. او گفته در 

حالی که در بسیاری از نقاط دنیا 
واگذاری تکه باندهای پایین تر 

)نظیر باند 694-614 مگاهرتز( 
برای موبایل و 5G مدنظر قرار 

گرفته شده، ما هنوز در تکه 
بالای باند )۸62-791 مگاهرتز( 

آن هم با کمترین درصد از 
بهره برداری صدا و سیما هنوز 
باید مباحثه کنیم. آرش کریم 

بیگی، روزنامه نگار حوزه فناوری 
اطلاعات هم دیروز در توئیتر این 
نظر را تایید کرده و از کشورهایی 

مثل مالدیو، آنگولا و بوتان و 
سورینام نوشته که از سال 2015 

و 2016 اقدام به استفاده از باند 
700 برای تلفن همراه کردند. 

حالا فقط می ماند یک سوال، واقعا 
دلیل این همه لج بازی صداوسیما 

برای دراختیار قرار ندادن باندی 
که از آن استفاده ای هم ندارد 

چیست؟ 

ر2
تیت



راهنماي بازار
 روزنامه صبح ایران  سال نهم  شماره 2624  چهارشنبه  20 فروردین  1399

جزئيات افزايش پنج برابري 
سرعت اينترنت خانگي

محمدجواد آذري  جهرمي  10روز پيش اعلام کرد، سرعت اینترنت خانگي 
چهاربرابر افزایش پيدا مي کند. سجاد بنایي، نایب رئيس هيات مدیره شرکت 
ارتباطات زیرساخت، روز گذشته توضيحاتي تکميلي ارائه کرده که مشخص 
مي کند، اینترنت خانگي چيســت و چطوري قرار است ناگهان افزایش پيدا 
کند. این گفت وگو همچنين نگراني ها مربــوط به هزینه این ارتقا را برطرف 
مي کند. بنایي گفته جایگزیني فناوري جدید VDSL مي تواند بدون تعویض 
مودم هاي  ADSL انجام شــود که در این صورت کاربر شاهد افزایش 1.۵ تا 
دوبرابري ميانگين سرعت خود خواهد بود اما اگر کاربر مودم سازگار با فناوري 
VDSL خریداري کند، افزایش سرعت اتصال به اینترنت تا ۷0مگابيت برثانيه 

امکان پذیر است.
از نظر فني لازم است بدانيم فناوري ADSL از سيم مسي تلفن براي اتصال 
اینترنت اســتفاده مي کند اما در فناوري VDSL اتصال به کمک فيبر نوري 
فراهم مي شود. کرونا هر دردسري که داشته الان مي دانيم در مورد اینترنت 
سبب خير شده چون در روزهاي سخت قرنطينه، مسئولان متوجه شده اند 
نياز به زیرساخت هاي اینترنتي وجود دارد و تصميم گرفته اند سرعت اینترنت 
خانگي را با جایگزیني فناوري قدیمي  ADSL افزایش دهند. گفته شــده 
فرآیند جایگزیني در حال انجام اســت و کار اکنون در شهرهاي تهران و قم 
دنبال مي شــود. در فناوري ADSL اینترنت روي سيم مسي تلفن، از مرکز 
مخابراتي تا خانه مشــترک با فرکانس بالاتري ارسال مي شود و سرعت آن 
بسيار وابسته به مسير است. از آنجا که منازل معمولا با مراکز مخابراتي فاصله 
دارند، این مسئله باعث مي شود پهناي باندي که مشترک مي تواند استفاده 
کند، در حالت اســمي  حداکثر  تا 20مگابيت برثانيــه و در عمل حداکثر تا 
16مگابيت برثانيه باشد. حداکثر سرعت در فناوري ADSL براي کساني است 
که فاصله شان تا مرکز مخابراتي کمتر از یک کيلومتر باشد و هرچقدر فاصله 
مشترک از مرکز مخابراتي بيشتر از یک کيلومتر باشد، سرعت دسترسي او 
به اینترنت کمتر مي شــود اما در تکنولوژي  VDSL، بين مرکز مخابراتي و 
کابينتي که حداکثر ۵00متر با منزل مشترک فاصله دارد، فيبر نوري برقرار 
است و از کابينت تا منزل، همان سيم مسي است و به دليل فاصله کمتر، این 
تکنولوژي اجازه مي دهد مشترکان روي کاغذ تا ۷0مگابيت برثانيه سرعت 
دانلود داشته باشند. حداکثر سرعت در فناوري VDSL به شرط خرید مودم 
مخصوص اســت، اگرچه از همان مودم  هاي ADSL هم مي توان همچنان 

استفاده کرد.
سجاد بنایي درباره زمان گسترش فناوري در شهرهاي دیگر هم اظهارنظر 
کرده؛ به گفته او عمليات جابه جایي اکنون در بسياري از شهرها شروع شده و 
اولویت بندي تنها براساس نقاطي انجام مي شود که تجهيزات مراکز مخابراتي 
در آنها آماده تر باشد. به عنوان مثال این کار از سال گذشته در دزفول و مشهد 
انجام شده است. بنابراین مردم سراسر کشور مي توانند منتظر دسترسي به 
اینترنت با سرعت بالا باشند. به گفته او جایگزیني ADSL با VDSL هزینه اي 
براي کاربران ندارد؛ حتي مودم هاي قبلي کاربران روي تکنولوژي جدید کار 
مي کند و کاربران مي توانند بدون عوض کردن مودم، شــاهد افزایش 1.۵ تا 
دوبرابري سرعت اینترنت خود باشند اما اگر کاربري مودم را تغيير داد و یک 
مودم VDSL خرید مي تواند سرعتي تا پنج برابر اینترنت قبلي را تجربه کند. 
محمدجواد آذري جهرمي،  وزیر ارتباطات و فناوري اطلاعات هم پيش از این 
گفته بود، توسعه ارتباطات به VDSL، هزینه جدیدي براي مشترکان ندارد و 
آنها مي توانند با همان هزینه اشتراک ثابت قبلي از این خدمات بهره مند شوند. 

احمدرضا نجفي  
هفتصبح

  دیجیتال

دلال ها کرونا 
نمي گيرند

گزارش ميداني از بازار 
نيمه تعطيل طلا و ارز
 در روزهاي قرنطينه

 یک ماه از خانه نشيني اجباري ایراني ها مي گذرد اما دلال هاي 
بازار طلا و ارز همچنان پرقدرت به فعاليتشان ادامه مي دهند. 
از اول ســال تا حالا قيمت ها گام به گام در حال افزایش بود 
و دیروز بعد از یکي دوهفته، شاهد کاهش قيمت دلار بودیم. 
تعطيلي بازارهاي رسمي  مثل صرافي ها و طلافروشي تاثير 
چنداني روي معاملات بازار آزاد نگذاشته. خيابان فردوسي 
و ســبزه ميدان به اندازه روزهاي قبل شلوغ نيست اما هنوز 
مي توان رد و نشان دلال ها را کنار پياده روها، روي سکو ها و 
زیر سایه درخت ها پيدا کرد. کساني که به محض مشاهده یک 
رهگذر، زمزمه هاي زیر لبشان شروع مي شود: دلار، یورو! دلار، 
یورو! اگر بخواهي قيمت بگيري باید کلي سوال جواب بدهي. 
براي فروش مي خواهي یا خرید؟ چندتا داري؟ نقد مي خواهي 
یا فردایي؟ نهایتا قيمتي که به شما مي گویند بر اساس کلي 
فاکتور دیگر بررسي مي شود. این فاکتور حتي مي تواند ظاهر 
و لحن صحبت کردن شما باشد. اگر احساس کنند اهل این 
کارها نيستيد، ممکن است با قيمت هاي بالاتري براي از سر 

باز کردن روبه رو شوید.
دلال هایي که در خيابان فردوســي بست نشسته اند، دلار را 
عموما در محدوده 16هزار تومان مي فروشند اما شرایط در 
سبزه ميدان متفاوت است. اختلاف قيمت بينشان بالا گرفته 
و در بازارهاي مختلف نرخ هاي متفاوتي به گوشتان مي خورد. 
مثلا همان روزي که دلار در فردوسي 16هزار تومان فروخته 
مي شــود، اگر به ســبزه ميدان بروید با نرخ هاي بالاتري در 
حدود 16هزار و 300 تا 16هزار و ۵00تومان مواجه مي شوید. 
صرافي ملي برخلاف ســال هاي گذشــته کل ایام نوروز را 

تعطيل بود و حتي در روزهاي کاري بعد از پنجم فروردین کار 
خود را آغاز نکرد. براي همين تنها نرخ هاي رسمي  مربوط به 
روزهاي بعد از 1۵فروردین ماه است. بازار طلا به کلي تعطيل 
شــده و به جز تعداد محدودي، اغلب طلافروشــي ها هنوز 
کرکره مغازه شان را بالا نکشيده اند. با این وجود نرخ گذاري 
اتحادیه براي سکه تمام و هر گرم طلاي 18عيار به قوت خود 
باقي است و تقریبا هر روز شاهد اعلام قيمت هاي جدید در 
ســایت اتحادیه طلا و همچنين به نقل از رئيس اتحادیه در 

سایت هاي خبري بودیم.

  دلار از اول سال 300تومان گران شده
آخرین نرخ دلار در سال 98 روي تابلوي صرافي ملي 1۵هزار 
و ۷۵0تومان بود. نرخي که بعد از اســتراتژي بانک مرکزي 
درباره آزاد گذاشتن صرافي ها در تعيين قيمت فروش به این 
محدوده رسيده بود. صرافي ملي تابلوي خود را در تعطيلات 
نوروز خاموش نگه داشــت و نهایتا بعد از آغاز فعاليت بازار 
رسمي، دلار در 16فروردین ماه حدود 1۵هزار و 800تومان 
قيمت خــورد. این مورد نشــان مي دهد، صرافــي ملي در 
کل تعطيلات نوروز قيمت دلار را صرفــا ۵0تومان افزایش 
داد. از اول هفته تــا حالا این مرجع تعيين قيمت رســمي  
ارز، قيمت دلار را 100تومان کاهش داده اســت. بر اساس 
آخرین اطلاعات، دیروز دلار در سایت صرافي ملي 1۵هزار و 
۷00تومان قيمت خورد که از کاهش ناچيز ۵0توماني قيمت 
دلار نســبت به اول ســال حکایت دارد. یورو کاهش قيمت 
بيشتري را تجربه کرده اســت. آخرین روز سال 98 یورو در 
صرافي ملي 1۷هــزار و 4۵0تومان بود و ایــن نرخ دیروز با 

کاهش 2۵0توماني، به 1۷هزار و 200تومان رسيد. 
بازار آزاد شرایط متفاوتي نسبت به تابلوي صرافي ملي دارد. با 

وجود اینکه از اول سال تا حالا هنوز بازار خرید و فروش دلار 
و یورو به رونق نرسيده و خيابان فردوسي همچنان خلوت تر 
از روزهاي عادي به نظر مي رسد. دلال ها از تمام فرصتي که از 
پایين ماندن کرکره صرافي ها نصيبشان شده، استفاده کردند. 
در آغاز سال نرخ دلار در بازار آزاد حدود 16هزار و 100تومان 
بود. دلال هاي فردوسي دلارهایشــان را تا آخرین روزهاي 
تعطيلات در همين محدوده نگه داشتند اما سبزه ميداني ها 
سراغ افزایش قيمت رفتند. آنها در سه روز کاري نهم، یازدهم 
و دوازدهم فروردین ماه قيمت دلار را بالا بردند و به 16هزار 
و 620تومان رساندند. البته از شنبه اول هفته قيمت دلار در 
این بازار کاهش پيدا کــرده و دیروز به 16هزار و 400تومان 
بازگشته است. این موضوع نشــان مي دهد، قيمت دلار در 
بدبينانه ترین حالت، از اول ســال تا حالا حدود 300تومان 

افزایش پيدا کرده است. 

  طلا حدود 40هزار تومان رشد کرده 
بازار طلا از اول سال تا حالا حتي یک روز هم فعال نبوده. چه 
مغازه ها و پاساژهاي ميدان تجریش، چه کریمخان و چه بازار 
بزرگ تهران، هنوز کرکره ها را بالا نزده و خرید و فروش طلا 
در این ســه بازار اصلي به کلي متوقف شده و به  جز تعدادي 
محدود، بقيه طلافروش ها خانه نشين هستند. هرچند اتحادیه 
طلا هر روز قيمت جدیدي براي هر گرم طلاي 18عيار اعلام 
مي کرد. آخرین قيمت طلا در سال 98 حدود 600هزار تومان 
بود. در ایام تعطيلات نــوروز که همچنان براي طلافروش ها 
ادامه دارد، طلا روز به روز در ســایت اتحادیه افزایش قيمت 
پيدا کرد. این مورد با افزایــش قيمت جهاني اونس همزمان 
بود. تا جایي که هر گرم طلاي 18عيار روز یکشــنبه همين 
هفته به 6۵2هزار تومان رسيد. هرچند دیروز و پریروز طلا 

کمي  عقب نشيني کرد و به نرخ 641هزار تومان برگشت. با 
توجه به تعطيلي بازار طلا نمي توان این رقم را چندان دقيق 
دانســت. چراکه در حال حاضر معاملات رسمي  نزدیک به 
صفر است. مقایســه قيمت 641هزار توماني اتحادیه طلا با 
روزهاي پایاني سال 98، نشان از رشد 41هزار توماني طلا در 

روزهاي قرنطينه دارد.

  سکه تقريبا 500هزار تومان افزايش قيمت داشته
بازار سکه در تعطيلات نوروز به سکه تمام محدود شده بود. 
طوري که حتي ســایت اتحادیه طلا هم سراغ اعلام قيمت 
نيم سکه و ربع سکه نمي رفت. در بازار آزاد هم عموما دلال ها 
به خرید و فروش سکه تمام مشغول بودند و اگر از آنها درباره 
قيمت نيم سکه یا ربع سکه مي پرسيدید، قيمت هاي متفاوت 
و بعضا پرت به شما مي گفتند که نشــان از مشخص نبودن 
قيمت این سکه ها به خاطر کمبود تقاضا براي آن دارد. سکه 
تمام طرح جدید با نرخ شــش ميليون و 120هزار تومان کار 
خود را در ســال 99 آغاز کرد. از آن روز تــا حالا همزمان با 
افزایش قيمت طلا و دلار، ســکه هم بالا کشيده و هر روز در 
حد 10 تا 20هزار تومان گران مي شد. تا اینکه از 11فروردین 
سرعت افزایش قيمت ســکه بيشتر شــد. طوري که سکه 
دوازدهم فروردین، به شش ميليون و 300هزار تومان رسيد. 
آغاز هفته با از سرگيري رشد قيمت سکه همراه بود. دلال ها 
در سبزه ميدان و بازار بزرگ تهران، ســکه تمام را با قيمت 
شش ميليون و 600هزار تومان مي فروختند و اتحادیه طلا 
مي گفت، سکه شــش ميليون و 400هزار تومان است. این 
دوگانگي قيمت هاي رسمي  و آزاد سکه همچنان ادامه دارد. 
مقایسه قيمت ها در بازار آزاد نسبت به روزهاي پایاني سال 

98، نشان دهنده رشد ۵00هزار توماني سکه تمام است.
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برآوردهای اوليه از ميزان خسارت کرونا 
وزير امور اقتصادی و دارايی خسارت ناشی از بيماری 

کرونا را 15 درصد توليد ناخالص داخلی معادل 75هزار 
ميليارد تومان برآورد کرد. به گفته فرهاد دژپسند ميزان 

خسارت کرونا در دنيا شايد بيشتر باشد چون بخش 
خدمات در بعضی کشورها توسعه يافته تر است اما در 

کشور ما هنوز آنقدر بخش خدمات گسترش پيدا نکرده 
است. وزير اقتصاد ابراز اميدواری کرده دولت بتواند 

ميزان خسارت وارده را مديريت کرده و آثار آن را 
کاهش دهد.

 شاخص بورس رشد کرد 
شاخص کل بازار سرمايه با بيش از 13هزار واحد رشد تا 
ارتفاع 5۸3هزار و 5۹۹واحدی بالا آمد. روز گذشته در 

بورس يک ميليون معامله به ارزش بيش از پنج هزار ميليارد 
تومان انجام شد و نمادهای متعلق به نفت و گاز و پتروشيمی 
تامين، صنايع پتروشيمی خليج فارس، فولاد مبارکه اصفهان، 

ملی صنايع مس ايران، گروه مپنا، مخابرات ايران و گروه 
مديريت سرمايه گذاری اميد نسبت به ساير نمادها 

بيشترين تاثير مثبت را روی روند مثبت بورس داشتند.

شرايط پرداخت وام يک ميليونی
تسهيلات يک ميليون تومانی در نظر گرفته شده برای 

23ميليون خانوار يارانه بگير مشمول چهار ماه تنفس خواهد 
بود. اين يعنی پرداخت اقساط آن چهار ماه بعد از دريافت 

آغاز می شود اگرچه قرار است کسر اقساط در نهايت از 
حساب يارانه های نقدی و کمک معيشتی خانوارها انجام 

شود. همچنين سود اين تسهيلات 12درصد خواهد بود و برای 
دريافت آن نيازی به مراجعه درخواست کننده به بانک نيست 

و تنها سامانه ای برای تاييد افراد متقاضی و شناسايی آنها از 
کانال وزارت کار انجام می شود.

  بانک

چرا سود سپرده   بعضي بانک ها ناگهان آب رفت؟ 

7513

 قيمت هاي فوق حاصل بررسي خبرنگاران هفت صبح از مراكز خريد      مختلف سطح شهر بود     ه است و الزاما قيمت اعلام شد     ه از سوي نمايند     گي هاي برند     هاي فوق نيست.)قيمت ها به تومان است.(

1

2

3

4

5

6

7

8

9

10

قیمتانواعپاوربانکباظرفیت10هزارمیلیآمپر

شیائومی

شیائومی

شیائومی

ایدیتا

ریمکس

وگر

انرجایزر

ژیپین

سامسونگ

روموس

PLM13ZM

PLM09ZM

RedmiPB100LZM

PT100

RPP-149

X105

UE10004

PX503

EB-P1100

Sense4P

215هزار

195هزار

165هزار

195هزار

270هزار

200هزار

200هزار

230هزار

210هزار

230هزار

1

2

3

4

5

6

7

8

9

10

فروش16هزارو220

17هزارو645

20هزارو30

چهارهزارو415

دوهزارو400

ششمیلیونو600هزار

ششمیلیونو500هزار

سهمیلیونو400هزار

دومیلیون

641هزار

جدول قیمت طلا و ارز

دلار

یورو

پوند

درهمامارات

لیرترکیه

تمامسکهجدید

تمامسکهقدیم

نیمسکه

ربعسکه

گرمطلای18عیار

خرید16هزارو120

17هزارو495

19هزارو830

چهارهزارو395

دوهزارو380

ششمیلیونو400هزار

ششمیلیونو300هزار

سهمیلیونو200هزار

یکمیلیونو800هزار
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انتشار تصوير يک تکه کاغذ در فضاي مجازي چند روزي است 
که صاحبان سپرده  هاي بانکي را غصه دار کرده. حق هم دارند 
طفلکي  ها چون زير نامه اي که تمام رد و نشانه  هاي مکاتبات 
مرسوم بانکي را دارد، نوشــته اند بانک مرکزي دستور داده، 
سود ســپرده هاي بانکي را کاهش دهند. خودتان را بگذاريد 
جاي کسي که تمام سرمايه  زندگي اش را در بانک نگهداري 
مي کند و براي گذران آن بايد به سود ماهيانه اش اکتفا کند؛ 
حس خوبي پيــدا نمي کنيد ديگر. با اين حــال الان حداقل 
24ســاعت مي شــود که هيچ کس نبايد غصه بخورد. چون 
مشخص شــده آن نامه يا لااقل خبري که با اشاره به آن نامه 
دست به دست مي چرخد، صحت ندارد. چطوري؟ الان با هم 

قضيه را مرور مي کنيم.
بانک مرکزي اعــام کرده، نامه اي که انتشــار تصويرش در 
اينترنت دردسرساز شــده مال آنها نيست. در اصل اين نامه 
پيشنهاد يک بانک خصوصي است که مديرانش خواسته اند 
کمي  هزينه هاي خود و ديگر همکارانشان کاهش پيدا کند. 
اگرچه در آن نامه  هم کسي جرات نکرده سمت پايين بردن 

سود سپرده مشتريان حقيقي و مردم عادي برود و پيشنهاد 
به کاهش نرخ سود سپرده مشتريان حقوقي، يعني مشتريان 
کله گنده بانک محدود مي شود اما چون بانک مرکزي هنوز 
با اين پيشــنهاد موافقت نکرده پس کل ماجرا منتفي است. 
بر اساس آخرين مصوبه اي که در سال ۱۳۹۶ از سوي بانک 
مرکزي در خصوص نرخ سود سپرده بانکي اباغ شده، حداکثر 
نرخ سپرده هاي بلندمدت ۱۵درصد و کوتاه مدت ۱۰درصد 
اســت که البته تاکنون تعداد زيادي از بانک ها اين سقف را 
رعايت نمي کردند. وقتي شايعه ها تاش مي کردند با استفاده 
از تصوير نامه توي دل سپرده گذاران حقيقي و مردم عادي را 
خالي کنند، تاکيد زيادي روي جلسه رئيس کل بانک مرکزي 
با مديران عامل بانک ها داشتند. بخش دلسردکننده کارشان 
اين بود که مي گفتند طبق مصوبه شــوراي پــول و اعتبار، 
قرار است بانک ها نرخ سود ســپرده هاي حقيقي و حقوقي را 
کاهش دهند. کار تا جايي پيش رفت که تعدادي از مشتريان 
بانک هاي خصوصي نسبت به کاهش نرخ سود سپرده هايشان 
گايه کردند و گفتند با رقمي  مشابه به عنوان سپرده، مقدار 

سود کمتري نسبت به  گذشته برايشان واريز شده است. 
محمدرضا جمشيدي، دبير کانون بانک ها و موسسات اعتباري 
خصوصي در اين باره به ايسنا گفته تا اين لحظه مصوبه اي از 
سوي بانک مرکزي مبني بر تغيير نرخ سود سپرده به بانک ها 
اباغ نشــده و نرخ سود ســپرده هاي بانکي براساس آخرين 
مصوبه  موجــود همچنان حداکثر ۱۵درصد اســت. هرچند 
برخي بانک ها با روش هايي بيش از اين مقدار به سپرده گذاران 
خود سود پرداخت مي کنند. مثا در قراردادي که بين بانک 
و سپرده گذار امضا مي شــود، نرخ سود سپرده ۱۵درصد قيد 
شده، اما گاهي با کمک قرارهاي شفاهي بين بانک و مشتري، 
سودهاي بيشتري از اين رقم در اختيار مشتري قرار مي گيرد. 
بنابراين به نظر مي رسد بانک هاي متخلف به تدريج درحال 
کاهش نرخ سود سپرده هاي قبلي و تطبيق تدريجي آن با نرخ 
سود مصوب شوراي پول و اعتبار هستند. موضوعي که شايد 
فعالان بازار سرمايه را خوشــحال کند، چراکه با کاهش نرخ 
سود سپرده هاي بانکي و ثبات نسبي بازار طا و ارز، جذابيت 

بازار سرمايه براي سپرده گذاران افزايش خواهد يافت.

   بازارگردي

تلویزیونهایکوچکبرایکاربرانکمتوقع
مقایسه تلویزیون های 43اینچی موجود در بازار که می توان با بودجه چهارميليونی خرید

گروهبازار|اگرازتلویزیونانتظارچندانینداریدوصرفابرایکاربریهایعادیمثلتماشایشبکههايمختلفازآناستفاده
میکنید،لازمنیستسراغمدلهایگرانقیمتبروید.تلویزیونهاییباامکاناتکمترمیتواندگزینهمناسبتریباشد.چراکهآنها
باوجودنداشتنامکاناتیمثلاتصالبهاینترنت،بلوتوث،کیفیت4Kو...قیمتچندانبالاییندارندوخریدآنهابهصرفهتراست.

DLE-43H1800-DPB 1   دوو مدل

 DLE-43H1800-DPB تلویزیــون ال ای دی دوو مــدل
در ســایز 43اینچ توليد شده اســت. این مدل کيفيت تصویر 
Full HD و صفحه نمایــش تخت دارد. همچنين رزولوشــن 
1080×1920 و نسبت 16:9 تصاویر را با ابعادی مناسب نمایش 
می دهد. این تلویزیون یک مدیاپلير است و از فرمت های صوتی و 
تصویری مختلف پشتيبانی می کند. درگاه های ارتباطی متنوع 
این محصول، اشتراک گذاری فایل ها و اتصال دستگاه های دیگر 
را به این تلویزیون ممکن ســاخته اند. ایــن مدل دوعدد پورت 
 USB دارد. از طریق پورت HDMI و ســه عدد پــورت USB
می توان یک درایو حافظه مانند فلش ممــوری را به تلویزیون 
 HDMI متصل کرد و از فایل های خود اســتفاده کرد. پورت
هم اتصال ســایر لوازم صوتی و تصویری را به تلویزیون ممکن 
می ســازد. در پایين قاب این تلویزیون دوعدد اسپيکر 10واتی 
وجود دارد و درمجموع 20وات صدا توليد می کند که این قدرت 
صدا، با توجه به ابعاد 43اینچی، مناسب به نظر می رسد. زاویه 

دید این تلویزیون 1۷8درجه اعلام شده است.
قیمت:چهارمیلیونو300هزارتومان

تلویزیون 43JH412N از سری تلویزیون های 43اینچی برند 
جی پلاس است. کيفيت تصویر این تلویزیونFull HD است و 
به پای تلویزیون های 4K نمی رسد. این تلویزیون مجهز به دو 
اسپيکر هشت واتی است که درمجموع صدایی 16واتی را برای 
کاربر به همراه دارد. این تلویزیــون از فرمت های رایج صوتی و 
تصویری پشتيبانی می کند تا کاربران بتوانند از فایل های خود 
به راحتی اســتفاده کنند. درمجموع، با توجه به مشخصات این 
تلویزیون، می توان گفت که برای کاربــران کم توقع، می تواند 
گزینه مناسبی باشد. همراه این تلویزیون علاوه بر ریموت کنترل، 
کابل های مورد نياز برای راه اندازی هم ارائه می شود. این محصول 
دارای امکان کاهــش نویز تصویر و تقویت ســيگنال دریافتی 
است که باعث می شود کمتر با پریدن تصویر در روزهای بارانی 
روبه رو شــوید. این تلویزیون دوعدد درگاه USB و ســه درگاه 
HDMI دارد تا بتوانيد هارد اکســترنال، فلش یا دیگر وسایل 
ذخير اطلاعات را به آن متصل کنيد. ایــن تلویزیون بلوتوث و 
پورت شبکه LAN ندارد و نمی توان آن را به اینترنت وصل کرد. 
قیمت:چهارمیلیونو100هزارتومان

43JH412N 2    جی پلاس مدل
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اشکودا قصد دارد با ترتیباتی مخصوص به ســمت فعالیت دوباره برگردد. مدیرعامل 
این شرکت معتبر اعلام کرده در حال رایزنی و بررسی دقیق شرایطی است که طی آن 
بتواند خطوط تولید خودروسازی اشکودا در جمهوری چک را به حالت عادی بازگرداند. 

گاراژ

گروه خودرو| تویوتا از حدود یک دهه ســعی 
کرده لکسوس را به سمت و سوی خاصی هدایت 
کند. افزایش رقبا و شدت رقابت یکی از دلایلی 
بود که تویوتــا از ترس آن تغییراتــی را در برند 
لکسوس ایجاد کرد. یکی از بزرگ ترین مشکلات 
لکســوس در زمینه کسب ســهم بازار مناسب 
در آمریکای شــمالی، اروپا و چیــن عدم وجود 
محصولات کوچک و حتی ریز جثه در رده نیمه 

لوکس بود که باعث شده بود این برند در مقابل 
آئودی، مرسدس بنز و ب.ام.و حرف چندانی برای 
گفتن نداشته باشد. یو-ایکس خط بطلانی بود بر 
ناتوانی لکسوس در ساخت خودروهای کوچک و 
نیمه لوکس. چیزی کــه پیش تر با مدل هاچ بک 
امتحان شــده بود اما ســرانجامی جز شکست 
نداشــت. یو ایکس حالا آنقدر خوب می فروشد 
که نه تنها در ســه بازار بزرگ جهانی خریداران 

انبوهی دارد که تویوتا برای آن نسخه سفارشی 
 Brown عرضه می کند. سری جدید قهوه ای یا
Edition یکی از مواردی است که با ورود به بازار 
نگاه ها به کراس اوور ریزجثه  لکســوس را تغییر 
داده اســت.  تریمی که بــدون محدودیت تیراژ 
 و صرفا با پرداخت بالاتر قابل دسترســی بوده و

 یو ایکس را به محصولی بهتر تبدیل می کند.
این خــودروی سفارشــی که البته نــام چندان 
خلاقانه ای ندارد، در دو مدل عرضه می شــود که 
در تزئین فضای کابین با یکدیگر تفاوت دارند: در 
تریم اول از چرم قهوه ای برای پوشش بخش هایی 
از داشبورد و چرم مشکی برای روکش صندلی ها 
و پوشش داخلی درها اســتفاده شده درحالی که 
امکان سفارش مدل مجهز به چرم قهوه ای روی 
داشبورد و روکش چرم اخرایی )قهوه ای روشن( 
صندلی ها نیز وجــود دارد. برای پوشــش بدنه 
 Brown در نسخه سفارشی UX250h لکسوس
Edition امــکان انتخاب پنج رنــگ مختلف 
فراهم شده که یکی از آنها همین نمونه حاضر در 
تصاویر با رنگ کهربایی بــراق خواهد بود. غیر از 
این مورد باید به رینگ های 17 اینچی خاکستری 
تیره متالیک نیز اشــاره کرد. از سایر تجهیزات 
استاندارد موجود در این نسخه خاص از لکسوس 
UX250h  می توان به نشــان های ویژه، سامانه 
نمایش اطراف خودرو، پایش نقاط کور، ســامانه 

کمکی پارک و صندوق عقب برقی اشاره کرد.
از ســایر تجهیزات حاضر در نســخه سفارشی 
لکســوس UX250h  بایــد بــه پــلاک ویژه، 
سیســتم های ایمنی مدرن نظیر نمایش اطراف 
خودرو، پایش نقاط کور، ســامانه کمکی پارک و 
همچنین صندوق عقب برقی اشــاره کرد. موتور 
به کار رفته در این خودرو نیز همچون نمونه های 
عادی لکسوس یک نسخه دو لیتری چهار سیلندر 
و هیبرید است که در 181 اسب بخار قدرت را در 
دور پایین تحویل راننــده می دهد. چیزی که در 
کنار امکان سفارش گذاری ســامانه دیفرانسیل 
جلو یا چهار چرخ محرک قابلیت خوبی به خرس 
قهوه ای ژاپنی می دهد. تویوتا که فروش بالاتری را 
در سال 2020 برای یو ایکس مدنظر دارد، قیمت 
نسخه تک دیفرانســیل این لکسوس سفارشی 
را حدود 650 میلیون تومــان )43,378 دلار( 
و قیمت نمونه چهار چرخ محرک این ســری از 
لکسوس UX250h  را 700 میلیون )45,832 
دلار( اعلام کرده است. رقمی که دقیقا بهای این 
اتومبیل را به محدوده دو رقیب دیرینه اش ب.ام.و 

x1 و مرسدس بنز GLA می رساند.

از ابتدای سال جدید خورشــیدی که با اخباری 
حول محــور کرونــا و توقــف تولیــد در میان 
خودروســازان جهان روبه رو بودیم، همواره این 
سوال از سوی مخاطبان مطرح می شد که تکلیف 
خودروســازان ایرانی، ثبت نام کنندگان خودرو، 
انبوه کارگران  حاضر در خط تولید و البته افزایش 
ضرر و زیان ناشــی از این موضوع چیست؟ برای 
پاســخ به این ســوال باید دید چقــدر وضعیت 
خودروســازان حاد اســت و توانایی دولت برای 

کنترل شرایط چه اندازه است؟
شــوربختانه بایــد بپذیریــم که تــوان دولت 
برای بررســی دقیــق وضعیت کرونــا در میان 
خودروســازان، قطعه ســازان و صنایع وابسته 
مناسب و کافی اســت و نه . البته که هیچ دولتی 
ایــن میزان تــوان را بــرای برخورد با شــرایط 
غیرمنتظره ناشی از شــیوع ویروس کرونا ندارد 
و از آلمان و ایتالیا تا انگلســتان و چین و آمریکا 
همه مقهور وضعیت پیش آمده هســتند. با این 
حال بهت بازارهــای جهانی و البتــه داخلی از 
شوک کرونا موضوعی است که کمتر به آن توجه 
شده و ممکن است اثرات این بیماری را به شکل 
غیرقابل باوری افزایش دهــد. یکی از اثرات این 
موضوع ورشکستگی طیف بسیار وسیعی از صنایع 
تولیدی است که هزینه ثابت و اولیه بسیار زیادی 

را متحمل شده و بدون تولید مدام اندر مدام ضرر 
می کنند. خودروسازی به عنوان بخشی که ضرر 
و زیان بسیاری را از ناحیه کرونا متحمل شده از 
جمله بخش هایی است که احتمالا در صورت عدم 
تدبیر به موقع و قاطع، ســایه شوم ورشکستگی 
را روی ســر خود می بیند. از آمار و ارقام وضعیت 
صنایع خودروسازی ایران رقمی در دست نیست 
اما با محاســبه درآمد پایه برای حدود 75 هزار 
نفر از کارگران و کارمندان ســه شــرکت ایران 
خودرو، ســایپا و پارس خودرو، می توان به زیانی 
200 میلیارد تومانی در ماه رسید که تنها از ناحیه 
حقوق و دســتمزد افراد به ایــن بخش تحمیل 
می شــود. چیزی که البته ابعاد آن بسیار فراتر از 
ارقام کنونی است و برای بســیاری از واحدهای 
تابعه نظیر صنایع قطعه ســازی و زنجیره تامین 

کشنده است.
برای اینکه بدانیم با چه بحرانی روبه رو هستیم، 
کافی است ســری به اروپا بزنیم. یک برآورد تازه 
از وضعیت صنعت خودرو اروپا نشــان می دهد با 
کاهش 2,6 میلیون دســتگاه فروش خودرو در 
قاره اروپا که تنها در فاصله ابتــدا تا انتهای بهار 
2020 حادث شده، چیزی نزدیک به 66 میلیارد 
دلار خسارت به شــرکت های خودروسازی و نیز 
صنایع قطعه و تجهیزات وابسته وارد شده است. 

اخبار اخذ وام های کلان توسط بنز، ب.ام.و، پژو و 
برخی دیگر از خودروسازان بزرگ را طی روزهای 
گذشــته در همین صفحه خــودرو خوانده اید و 
حالا به نظر می رســد افق چشم انداز هر روز بدتر 
می شود. اشکودا گفته به تولید برمی گردد چون 
زیانش دارد از حد می گذرد. تسلا هم با وجودی 
کــه دو کارخانه در دو قطب شــیوع کرونا یعنی 
آمریکا و چیــن دارد، حاضر نیســت تولیدش را 
متوقف کند. مرکل صدراعظم آلمان هم با اعلام 
رسمی تلاش برای بازگشایی صنعت خودرو آلمان 
اوضاع را در این بخش بحرانی اعلام کرده است. 
این را ما ننوشــته ایم. پایگاه معتبر اتوموتیونیوز 
اروپا دو روز پیش نوشــت. گاردین هم اوضاع را 
برای صنعت خودرو اروپــا بحرانی عنوان کرده و 
از ضرر یا 8 میلیارد دلاری هفتگی به این بخش 

خبر داده است.
بپذیریم یا نه، کرونا دارد تمام آنچه رشــته بودیم 
را پنبه می کند. کرونا کشــنده است و حتما جان 
کارگران را می گیرد و این غم انگیز است  اما تعطیلی 
و ورشکستگی صنایع خودرو و قطعه ایران هم در 
بلندمدت کارگران را با ریســک های جدی و فقر 
گســترده روبه رو خواهد کرد. باید تا وقت هست 
در فکر یک راهکار دقیق و قوی برای بازگرداندن 

صنایع خودروسازی به خط تولید باشیم.

همکاری تویوتا و بی وای دی در چین

دو خودروساز بزرگ شرقی در تلاشند تا با تشــکیل یک جوینت ونچر مشترک 
در چین، روی تولید خودروهای الکتریکی و هیبریدی بیش از گذشــته تمرکز 
كنند. دو شــرکت برمبنای توافقی که اعلام شــده، قصد دارند به غیر از مباحث 
تولیدی، روی مسئله تحقیق و توسعه تمرکز کرده و  یک واحد R&D مشترک 
هم تولید كنند. این جوینت ونچر که با سرمایه مشترک با سهم 50/50 تاسیس 
شده، از هفتم نوامبر امسال رســما وارد فاز اجرا می شود. دو شرکت که روی یک 
برند مشترک با نام دنزا توافق کرده اند، تلاش دارند فروش محصولات هیبریدی و 
الکتریکی را در بازار چین و کشورهای همسایه به سطحی بیش از اکنون برسانند. 
بازار محصولات سبز پیوسته رو به گسترش اســت و درآمد هنگفت ناشی از این 
تقاضا، دو خودروساز را وادار کرده تا برای موفقیت در کسب سهم معقول در این 

بازار هزینه های بسیاری كنند.

هیولای خود را چطور بسازیم؟

شرکت آلمانی پورشه با انتشار خبری از عرضه نسخه سفارشی مدل 2020 کوپه 
911 توربو اس خبر داد.  باوجود اینکه تحویل پورشه 911 توربو اس در اواخر سال 
2020 صورت می گیرد اما بخش شخصی ســازی ویژه پورشه با انتشار تصاویری 
نشان داده که تا چه حد به صورت استاندارد می توان این سوپراسپورت آلمانی را 
متفاوت خریداری کرد. در این تصاویر 911 به رنگ قرمز کلاسیک گارد پورشه 
مزین شده که به جز بدنه، رنگ برخی از قطعات نیز به این قرمز زیبا تغییر کرده اند. 
خب برای چنین خرید جاه طلبانه ای لازم اســت حدود 204 هزار و 850 دلار به 
حساب پورشــه واریز کنید و در عوض یک رنگ مخصوص با نام قرمز گارد برای 
بدنه، رکاب های رنگ قرمز، تریم مشــکی براق در اطراف شیشه ها، رینگ های 
مخصوص 911 توربو اس با دیزاین پنج پره U شــکل در ابعاد 20 و 21 اینچی و 
پلاک مخصوص را تحویل بگیرید. در عین حال به لطف امکان همرنگ سازی برخی 
از قطعات کابین با رنگ بدنه، شما در مجموعه داشبورد از کلید های اسپورت کرونو 
به رنگ قرمز گارد، فشارسنج  و محافظ کنســول همرنگ بهره ببرید که زیبایی 
دوچندانی به اتاق 911 می دهد. اما سورپرایز ویژه پورشه در این سری پیشرانه 
3,8 لیتری شش سیلندر تختی اســت که با دو توربوشارژ دقیقا 640 اسب بخار 
قدرت و 800 نیوتن متر گشتاور در اختیارتان می گذارد که وقتی به جعبه دنده 
هشت سرعته خودکار و سیستم چهار چرخ محرک وصل می شود، شتاب صفر تا 
96 کیلومتری معادل 2,6 ثانیه را برای این سوپراسپورت آلمانی به عمل می آورد و 
تا 330 کیلومتر در ساعت هم سرعت می گیرد. حالا فهمیدید چطور باید هیولای 

خود را بسازید؟

سود صنعت خودرو جهان در 2019 چقدر بود؟
بررســی موسســه تحلیلی جاتو داینامیکز از فعالیت مجموعه بازیگران صنعت 
خودرو نشان می دهد در سالی که گذشت این بخش بیش از 1875 میلیارد دلار 
درآمد داشــت. عددی که به تنهایی از کل حجم اقتصاد سه کشور ایران، عراق و 
ترکیه بزرگ تر است. در گزارشی که این موسسه تحقیقاتی منتشر کرده، حجم 
درآمدی که بازیگران مختلف این صنعت در بخش های صرفا خودرویی به دست 
آورده اند، 1874,9 میلیارد دلار اعلام شــده اســت. چیزی که در نهایت به یک 
سود 86 میلیارد دلاری برای کل فعالان این بخش منجر شده و به معنی حاشیه 
سود عملیاتی 4,6 درصدی این صنعت در سال 2019 است. مرور گزارش جاتو 
داینامیکز که بخش های متعددی دارد نشان می دهد سود عملیاتی این صنعت در 
سال 2018 حدود 5,2 درصد بوده که در سال 2019 مقداری افت داشته و کاهش 
محسوسی را تجربه کرده است. رنو-نیسان، مزدا، پژو - سیتروئن و جنرال موتورز 
از جمله شرکت هایی بودند که در اثر افت شدید فروش در بازارهای مختلف نظیر 

چین با کاهش درآمد و فروش روبه رو شدند.

این شما و این اف150 جدید

پرفروش ترین وانت پیکاپ تاریخ و یکی از پنج خــودرو محبوب جهان طی نیم 
قرن گذشته  قرار است با اندکی اصلاحات ظاهری و فنی در نسخه 2021 به بازار 
عرضه شود. این اتفاق قرار است به زودی زود و تا پایان پاییز 2020 رخ دهد. خبر 
را مجله مشهور کار اند درایور منتشر کرده و این عکس را هم به عنوان مدلی که 
از نمای تازه برخوردار شده، برای بازدید عموم گذاشته است. اف 150 که در سه 
ماهه نخست سال بیش از 13 درصد افت فروش دارد، در بازار آمریکا یکه تاز میدان 
است و دو رقیب دیگرش از گروه های فیات -کرایسلر و فورد به رغم رشد فروش 

فاصله بسیاری از اف150 دارند. 
گفته می شود در ترکیب تازه این پیکاپ عضلانی فرم چراغ ها، جلوپنجره، سپر، 
آینه، داشبورد، رینگ ها و طرح در محفظه بار تغییر کرده و برخی امکانات هم به 
لیست تجهیزات خودرو اضافه شــده اند. مثلا در کابین خودرو یک تحول بزرگ 
رخ داده و صفحه نمایش لمسی و هوشمند 15,5 اینچی نصب شده ضمن اینکه 

خودرو به جعبه دنده خودکار 10 سرعته متصل شده است.

نیشترمز   

 دنده معکوس

 چهار چرخ

داشبورد    

در حالی که همه شواهد از یک 
زیان بزرگ در صنعت خودرو 

اروپا حکایت دارد، صنعت 
خودرو ایران نیز با همین مشکل 

روبه روست و احتمالا باید به 
زودی به وضعیت تولید برگردد

چاره  ای جز 
تولید نیست

قیمت سدان های کامپکت و کوچک چینی )قیمت ها بر حسب تومان(قیمت سدان های لوکس اروپایی )قیمت ها بر حسب تومان(قیمت خودروهای کمیاب بازار )قیمت ها بر حسب تومان(قیمت هاچ بک های وارداتی     )قیمت ها بر حسب تومان(
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248 میلیون

360 میلیون

425 میلیون

240 میلیون

850 میلیون

510 میلیون

1800

1500

1200 توربو

1600

2000 توربو

1400 توربو

هیوندای i30 مدل 2011

تویوتا یاریس 2014

دی اس3 مدل 2017 کارکرده 

2015 E2 رنو اسکالا

فولکس گلف GTI کارکرده 2018

آلفا رومئو جولیتا 2016 
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700 میلیون

500 میلیون

2.5 میلیارد

410 میلیون 

1.3 میلیارد

600 میلیون

3.7 میلیارد

3.43 میلیارد

1 میلیارد

600 میلیون

2.9 میلیارد

775 میلیون

سئات لئون 2016 

دی اس 5 مدل 2015 

بنز  CLA45 مدل 2017

رنو لاگونا کوپه 2012

2016/S-LINE مدل Q5آئودی

2017 LS5  دی اس

بنز E200 مدل 2019

ب .ام.و 730 لگاسی 2017

فولکس واگن پاسات 2018

پژو GT 508 لاین

ب.ام.و 530 پریمر اسپورت 2017 

رنو تالیسمان E3 مدل 2017صفر

1800 توربو

1600  توربو

2000 توربو

3000

2000 توربو

1600  توربو

2000 توربو

2000 توربو

1800 توربو

1600 توربو

2000 توربو

1600 توربو

جک جی4

برلیانس 330 فول اتومات

 F3 بی  وای دی

راین V5 اتومات

آریو Z 300  اتومات

برلیانس 230 دنده ای

173 میلیون

188 میلیون

150 میلیون

110 میلیون

150 میلیون

107 میلیون

1500

1650

1500

1500

1600

1500

پسرک هیونداي 700 میلیونی شد
نگاهی به معدود نسخه های 

صفر کیلومتر هیوندای الانترا در بازار ایران 
که  حالا با افزایش قیمت ارز، بهای گزافی 

پیدا کرده است. آیا این خودرو ارزش 
چنین پرداختی را دارد؟

شــرکت هیوندای اخیرا نســل تازه و هفتم الانترا را با نمای ظاهری بسیار 
خشنی معرفی کرده که هم انتقادات و هم تحسین هایی را برای سدان کره ای 
به ارمغان آورده است. ما اینجا البته قصد داوری این محصول را نداریم و از 
قضا مستقیم سراغ نســخه 2018 این خودرو در بازار ایران رفته ایم که هم 
از مجرای واردات به کشور پا گذاشــته و در عین حال به تعداد بسیار اندکی 
در کرمان موتور مونتاژ شده اســت. هیوندای الانترا نسل ششم را نسبت به 
گذشته کاملا متحول کرده است؛ شاید بتوان نقطه اوج این تحول را در نمای 
جلویی این ســدان جذاب دید، جایی که درب موتور کشــیده، جلو پنجره 
کرومی و چراغ های زاویه دار خشن این خودرو حضور دارند. کابین الانترا نیز 
از ارگونومی بسیار بالایی برخوردار است و از لحاظ طراحی بسیار مدرن تر و 

جذاب تر از گذشته به نظر می رسد.
هیوندای الانتراي موجود در کشــور برخلاف اغلب نمونه های اروپایی خود 
که از یک پیشرانه توربوشاژر بهره می برند، در بخش فنی به یک پیشرانه دو 
لیتری چهار سیلندر مجهز شده است که توان تولید 154 اسب بخار قدرت 
در 6200 دور در دقیقه و 195 نیوتن متر گشــتاور در 4500 دور در دقیقه 
برخوردار است. مجموع نیروی تولیدی پیشرانه MPI هیوندای الانترا کرمان 
موتور، از طریق یک گیربکس شش سرعته اتوماتیک به چرخ های جلو منتقل 
می شود. شاید ظاهر خشن این خودرو باعث شود که تصور کنید الانترا از توان 
فنی بالایی برخوردار بوده و شتاب چشمگیری دارد  اما متاسفانه الانترا برای 
اینکه بتواند از حالت سکون به سرعت 100 کیلومتر دست یابد به زمانی در 
حدود 10 ثانیه نیاز دارد. عملکرد بی نقص فرمان برقی هیوندای الانترا یکی از 
ویژگی های مثبت این خودرو به شمار می رود که در ترکیب با سیستم تعلیق 

کارآمد آن، می تواند سواری و هندلینگ مناسبی را برای تان فراهم کند.
هیوندای الانترا از مصرف ترکیبــی 7,5 لیتر در هر 100 کیلومتر برخوردار 
است که شاید عدد مناسبی برای یک ســدان خانوادگی به نظر برسد، البته 
اگر بدانید که تویوتا پریوس در همین رنج قیمتی، از مصرف سوخت ترکیبی 
حدود 4 لیتر در هر 100 کیلومتر برخوردار است، قطعا نظرتان تغییر خواهد 
کرد! در یک جمع بنــدی کلی می توان گفت که هیونــدای الانترا همچون 
نسل های گذشــته خود یک ســدان زیبا، مدرن، امن و با کیفیت است که 
مطمئنا اگر از چالاکی نســبتا کم آن چشم پوشــی کنید، می  تواند لبخند 

رضایت را بر لبان شما بنشاند.
هیوندای الانترا روی یک شاسی جدید شکل گرفته که بنابر ادعای شرکت 
سازنده در ســاخت 53 درصد آن از فولاد با مقاومت بالا استفاده شده. این 
ساختار مستحکم الانترا را نسبت به نسل  گذشته تا 30 درصد مقاوم تر کرده 
اســت. این خودرو علاوه بر ساختار بسیار مســتحکم، به تجهیزات امنیتی 
فراوانی همچون كنترل ایستایی در ســر بالایی )HAC(، كنترل پایداری 
الکترونیکی )ESC(، سیستم شناسایی نقاط كور )BSD(، سیستم كمكی 
پارك جلو و عقب، دوربین دید عقب و 7 ایربگ مجهز شــده است. ناگفته 
نماند که این خودرو در ســال 2016 پس از بررسی های انجام شده توسط 
موسسه ایمنی ANCAP، موفق به کسب 5 ستاره ایمنی از این موسسه شد 

و استاندارد تا سال 2018 تداوم داشت.
هیوندای الانترا در بازارهای اروپایی حدودا 20 هزار دلار قیمت دارد، عددی 
که با توجه به ســطح تعرفه واردات و نرخ ارز، بهایی تا 675 ، 700 میلیونی 
و حتی بیشــتر را برای نســخه های صفر کیلومتر این خودرو به بار آورده 
است. خب در شرایطی که مزدا3 با مدل ساخت 2012 در بازار بهایی 500 
میلیون تومانی دارد، چنین قیمت چشمگیری گرچه مبنای منطقی ندارد 
ولی عجیب نیست. در اصل البته باید قضاوت درباره این خودرو را با در نظر 
گرفتن کیفیت ســاخت هیوندای الانترا و جایگاه رقیبانش در بازار داخلی، 
همچنین قابلیت های فنی، ســطح امکانات رفاهی و تجهیزات امنیتی این 

خودرو سنجید. 

لاچ
مک

نی

خرس قهوه ای
برخورداری کراس اوور ساب کامپکت لکسوس با آن چهره 

عبوس از یک تریم سفارشی جالب شانسش را برای افزایش 
فروش در بازارهای جهانی دوچندان کرده است



چهارگوشهدنيا
 روزنامه صبح ایران  سال نهم  شماره 2624  چهارشنبه  20 فروردین  1399

مهسا مژدهی | نخســت وزیری که با چراغ سبز برهم 
صالح انتخاب شده بود، در عراق به بن بست رسیده است.

1   الزرفــی تصمیم به تشــکیل کابینه خــود بدون 
هماهنگی های داخلی گرفته اســت. »طاهــا الدفاعی« 
نماینده ائتلاف »نصر« اعلام کــرده که »عدنان الزرفی« 
مأمور تشــکیل دولت عراق در خصوص تشکیل کابینه 
با نیروهای کُرد به توافق رسیده است و قصد دارد وزرای 
خود را با هماهنگی اغلب احزاب سیاســی به اســتثنای 
احزاب مخالف انتخاب کند.  پایگاه خبری »المســله«، 
حیدر العبادی و   »نصار الربیعی« رئیس هیات سیاســی 
ســائرون به »برهم صالح« رئیس جمهوری عراق اعلام 
کرده اند که دیگر از الزرفی حمایت نمی کنند و از نامزدی 
»مصطفی الکاظمی« رئیس اداره اطلاعات این کشور برای 

نخست وزیری عراق حمایت خواهند کرد.

2   در همین حال، خبرهای دیگر حکایت از این دارد 
که سید »عمار حکیم«، رهبر جریان حکمت ملی عراق به 
تازگی در دیدار با صالح نامه جریان های سیاسی شیعه را 
که در آن مصطفی الکاظمی برای نخست وزیری معرفی 
شده  تحویل رئیس جمهوری عراق داده است. در همین 
حال روز یکشنبه در نشستی که در خانه »هادی العامری« 
رئیس ائتلاف الفتح برگزار شد جریان های سیاسی شیعی 
عراق برای معرفی »مصطفی الکاظمی« به جای »عدنان 

الزرفی«، نخست وزیر مکلف عراق به توافق رسیدند.

3   گروه های اصلی شــیعه عراق موافقت خود را برای 

معرفی مصطفی الکاظمی رئیس ســرویس اطلاعات این 
کشــور به جای عدنان الزرفی نخست وزیر مامور تشکیل 

دولت عراق اعلام کردند.
 در نشســت خانه رئیس ائتــلاف الفتح عــراق، »نوری 
المالکی« رهبر ائتلاف دولت قانون و سید »عمار الحکیم« 

رئیس جریان حکمت ملی عراق و حضور داشتند.
در این نشســت، بیت شــیعی عراق توافــق کردند که 
الکاظمی رئیس ســرویس اطلاعات عراق را به پیشنهاد 
مقتدی صدر به عنوان نخست وزیر این کشور معرفی کنند 

و الزرفی نیز انصراف خود را اعلام کند.

4   روز دوشنبه حمید معله از اعضای جریان حکمت 
ملی به رهبری سید عمار حکیم از آمادگی عدنان الزرفی 
برای انصراف از تصدی نخســت وزیری در صورت توافق 
گروه های اکثریت دربــاره معرفی جایگزین وی خبر داد.  
حمید معله اظهار داشت تلاش هایی برای متقاعد کردن 
الزرفی برای منصرف شدن از مأموریت تشکیل دولت در 
حال انجام است ولی وی مخالفت می کند و اصرار دارد به 
پارلمان برود تا پارلمان در خصوص نامزدی وی تصمیم 

بگیرد.

5   دفتر نخست وزیری عراق از پیشنهاد آمریکا خبر داد 
که از طریق سفیر این کشور ارائه شده است. دفتر عادل 
عبدالمهدی نخست وزیر پیشبرد امور عراق در بیانیه ای 
از پیشنهاد آمریکا مبنی بر گشوده شدن باب گفت وگوی 
اســتراتژیک میان بغداد و واشــنگتن خبر داد. در بیانیه 

دفتر عبدالمهدی آمده است این پیشنهاد با هدف تحقق 
منافع دو کشور در سایه تصمیمات و تحولات در عراق و 
منطقه ارائه شــده و عراق از آن استقبال کرده است. این 
بیانیه آورده است: عبدالمهدی، ماتیو تولر سفیر آمریکا در 
بغداد را به حضور پذیرفت که وی پیشــنهاد واشنگتن را 
تقدیم نخست وزیر کرد تا هیات مذاکره کننده و زمان آغاز 
مذاکرات مشخص شود و این موضوعی بود که قبلًا عراق 
در نامه ها و دیدارهای متعدد پیشنهاد کرده بود. این بیانیه 
آورده اســت که دو طرف پرونده های مشــترک از جمله 
مبارزه با ویروس کرونا، اهمیت همکاری و هماهنگی میان 
کشورهای جهان برای مهار آن و حمایت از جان مردم در 
برابر خطرات ابتلا به این ویروس و نیز تدابیر تشکیل دولت 

جدید عراق را بررسی کردند.

6   یک نماینده از ائتلاف سائرون وابسته به جریان صدر 
احتمال داد که اکثر فراکسیون های شیعی در جلسه رای 
اعتماد به دولت عدنان الزرفی حضــور نیابند. به گزارش 
سایت بغداد الیوم، رعد حسین، از نمایندگان فراکسیون 
سائرون گفت: بعید است که به دلیل شیوع کرونا ویروس 
و عدم حصول توافق سیاسی، پارلمان بتواند جلسه ای را 
برای رای گیری دولت عدنان الزرفی، نخست وزیر مکلف 
عراق برگزار کند. وی ادامه داد: از آنجــا که اکثر احزاب 
شــیعی این جلســه پارلمان را تحریم کرده اند، دشوار 
است که جلســه پارلمان به حد نصاب برســد. این مقام 
فراکســیون صدر ادامه داد که درخواست برای برگزاری 
جلسه فوق العاده برعهده پارلمان گذاشته شده است تا در 

مورد آن تصمیم گیری کند.

گروه هاي تروريســتي از وضعيت فوق العاده کرونا 
سوءاستفاده مي کنند

به گزارش سایت قطري العربي الجدید، نشانه هاي سوءاستفاده گروه هاي تروریستي از این 
شرایط در کشورهاي آفریقایي، سوریه و عراق و چندي پیش در فرانسه و تونس دیده شده 
است. در این راستا تعدادي از مسئولان اطلاعاتي در منطقه و جهان درحال بررسي راه هاي 
مقابله با این پدیده هستند. در سوریه داعش حملات زیادي را انجام داد که از جمله آن حمله 
به پایگاه هاي نیروهاي نظامي ســوریه و نیروهاي هم پیمان آن در منطقه معیزیله در بادیه 
البوکمال در حومه دیرالزور است که به کشته  شدن سه تن از شبه نظامیان »لشکر فاطمیون« 
و زخمي  شدن 20تن دیگر منجر شد. داعش چهارشنبه گذشته افسري از نیروهاي نظامي 
ســوریه و دوتن دیگر را اعدام کرد. حملات داعش در ســوریه بعد از آن صورت گرفت که 
حشدالشعبي عراق اعلام کرد، تعدادي از افراد مسلح از زندان غویران در منطقه حسکه فرار 
کرده و وارد عراق شدند. نیروهاي مشــترک عراق با حمایت نیروي هوایي چندین عملیات 
را علیه داعش در بخش هاي مختلفي از شمال عراق در محور صلاح الدین -کرکوک - نینوا 
انجام دادند. در این راستا هشام الهاشمي  به العربي الجدید گفت: بازگشت فعالیت هاي داعش 
در سوریه و عراق طي سه هفته گذشته به این دلیل است که این گروه به خاطر مشغول بودن 
نیروهاي امنیتي به تدابیر منع آمد و شــد و اجراي آن در مراکز شهرها به مناطق شکننده  
امنیتي دست یافته اند که مي توانند در این نواحي به راحتي فعالیت هایش را انجام دهد. وي 
گفت: دلیل این تحرکات همچنین این مسئله است که داعش اوایل سال میلادي جاري خود 
را تقویت کرده و از گروه هایي که به صورت کورکورانه مي جنگند، به گردان هایي تبدیل شده 
که در موقعیت جغرافیایي مشخصي فعالیت مي کنند. وي هشدار داد: مشغول بودن همگان 
به مقابله با کرونا به داعش فرصت مي دهد، فعالیت هایش را با جدیت از سربگیرد. داعش طي 
پنج روز اول آوریل، 2۵عملیات در مناطق شمال بغداد و دیالي انجام داد که یعني روزانه پنج  
عملیات انجام داده است. این نشان مي دهد که داعش زمام را در دست گرفته و در این شرایط 
یک شــبکه محکم در اختیار دارد. علیه العلاني، تحلیلگر به العربي الجدید گفت: گروه هاي 
تروریستي از بیش از یک کشور تحرکاتشان را از سرگرفته اند و خطر آنها همچنان پابرجاست. 
این ها ادبیاتي دارند که مسئولان سیاسي و مذهبي توجهي به آن ندارند. اعضاي این گروه ها 
به مفاهیمي  مثل تکفیر ایمان دارند و متخلفان را از نظر فکري براساس یک دستور آسماني 
تعقیب کرده و به قتل مي رسانند. ایمان داشتن به این مسائل باعث مي شود دست به حملات 
انتحاري بزنند. آنها براي دستیابي به پاداش اخروي به حملات انتحاري دست مي زنند. این 
گروه ها از قاچاق سلاح بهره برده و در شبکه تبلیغ مواد مخدر به ویژه در مناطقي که نظارت 

دولتي در آنجا ضعیف است، مثل کشورهاي ساحل آفریقا نقش دارند.

الزرفی در لبه پرتگاه
احزاب شيعه در جلسه رای اعتماد نخست وزير عراق شرکت نخواهند کرد

 
  تا انتخابات آمریکا

مهدکودکی به نام آمريکا
ماجرای عجیب تاثیر کرونا بر انتخابات ایالتی ویسکانسین

رامتین لطیفی |  پای کرونا زودتر از بعضی از ایالت ها 
به رقابت هــای انتخابات ریاســت جمهــوری آمریکا 
باز شــد. افت محبوبیت ترامپ در نتیجــه عملکرد و 
واکنــش دیرهنگامش بــرای مقابله با کرونــا، ناپدید 
شــدن بایــدن در روزهــای اوج همه گیــری کرونا و 
تندروی های گاه آزاردهنده سندرز در راستای شعارهای 
عدالت جویانه اش، همه نتیجه ورود این ویروس و بحران 

ناشی از آن به خاک ابرقدرت دنیاست. 
مرور اتفاقــات و برآیند بررســی های تاثیــر کرونا بر 
رقابت های انتخابات ریاست جمهوری آمریکا تا دو روز 
پیش نشان از غافلگیری، سردرگمی و واکنش احساسی 
هر سه نامزد به این بحران داشت. با مرور اتفاقات دو روز 
گذشــته باید گفت تاثیر کرونا بر رقابت های انتخابات 
وارد مرحله طنز و لطیفه های عجیبی شده است که باور 

کردنش کمی دشوار است.
ابتدا جو بایدن از احتمال برگزاری کنوانسیون ملی حزب 
دموکرات برای انتخاب نامزد نهایی حزب دموکرات در 
انتخابات در شــهر میلواکی ایالت ویسکانســین بدون 
حضور تماشــاگران و طرفداران حزب خبر داد، حتی 
احتمال برگزاری این نشست به صورت ویدئو کنفرانس 
نیز وجود داشت. البته مدتی بعد از صحبت های بایدن، 
ســران حزب دموکرات اعلام کردند که این نشست به 
دلیل بحران کرونا بیش از یک ماه به تعویق افتاده است.

بایدن قبل از اعلام به تعویق افتادن نشست اظهار کرد 
به توصیه پزشکان احترام می گذارد و حاضر است در این 
نشست  ماسک به صورت خود بزند. اظهارنظر بایدن در 
مورد ماسک زدن برای دونالد ترامپ که همواره سعی 
داشته این توصیه پزشکان را جدی قلمداد نکند سنگین 
آمد و در حساب رسمی توئیترش بایدن را به باد انتقاد و 
ناسزا گرفت. همچنین ترامپ از به تعویق افتادن نشست 

کنوانسیون ملی دموکرات ها به شدت گلایه کرد. 
دیروز یکی از اعضای جمهوری خواه قانون گذاران ایالت 
ویسکانسین اعلام کرد علیه به تعویق افتادن انتخابات 
درون حزبی دموکرات به دادگاه ایالتی شــکایت کرده 
است. درســت در همین زمان بایدن تصمیم می گیرد 
جهت مشاوره و ارائه راهکارهایی برای مقابله با کرونا طی 

یک اتفاق نادر و پس از توهین های ترامپ نسبت به او با 
دونالد ترامپ تلفنی حرف بزند. طبق گفته های ترامپ 
این گفت وگوی تلفنی 1۵دقیقه طول کشــیده است 
و ترامپ با مخفی کردن محتــوای این گفت وگو اضافه 
کرد: »گفت وگویی بسیار شگفت انگیز، گرم و دوستانه با 
بایدن داشتم و او پیشنهادهایی به من داد که کاملا برایم 

قابل فهم و پذیرش بود.«
پس از چرخــش 1۸0درجــه ای ترامــپ و تعریف و 
تمجید هایش از گفت وگو با بایــدن، دادگاه عالی ایالت 
ویسکانسین آمریکا حکمی مبنی بر برگزاری انتخابات 
درون حزبی دموکرات ها در موعــد مقرر آن یعنی روز 
سه شنبه و بدون در نظر گرفتن پروتکل های بهداشتی 

مربوط به کرونا صادر کرد. 
طبق آمار و با توجه به ترس از ابتلا به کرونا ۵6درصد از 
ثبت نام کنندگان انتخابات در رای گیری روز سه شنبه 
شرکت نخواهند کرد. اتفاقی که علاوه بر نگرانی شیوع 
بیشــتر کرونا بیــن شــرکت کنندگان در انتخابات به 
دلیل صف های رای گیری، نگرانی سران حزب از نتایج 
رای گیری به دلیل مشارکت پایین را در پی داشته است. 
از این رو ســران حزب دموکرات به برنی ســندرز که 
شانس کمتری برای پیروزی دارد پیشنهاد داده اند که 
بهتر اســت از ادامه رقابت ها انصراف دهد تا انتخابات 
مقدماتی برگزار نشــود و مشکلات و نگرانی های حزب 

برطرف شود.
با رسانه ای شدن این پیشنهاد طرفداران سندرز به سه 
دسته تقسیم شدند؛ دســته اول موافقان این پیشنهاد 
هستند. دســته دوم مخالفان این پیشنهاد هستند که 
گفته اند اگر ســندرز این پیشــنهاد را بپذیرد دیگر در 
انتخابات نهایی ریاست جمهوری شرکت نخواهند کرد 
و به بایدن رای نخواهند داد. عجیب ترین دسته اما دسته 
سوم است که اعلام کردند اگر سندرز پا پس بکشد در 

انتخابات نهایی به ترامپ رای می دهند!
باید گفت امروز کارزار انتخابات ریاست جمهوری آمریکا 
بیشتر شبیه حیاط مهدکودکی است که کودکان بدون 
هیچ منطق و تصمیم گیری از پیش تعیین شده دنبال 

هم می دوند و به سر و کله هم می کوبند.

  گالری     

تصویری از 
ضدعفونی کردن 

افراد قبل از ورود 
به یک فروشگاه 

در تیرانای آلبانی. 
)عکس: رویترز(

و این هم عرب 
نیوز چاپ جده 

که در کنار اعلام 
وخامت وضع نخست 

وزیر بریتانیا از 
محدودیت های 24 

ساعته در عربستان 
خبر داده است. 

گاردین با چاپ 
عکسی از وزیر 
خارجه بریتانیا، 
وضعیت وخیم 

نخست وزیر این 
کشور را در تیتر 
یک خود پوشش 

داده است.

به دلیل پر شدن سردخانه ها و 
قبرستان های شهر »گوایاکیل« 

واقع در غرب اکوادور، اجساد 
قربانیان کرونا در خیابان ها 

رها می شوند. مقام های محلی 
دستکم ۱۵۰ جسد را از 

خیابان ها و منازل جمع آوری 
کرده اند، اما مشخص نیست 

چند تن از این افراد بر اثر ابتلا 
به ویروس کرونا جان باخته اند، 
معاون رئیس جمهوری اکوادور 
گفت: تصاویری را دیده ایم که 
نباید هرگز اتفاق می افتاد؛ من 

به عنوان خادم ملت عذرخواهی 
می کنم. )عکس: مهر(

سايت  نگار جهان

1   سازمان بهداشت جهاني: دنیا به شش میلیون پرستار 
نیاز دارد؛ سازمان بهداشت جهاني با انتشار بیانیه اي اعلام کرد که 
خدمات بهداشتي جهان در سایه شیوع ویروس کرونا به پنج میلیون 
و 900هزار پرســتار دیگر نیاز دارد. این ســازمان متذکر شد که 
هم اکنون تقریبا 2۸میلیون کارمند پرستاري در جهان وجود دارد. 
این کمبود در آفریقا، جنوب شرق آســیا، شرق دریاي مدیترانه و 
بسیاري از کشورهاي آمریکاي لاتین شدیدتر است. )ایلنا به نقل 

از روسیا الیوم(

2   حال بوریس جانسون وخیم شد؛ حال نخست وزیر بریتانیا 
که به دلیل ابتلا به ویروس جدید کرونا در بیمارستان بستري است 
روز دوشنبه رو به وخامت گذاشت. پزشــکان بیمارستان سینت 
توماس در لندن به همین دلیل تصمیم گرفتند که بوریس جانسون 
را به بخش مراقبت هاي ویژه بیمارستان منتقل کنند. دومینیک 
راب، وزیر خارجه بریتانیا به دنبال انتقال بوریس جانسون به بخش 
مراقبت هاي ویژه بیمارستان و بنا به درخواست او قرار است اداره 
امور را در غیاب نخست وزیر برعهده بگیرد. مایکل گوو، از اعضاي 
ارشــد کابینه بریتانیا مي گوید، بوریس جانسون، نخست وزیر این 
کشور با ماسک اکسیژن نفس مي کشد اما پزشکان هنوز از دستگاه 

تنفس مصنوعي براي او استفاده نکرده اند. )یورونیوز(

3   چین: آمار فوتي مان صفر شــد؛ مقامات بهداشتي چین 
اعلام کردند، براي نخستین بار بعد از قرنطینه ووهان که نخستین 
کانون شیوع کروناویروس جدید در جهان بود، هیچ مورد فوتي در 

اثر ابتلا به بیماري کووید19 در این کشــور به ثبت نرسیده است. 
همه موارد ابتلا به این بیماري هم که در چین به ثبت رســیده، از 
خارج وارد کشور شده است. ووهان مرکز استان هوبي، نزدیک به 
۷6روز است که در قرنطینه است. قرار اســت از بامداد پنجشنبه 
هشــت آوریل)چهارشــنبه 20 فروردین( ووهان به طور کلي از 

قرنطینه خارج شود و مردم اجازه ورود به این شهر را پیدا کنند.

4   گزارشي عجیب از نحوه برخورد ســوئدي ها با کرونا؛ 
دولت سوئد تا کنون تمهیدات ســخت گیرانه اي در مورد ویروس 
جدید کرونا به اجرا نگذاشته است. در روزهاي آفتابي آوریل، مردم 
ســوئد هنوز به خیابان ها مي روند، در بازارها خرید مي کنند، روي 
نیمکت و ســبزه مي نشینند و رســتوران ها کماکان بازند. اما این 
آسان گیري حالا سه هفته سخت را از نظر شمار بیماران کووید 19 
در چشم انداز این کشور اسکاندیناویایي قرار داده و رویکرد دولت 
سخت گیرانه تر خواهد شد. یوهان گیسکه،  همه گیر شناس ارشد 
سابق آژانس سلامت عمومي  سوئد، درباره چشم انداز همه گیري 
کرونا در سوئد، در تلویزیون SVT این کشور چنین گفت: »وضعیت 
بیمارستان ها به مراتب بدتر خواهد شد. این هفته، هفته بعد و هفته  
بعدتر آن،  نقطه  عطف فراخواهد رسید. شــمار مبتلایان افزایش 
خواهد یافت. این در مورد استکهلم و سپس بقیه کشور با تأخیري 
اندک صادق است.« شمار مبتلایان از هفت هزار تن گذشته و بیش 
از ۵00تن قرباني شــده اند. به همین خاطر دولت اقلیت »سرخ -

سبز« در سوئد،  تحت فشار، ظاهراً درحال تغییر روش است. دولت 
در مذاکرات آخر هفته با حزب هاي اپوزیسیون بر سر یک »قانون 

بحران« رایزني کرده کــه به دولت اقتدار بیشــتري براي مبارزه 
علیه پاندمي  اعطا خواهد کرد. مهم ترین تمهیدهاي پیشــگیرانه 
سوئد تاکنون ممنوعیت اجتماع هاي بیش از ۵0نفر،  درخواست از 
سالخوردگان براي ماندن در خانه و درخواست از شهروندان براي 
لغو مسافرت هاي داخلي غیرضروري است؛ تمهیدي سهل انگارانه 
در مقایســه با بسیاري از کشــورهاي اروپایي که وضعیت چندان 
بدتري از سوئد ندارند. سوئد مدرسه هاي ابتدایي و مهدکودک ها را 
تعطیل نکرده، مراکز تفریحي و باشگاه هاي ورزشي بسیاري در این 

کشور هنوز باز هستند و بسیاري هنوز سر کار مي روند.

5   تدابیر سهل گیرانه تر در سه کشور اروپایي؛ دولت آلمان 
مشغول تهیه طرحي است که به موجب آن از تاریخ 19 آوریل)31 
فروردین( مقررات قرنطینه و محدودیت هــاي کرونایي دیگر در 
این کشور به تدریج حذف  شــوند. این خبر هنوز به صورت رسمي 
 اعلام نشده، اما برخي خبرگزاري ها به نسخه اي از پیش نویس این 
طرح دست یافته اند. در این طرح دولت آلمان فهرستي از مقررات 
جدید براي حذف تدریجي قرنطینه را پیش بیني کرده که پوشیدن 
اجباري ماسک در فضاهاي عمومي، محدودیت تجمعات و ردیابي 
سریع زنجیره هاي سرایت ویروس کرونا از جمله آن هاست. هدف 
از وضع محدودیت هاي پس از قرنطینه، تسهیل بازگشت به زندگي 
عادي در کشور اعلام شده است. در طرح دولتي پایان قرنطینه در 
آلمان، سازوکاري پیش بیني شده که بر مبناي آن بیش از ۸0درصد 
افرادي که یک فرد آلوده طي 24ســاعت پس از تشخیص کرونا با 
آنها تماس گرفته، قابل ردیابي خواهند بود. پس از آن افراد آلوده و 

نیز افرادي که با آنها در ارتباط بوده اند در خانه یا در هتل قرنطینه 
خواهند شد. بر اســاس برنامه دولت آلمان، پس از پایان قرنطینه 
عمومي، مغازه ها و مــدارس در برخي مناطق اجازه بازگشــایي 
خواهند یافت، گرچه اقدامات سختگیرانه و فاصله گذاري اجتماعي 
همچنان برقرار خواهد مانــد. کنترل هاي دقیق مرزي نیز کاهش 
خواهد یافت اما برگزاري رویدادهاي بزرگ و نشست هاي احزاب 
سیاسي همچنان ممنوع خواهد بود. همچنین به محض اطمینان 
از دسترسي کافي به ماسک، پوشــیدن آن در قطارها، اتوبوس ها، 

کارخانه ها و ساختمان هاي عمومي  اجباري خواهد بود.
دولت اتریش نیز مي خواهد برخي از محدودیت هاي مربوط به شیوع 
ویروس کرونا در این کشور را گام به گام لغو کند. سباستین کورتز، 
صدراعظم این کشــور با شــرکت در یک کنفرانس خبري گفت: 
»مي خواهیم فعالیت هاي اقتصادي و تجاري را گام به گام از ســر 
بگیریم.« در اولین گام دولت این کشور تصمیم گرفته از هشت روز 
دیگر، چهاردهم آوریل، اجازه از ســرگیري فعالیت فروشگاه هاي 
کوچک در این کشور را بدهد. پس از آن تمامي  فروشگاه هاي کشور 
و مراکز تجاري از اوایل ماه مه کارشان را آغاز خواهند کرد. به گفته 
نخست وزیر محافظه کار اتریش، رستوران هاي کشور نیز از نیمه هاي 
ماه مه مي توانند میزبان مشــتریان باشند. همزمان، دولت اتریش 
تصمیم گرفته است تا اجازه برگزاري گردهمایي ها را تا پایان ماه 

ژوئیه، نزدیک به چهارماه دیگر، صادر نكند. 
مقامات دولتي دیگر کشور اروپایي، جمهوري چک نیز درصدد لغو 
برخي از محدودیت هاي مربوط به شیوع ویروس کرونا در آستانه 
عید پاک هستند. آدام وویتک، وزیر بهداشت این کشور، با شرکت 

در یک کنفرانس خبــري گفت: »ادامه این رونــد به دولت اجازه 
مي دهد از روز پنجشــنبه مجدداً مغازه هاي بیشــتري را باز کند، 
مانند آنهایي که مصالح ساختماني و یا لوازم التحریر مي فروشند.« 
همچنین این مقام دولتي تاکید کرد که اجازه از سرگیري برخي از 
رقابت هاي وزرشي انفرادي از جمله تنیس در این کشور، از سوي 

دولت به زودي صادر خواهد شد. )یورونیوز(

6   ترس اسرائیل از شــیوع به وسیله مراسم هاي یهودي؛ 
بنیامین نتانیاهو، نخست وزیر اســرائیل، اعلام کرده که همزمان 
با شروع ایام عید پسح، ساکنان شــهرها و روستاها از ساعت چهار 
بعدازظهر روز سه شــنبه تا هفت صبح جمعه حق خروج از منطقه 
خود را ندارند. یکي از نگراني هاي دولت که نتانیاهو هم به صراحت 
درباره آن هشــدار داده رســم مهماني شام سِــدِر پسح است که 
به صورت گروهي برگزار مي شود. نخست وزیر اسرائیل تاکید کرده 
که چهارشنبه شــب که زمان این ضیافت است، مراسم صرف شام 
فقط باید با حضور کساني باشــد که در یک خانه زندگي مي کنند. 
عید پســح، یکي از ســه عید بزرگ یهودیان، یادآور خروج آنها از 
ســرزمین مصر و رهایي از بردگي فرعون اســت که در نخستین 
هفته هاي بهار همراه با برگــزاري آیین هاي نیایش و ضیافت هاي 
گروهي جشن گرفته مي شود. محله بني براک در نزدیکي تل آویو 
که منطقه اي به شــدت مذهبي و داراي یکي از بالاترین آمار ابتلا 
به ویروس کرونا در اسرائیل است از روز جمعه به صورت کامل در 
قرنطینه قرار گرفته است و سربازان ارتش براي اعمال محدودیت ها 

فراخوانده شده اند.

آخرين اخبار کرونا؛ از وخيم  شدن وضعيت جسماني جانسون تا صفر شدن آمار مرگ در چين
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پیشنهادهای مختلفی برای تعیین سرنوشت لیگ نوزدهم 
از سوی اهالی فوتبال مطرح شده است که بعضی از آنها 
منطقی و مطابق با پیشنهادهایی است که این روزها برای 
لیگ های مطرح اروپایی اعلام شده و انصافا می شود به 
آنها فکر و یکی را عملی کرد اما مسئولان بعضی از تیم ها 
پیشنهاداتی در این باره داده اند که واقعا بامزه است. نکته 
مشترک همه این پیشنهادها هم »خودخواهی« است. 
یعنی مدیر، مدیرعامل، بازیکن، سرپرست و ... از هر تیمی 
پیشــنهادی برای پایان لیگ می دهد که در آن فقط و 
فقط به تیم مورد نظر توجه شده و نتیجه نهایی به سود 
آن تیم است. مثلا پرسپولیسی ها معتقدند هر تصمیمی 
برای لیگ بگیرند، قهرمانی پرسپولیس را هم باید اعلام 
کنند! تراکتوری ها معتقدند لیگ باید نیمه کاره رها شود، 
هیچ تیمی به عنوان قهرمان معرفی نشود ولی سهمیه 
آسیا به چهار تیم فعلی بالای جدول تعلق بگیرد که قطعا 
یکی از این چهار تیم همین تراکتور اســت! سرپرست 
سپاهان هم دو راه پیش پای فدراسیون فوتبال گذاشته 
است: »یا لیگ نوزدهم را بدون هیچ نتیجه ای نیمه تمام 
رها کنیم، یا قهرمان نیم فصل را به عنوان قهرمان نهایی 

لیگ نوزدهم معرفی کنیم.« سپاهانی ها البته معتقدند 
تیم شان قهرمان نیم فصل اول لیگ نوزدهم شده است. 
اســتقلالی ها هم راه حل های مختلفــی دارند که وجه 
مشترک همه آنها معرفی نکردن قهرمان لیگ است! از 
همه جالب تر پیشنهاد علی فتح الله زاده است. او گفته پنج 
تیم اول فعلی جدول لیگ برتر را دور هم جمع کنیم تا با 
هم بازی کنند و قهرمان لیگ نوزدهم مشخص شود! البته 
استقلال فعلا تیم چهارم جدول است اما فتح الله زاده برای 
اینکه به اصطلاح تابلو نشــود، تیم پنجم را هم وارد این 
طرح بامزه اش کرده است. یعنی اینکه اگر استقلال امروز 
تیم هفتم جدول بود، طرح پیشنهادی فتح الله زاده به 7 
یا 8 تیم تغییر می کرد! ماجرا اما محدود به تیم های بالای 
جدول نمی شــود. تیم پارس جنوبی جم هم که شرایط 
چندان مناسبی ندارد خواهان پایان لیگ با جدول فعلی 
شده تا از سقوط احتمالی به لیگ یک نجات پیدا کند. این 
پیشنهاد هم با واکنش تند شاهین بوشهر همراه شده که 
با این پیشنهاد راهی لیگ یک خواهد شد! خلاصه اینکه 
هر کس در هر پیشــنهادی فقط و فقط به تیم خودش 

توجه کرده است!

هومن افاضلی ســرمربی فعلی تیم پارس جنوبی جم و 
یکی از رکوردداران ســقوط با تیم ها به لیگ یک! بارها 
در مصاحبه هایش مدعی شــده که کارلوس کی روش 
را او به ایران آورده است! او البته بعدها به دلیل ماجرای 
پک، ایفمارک و اختلاف کی روش با زهره هراتیان همسر 
افاضلی، تبدیل به دشمن درجه یک سرمربی پرتغالی 
تیم ملی شــد. افاضلی در آخرین مصاحبه اش در این 
باره گفته: »بعد از افشین قطبی در تیم ملی، پیش علی 
کفاشیان بودم و به من گفت نظرت در مورد روژه لومه 
فرانسوی برای هدایت تیم ملی چیست؟ به دوستانم که 
در اروپا بودند، زنگ زدم که کارلوس کی روش را پیشنهاد 
کردند. من هم رفتم نزد کفاشیان تا کی روش را پیشنهاد 
دهم و او گفت باید ســه فاکتور مهم داشته باشد؛ اول 
جام جهانی رفته، دوم مطرح باشد، سوم توانایی داشته 
باشد. من هم ســوابقش را گفتم که کفاشیان هم اوکی 
داد تا با او صحبت کنم. من هم از طریق دوســتم بابک 
بهراد که مقیم کشور سوئد بود، صحبت های اولیه را با 
کی روش کردم.« اما علی کفاشیان که در آن مقطع رئیس 
فدراسیون بود ادعاهای افاضلی را اینگونه تکذیب کرده 

است: »شــاید ما نظر کمیته فنی را هم پرسیده باشیم 
و افاضلی هم گفته باشــد کی روش مربی خوبی است، 
همین! بقیه چیزهایی که می گویند من یادم نمی آید. کلًا 
احساس می کنم همه در آوردن کی روش نقش داشتند 
الا خود بنده که کاری نکردم!« کفاشیان نقش ترابیان 
را در آمدن کی روش به ایران اینگونه توضیح داده است: 
»کل کارهای کی روش با وکیلی به اسم کاروالیو بود. یک 
بار کاروالیو با من تماس گرفت و گفت گزینه ای به اسم 
کی روش هســت که بتوانید با او همکاری کنید. یعنی 
اولین بار ایشان به من گفت. منتها گفت موضوع محرمانه 
بماند. من هم اطلاعات کی روش را از کاروالیو گرفتم. تا 
زمان انتخاب این مربی حتی اعضای هیات رئیسه هم خبر 
نداشتند او می آید. من اطلاعات کی روش را به ترابیان 
دادم و گفتم این همان گزینه ای است که می خواهیم. 
در جام جهانی قبلی هم بــوده.« موفقیت کی روش در 
تیم ملی باعث شده تا خیلی ها آمدن او را به ایران به نام 
خود ســند بزنند، فقط باید ببینیم کسی آمدن مارک 
ویلموتس را هم که به رویاهای تیم ملی گند زد، به گردن 

می گیرد یا نه!

این همه خودخواهی نوبر است

دعوا سر کی روش؛ ویلموتس را هم گردن می گیرید؟

آزمون در میان بهترین خارجی های
تاریخ زنیت

سردار آزمون که پس از حضور در روســتوف و روبین کازان، مدیران 
زنیت را برای بــه خدمت گرفتنش قانع کرد، بــا عملکردی که طی 
دوران حضورش در این تیم داشته، چشم بسیاری از مدیران ورزشی 
تیم های اروپایی را به خود جلب کرده است. آزمون فصل گذشته که 
از نیمه های فصل به زنیت اضافه شد، طی 12 بازی 9 گل برای تیمش 
به ثمر رساند و در فصل جاری هم در 21 بازی موفق به ثبت 10 گل 
شده و البته یکی از بازیکنان کلیدی تیمش در رقابت های اروپایی و 
سایر رقابت های فوتبال روسیه نیز بوده است. این عملکرد سبب شده 
تا باشگاه زنیت روسیه نام او را به رغم اینکه مدت زیادی از حضورش در 
جمع آبی پوشان زنیت سپری نشده است، در جمع بهترین لژیونرهای 
تاریخش قرار دهد؛ جایی که در خط دفاعی بازیکن نام آشنایی نظیر 
ایوانووویچِ صربستانی مدافع راست سابق چلسی دیده می شود و در 
پست هافبک تدافعی هم از اکسل ویتسل بازیکن فعلی دورتموند و 
تیم ملی بلژیک نام برده اند. در این فهرســت نام هالک مهاجم سابق 
برزیلی این تیم که با مبلغی 50 میلیون یورویی یکی از عجیب ترین 
اقدامات مسئولان باشگاه روسیه ای طی سال های اخیر به شمار می رود 

نیز دیده می شود.

رهایی دروازه بان سابق ترکیه
از خطر مرگ

هفته گذشته بود که رســانه های ترکیه خبر از وخامت حال روشتو 
رچبر دادند. او به دلیل ابتلا به بیماری کرونا و شرایط بدی که داشت، 
در بیمارستان بستری شد و کمی بعد او را به آی سی یو منتقل کردند. 
روشتو که از آمریکا به ترکیه برگشته بود، حاضر نشد 14 روز حضور 
در قرنطینه را قبول کند و فعالیت خود را بدون توجهات پزشکی از 
سر گرفت. اتفاقی که باعث خشم عمومی در ترکیه شد. ابتدا همسر 
روشتو بود که به ویروس مبتلا شد و سپس بیماری به روشتو سرایت 
کرده است. همسر روشتو در مصاحبه با فاناتیک گفته بود که شرایط 
شوهرش خوب نیســت و به دلیل تنگی نفس، پوست او تغییر رنگ 
داده است. در نهایت و پس از چند روز مبارزه سخت با بیماری، روشتو 
توانست به وضعیت پایدار برسد و از آی سی یو خارج شود. اکنون حال 
عمومی او خوب گزارش شده و به منزلش منتقل شده تا ادامه مراحل 
درمانی و قرنطینه را آنجا سپری کند. پزشکان مصرف سیگار را نیز 
برای او ممنوع کرده اند. روشتو علاوه بر پوشیدن پیراهن فنرباغچه و 

بشیکتاش، سابقه سه بازی رسمی برای بارسا را هم در کارنامه دارد.

بعد از آث میلان، زلاتان  در سری A می ماند
روزنامه ایتالیایی گاتزتا دلواســپورت می گوید زلاتان ایبراهیموویچ 
تصمیمی برای کنار گذاشتن فوتبال ندارد و حتی در صورتی که با آث 
میلان به توافق نرسد به احتمال زیاد در سری A خواهد ماند. بر اساس 
این گزارش، در حالی که فصل حضور دوباره زلاتان در میلان به دلیل 
شــیوع کرونا نیمه کاره مانده و هنوز مشــخص نیست چه سرنوشتی 
در انتظار این فصل خواهد بود، زلاتان بر خلاف شــایعات تصمیم به 
بازنشستگی در پایان این فصل ندارد. در ایتالیا گفته می شود میلان به 
دنبال تمدید قراردادش با این ستاره 38ساله سوئدی است که از زمان 
پیوستنش به روسونری در ماه ژانویه تاثیر مثبت قابل توجهی بر این تیم 
داشته ولی گاتزتا می گوید زلاتان همه گزینه های ممکن را بررسی کرده 
و ممکن است در صورت به توافق نرسیدن با میلان به فکر یکی دیگر 
از باشگاه های سری A باشد. میلان هنوز به صورت رسمی درباره آینده 
زلاتان با او مذاکره نکرده و گفته می شــود جدایی مدیر ورزشی سابق 
میلان، زوونمیر بوبان روی رابطه او و این باشگاه تاثیر منفی داشته است.

جلسه تعیین سرنوشت لیگ برتر؛ 
شاید وقتی دیگر

سرپرست کمیته مسابقات سازمان لیگ برای تصمیم گیری هر چه 
بهتر برای آینده این مسابقات قصد داشــت روز شنبه همین هفته 
نشســتی را با مدیران لیگ برتری برگزار کند اما این نشست بنا به 
دلایلی برگزار نشد، البته طبیعی است که در شرایط موجود به خاطر 
شیوع ویروس کرونا امکان سفر مدیران تیم های شهرستانی به تهران 
ممکن نباشد. در هر صورت برگزاری این نشست در دستور سازمان 
لیگ قرار دارد و شاید سهیل مهدی در نظر بگیرد به شکل دیگری از 
مدیران 16 تیم لیگ برتری در مورد آینده مسابقات لیگ برتر نظر 
بگیرد. هر چند گفته می شود  سازمان لیگ به تنهایی تصمیم گیرنده 

اصلی در مورد آینده لیگ برتر  نیست.

خودمان میزبانی را از خودمان گرفتیم
چند مــاه قبل بود که کنفدراســیون فوتبال آســیا تصمیم گرفت 
دیدارهای نماینــدگان ایران در لیگ قهرمانان در کشــور بی طرف 
برگزار شود. این تصمیم با واکنش مسئولان فدراسیون فوتبال همراه 
بود و حتی هیاتی از ایران به مقــر AFC رفتند و با دبیرکل این نهاد 
به گفت و گو نشست. در نهایت مقرر شد که ســه دیدار ابتدایی دور 
گروهی لیگ قهرمانان به میزبانی حریفان ایران برگزار شــود و سه 
دیدار برگشت به میزبانی آنها باشد. حالا اما سعید فتاحی رئیس سابق 
کمیته مسابقات سازمان لیگ از ماجرایی پرده برداشته که تصمیم 
کنفدراسیون فوتبال آسیا را در پی داشت. فتاحی با حضور در برنامه 
فوتبال برتر در این خصوص گفت: »در مقطعی سازمان لیگ خبری 
را منتشر کرد که به علت مســائل امنیتی، پنج بازی از لیگ برتر لغو 
شده است. من همان زمان به ساکت، مدیر تیم های ملی و کشوری 
فرد، دبیر سازمان لیگ فوتبال گفتم که تیم های عربی از این موضوع 
در AFC علیه ما استفاده می کنند. همان زمان عربستان، بحرین و 
امارات این مســئله را مطرح کردند که وقتی ایران نمی تواند امنیت 
خودش را تامین کند، چطور در لیگ قهرمانان آسیا امنیت تیم مهمان 
را تامین خواهد کرد. ما خودمان گاف دادیم و الان باید این موضوع 

را بپذیریم.«

روش عجیب بیرانوند برای دریافت 
طلبش از پرسپولیس

از آنجا که انتقال بیرانوند به باشــگاه آنتورپ قطعی شــده و ادامه 
بازی های لیگ هم در هاله ای از ابهام قرار گرفته اســت، شــاید این 
دروازه بان دیگر فرصت بازی برای پرسپولیس را پیدا نکند و از این رو 
او به دنبال این است تا با دریافت همه مطالباتش راهی بلژیک شود. 
با توجه به همین مسئله بیرانوند با تهدید مدیران باشگاهش مبنی 
بر اینکه مانع پرداختی باشگاه آنتورپ به آنها خواهد شد، قصد دارد 
مدیریت باشگاه پرسپولیس را برای پرداخت مطالباتش تحت فشار 
قرار دهد. باشگاه آنتورپ برای جذب بیرانوند فعلا 200 هزار یورو به 
باشگاه پرســپولیس پرداخت کرده و تقریبا 400 هزار یوروی دیگر 
بابت این انتقال به پرسپولیس بدهکار است. در واقع این رقم تقریبا 
دستمزد یک سال خود بیرانوند در پرسپولیس است که از قرارداد او 
یک فصل دیگر با سرخپوشان باقی مانده است. در این شرایط اگر قرار 
باشد بیرانوند در پرداختی باشگاه آنتورپ به پرسپولیس سنگ اندازی 

کند؛ به نوعی برای نهایی شدن این انتقال مشکل تراشی کرده است.

گوشه و کنار مستطيل سبز

کلکسیونرهای گاف!
بازیکنانی که با اشتباهاتی پرتعداد و مرگبار سرنوشت تیم شان را تغییر دادند

بحران ناشــی از شــیوع ویروس کرونا احتمالا باعث به هم خوردن 
بســیاری از معادلات نقل و انتقالات تابســتانی پیش رو خواهد شد. 
دو ســوژه مهم انتقالات در پی اس جی حضور دارند که همواره کانون 
شایعات هستند. امباپه را رئال می خواهد و نیمار را هم بارسلونا. روز 
گذشته نشریه اکیپ در گزارشی ویژه ادعا کرد که پی اس جی برخلاف 
چند ماه پیش، حالا قصد از دســت دادن هیچ کدام از دو فوق ستاره 
خود کیلیان امباپه و نیمار را ندارد و برای حفظ شان نهایت تلاش خود 
را خواهد کرد ولی در این بین اگر مجبور به فروش یک بازیکن شود، 

آن نیمار خواهد بود.
در واقع پی اس جی بین امباپه و نیمار، روی حفظ ســتاره فرانسوی، 
نهایت تلاش خود را خواهد کرد. بــه این ترتیب یک در دیگر به روی 
بارسلونا باز خواهد شد. باشگاهی که تابستان گذشته هر کاری برای 
بازگرداندن نیمار انجام داد ولی موفق به این کار نشد و کاتالان ها حالا 
می دانند که برای تابســتان پیش رو نیز شانس هایی خواهند داشت؛ 

هرچند مذاکره با پی اس جی هرگز کار آسانی نبوده و نخواهد بود.
در گزارش اکیپ آمده بود که نیمار در ســومین ســال حضورش در 
پی اس جی و در پایان فصل می تواند با اســتناد به بندی در اساسنامه 
فیفا برای جدایی اقدام کنــد. او می تواند با پرداخــت 180 میلیون 
یورو قراردادش را فسخ کند. رقمی که در واقع باید بارسا برای نیمار 
پرداخت کند و با توجه به شــرایط کنونی و تعطیلی فوتبال که منجر 
به ضرر اقتصادی فراوان به تیم ها شده، پرداختش برای آبی -اناری ها 
غیرممکن به نظر می رسد ولی پس از اقدامات اخیر مبنی بر کاهش 
دستمزد بازیکنان به میزان 70 درصد، بارسا فعلا از توازن مالی لازم 

برای چنین حرکتی برخوردار است. یکی از منابع نزدیک به مدیران 
پی اس جی فاش ساخته است که باشــگاه پاریسی در شرایط کنونی 
رضایت خواهد داد تــا برای انتقال نیمار، از خیــر پرداخت تمام نقد 
صرف نظر کند و به پرداخت قسطی و حتی معاوضه بازیکن به علاوه 
پول نیز راضی شود. اتفاقی که بارسا سال گذشته منتظر وقوعش بود 

ولی پی اس جی حاضر به عقب نشینی نشد. 
بارسلونا حاضر بود 100 میلیون یورو به علاوه کوتینیو را به پی اس جی 
واگذار کند و نیمار را در اختیار بگیرد و حتی پیشنهاد انتقال راکیتیچ، 
تودیبو، اومتیتی و مقداری پول را نیز به پی اس جی ارائه داد که همگی 
رد شدند. حالا و با عقب نشــینی پی اس جی، گریزمان می تواند وارد 

معامله شود.
اکنون بحثی که وجود دارد، به تمایل خود نیمار برمی گردد که آیا مثل 
سال گذشته همچنان برای جدایی از پی اس جی و پیوستن به بارسا 
تمایل دارد یا خیر. اطرافیان نیمار به اسپورت گزارش داده اند که ستاره 
برزیلی همچنان روی عقیده سال گذشته خود باقی مانده و در پایان 
فصل، قصد جدایی دارد ولی فعلا به پایان بحران کرونا و اتمام فصل با 
پی اس جی فکر می کند. نیمار می خواهد با تیمش فاتح لیگ قهرمانان 

شود و دینش را به پاریسی ها ادا کند.
در ماه آوریل هســتیم و هنوز بیش از دو ماه تا 30 ژوئن و شروع نقل 
و انتقالات تابستانی باقی مانده اســت. گفته می شود نقل و انتقالات 
تابستانی ممکن اســت به دلیل وضعیت تعطیلی فوتبال، طولانی تر 
از همیشه نیز شــود. به عبارتی هنوز زمان زیادی پیش روی نیمار، 

بارسلونا و پی اس جی است و در آن، هر اتفاقی قابل تصور خواهد بود.

   نکته بازی  گزارش

نیمار در 
یک قدمی 

نیوکمپ
عقب نشینی PSG؛ 

انتقال تاریخی 
نزدیک شد

با مرگ فونیکه  سی، فوتبالدوستان ایرانی به یاد هت تریک او در برابر پرسپولیس و 
البته اشتباهات میثاق معمارزاده در آن بازی افتادند. البته میثاق در آن فصل اشتباهات 
زیادی نداشت و نمی شود نتایج ضعیف پرسپولیس در آن فصل را به پای او نوشت اما 
بودند بازیکنانی که با اشــتباهات زیاد و ویرانگر، نتایج تیم شان در یک فصل یا یک 

تورنمنت را تحت تاثیر قرار دادند. نمونه هایی از این بازیکنان را مرور می کنیم.

بهزاد غلامپور، تیم ملی ایران
در ســال 1993 احمدرضا عابدزاده دروازه بان اصلی تیم 
ملی ایران بود و رقیبانش شانســی برای گرفتن جای او 
نداشتند اما عابدزاده در بازی مقدماتی انتخابی جام جهانی 
مقابل تایوان در آزادی دچار مصدومیت بدی شد و جایش 
را به بهزاد غلامپور داد. غلامپور البته دروازه بان خوبی بود 
اما از نظر فنی قابل مقایســه با عابدزاده نبود. با این حال 
درخشش او در همین بازی ها و گرفتن یک پنالتی از تیم 
ملی سوریه در ورزشــگاه آزادی باعث شد تا علی پروین 
به او اعتماد بیشــتری پیدا کند. بازی های مرحله نهایی 
انتخابی جام جهانی 1994 آغاز شد و با آمادگی غلامپور 
خیال تیم ملی از دروازه اش هم راحت بود. بازی ها با حضور 
شش تیم ایران، عربستان، ژاپن، کره جنوبی، کره شمالی 
و عراق به صورت متمرکز در قطر برگزار می شد و دو تیم 
اول راهی جام جهانی آمریکا می شدند اما خوش بینی ها به 
تیم ملی و دروازه بانش در همان بازی اول به پایان رسید. 
ایران در یک بازی ضعیف با سه گل به کره جنوبی باخت 
و بهزاد غلامپور روی دو گل کره ای ها مقصر اصلی بود. او 
به ابتدایی ترین شکل ممکن اشتباه می کرد و از بسته ترین 
زوایا گل می خورد! فاصله علیرضا دلیخون دروازه بان دوم 
تیم ملی با غلامپور باعث شــد تا علی پروین مجبور باشد 
در بازی های بعدی هم به غلامپــور اعتماد کند. بهزاد اما 
در بازی دوم هم اشــتباه بدی مرتکب شد و گلی ناشیانه 
از ژاپن خورد ولی خوش شانس بود که ایران در آن بازی 
پیروز شد. کابوس اما در بازی سوم هم ادامه داشت. ایران 
با وجود بازی برتر مقابل عراق 2بریك بازنده شد و غلامپور 
گل های بدی خورد! در بازی چهارم ایران، کره شمالی را 
برد و به بازی آخر مقابل عربســتان رسید. جایی که باید 
پیروز می شد تا شانسی برای صعود به جام جهانی داشته 
باشد اما با این غلامپور هیچ معجزه ای در کار نبود. ایران 

در یک بازی هیجان انگیز و پرگل 4بر3 مغلوب عربستان 
شد و غلامپور تقریبا به هیچ توپی نه نگفت. آن تورنمنت 
بزرگ ترین کابوس دوران بازی غلامپور و دوران مربیگری 
علی پروین بود. غلامپور بعدها درباره آن دوران مصاحبه 
کرد و مدعی شد که تا مدت ها بعد از آن تورنمنت، دهانش 
پر از زخم بود! غلامپور در اســتقلال هــم روزهای خوب 
زیادی داشت اما اشتباهاتش هم در این تیم ادامه داشت.

سوشا مکانی، پرسپولیس
پرسپولیس لیگ پانزدهم را با برانکو آغاز کرد. در چند بازی 
ابتدایی، ایمان صادقی دروازه بان این تیم بود اما بازی های 
ضعیف او باعث شــد تا نوبت به سوشا مکانی برسد. اولین 
حضور او در ترکیب پرسپولیس بازی مقابل ذوب آهن در 
تهران بود و اولین اشتباه فصل او هم در همین بازی رقم 
خورد. او چند دقیقه بعد از گل امید عالیشاه، روی خروج 

از دروازه اشــتباه کرد و کاوه رضایی دروازه اش را باز کرد. 
سوشــا بعد از این بازی از آنالیزهای برنامه 90 هم انتقاد 
کرد که ذوب آهن را تیمی بابرنامه و بــا تاکتیک معرفی 
کرده بود! چند هفته بعد و در اولین بازی بعد از فوت هادی 
نوروزی، مکانی یک بار دیگر اشــتباه کرد و محمد قاضی 
دروازه او را باز کرد تا پرسپولیس مقابل صبا متوقف شود. 
این اشتباهات باعث شد تا صادقی دوباره به ترکیب اصلی 
پرسپولیس برگردد اما او هم نتوانســت اعتماد برانکو را 

جلب کند و دوباره نوبت به سوشا رسید. 
او در بازی مقابل پدیده در مشــهد دو گل خورد که روی 
یکی از آنهــا مقصر بــود و در دقایق پایانی بــازی هم از 
بازی اخراج شد! کار به جایی رســید که پرسپولیس در 
نیم فصل دوم الکســاندر لوبانوف ازبک را جذب کرد اما او 
هم دروازه بان مطمئنی نبود و سوشا باز به ترکیب اصلی 
پرسپولیس برگشت. او در مقابل تراکتورسازی با یک دفع 
ناقص زمینه ساز گل مساوی این تیم شد، در بازی مقابل 
سیاه جامگان در تهران، یک گل لایی خورد و در نیمه دوم 
با خطا در داخل محوطه جریمه از زمین اخراج شــد، در 
پیروزی 4بر2 پرسپولیس مقابل اســتقلال با اشتباه در 
مهار توپ یک گل را به جابر انصاری تقدیم کرد و در بازی 
با نفت هم یک گل لایی از وحید امیری خورد! در مجموع 
اشــتباهات او در این فصل یکی از دلایــل اصلی ناکامی 
پرسپولیس در قهرمانی بود. یکی دیگر از اشتباهات به یاد 
ماندنی سوشا در بازی مقابل فولاد در لیگ چهاردهم بود. 
او روی پاس به عقب محسن بنگر، سایه توپ را زد تا گل 
اول فولاد به ثمر برسد! روی گل دوم هم خروجی اشتباه 
داشت تا آلویس نانگ گل پیروزی بخش فولاد را بزند. با 
همه این اشتباهات، سوشــا معمولا اعتقادی به پراشتباه 
بودنش ندارد و بیشــتر مدافعین تیم هایش را مقصر گل 

خوردن خودش معرفی می کند! 

سه مورد عجیب دیگر
به جز این دو مورد، چند بازیکن دیگر هستند که با اشتباهات پرتعداد سرنوشت تیم شان را تغییر داده اند. یکی 
از آنها آرش برهانی در تیم پاس است. او البته در آن فصل خوب کار می کرد و گل های زیادی هم زد اما درست 
مثل دوران حضورش در استقلال فرصت های زیادی را هم از دســت می داد. به یادماندنی ترین اشتباهات او در 
بازی مقابل العین امارات در آسیا رخ داد. او در این بازی دو گل زد اما چند فرصت گل دیگر را هم از دست داد تا 
پاس با نتیجه 3-3 مقابل مهمانش متوقف و از بازی ها حذف شود. برهانی در اواخر این فصل هم چند موقعیت 
خوب را خراب کرده بود و یکی از عوامل اصلی از دست رفتن قهرمانی پاس دنیزلی بود. مهرزاد معدنچی هم در 
یک مقطع به عنوان مقصر اصلی ناکامی های پرســپولیس معرفی می شد. او بازیکن خوبی بود ولی فرصت های 
زیادی را هدر می داد  و علی پروین تمام شکست های تیمش را به گردن معدنچی می انداخت! معدنچی در یکی 
از خاطره هایش گفته بود: »در بین دو نیمه در رختکن پروین تا مرا دید بر سر سرپرست تیم فریاد زد و گفت: این 
پدرســوخته را همین الان تعویض کن!« معدنچی در یکی از دربی ها توپ را در پشت محوطه جریمه استقلال 
لو داد و از شــانس بد او همین توپ ثانیه هایی بعد به گل برتری استقلال تبدیل شد تا پروین در پایان این بازی 
هم حسابی از معدنچی انتقاد کند. نمونه خارجی این بازیکنان بدشــانس و البته پراشتباه هم لوریس کاریوس 
دروازه بان سابق لیورپول است که افتخارات زیادی را از این تیم گرفت! او دو سال پیش دروازه بان اصلی لیورپول 
بود و با اشتباهات مرگبارش اجازه نداد این تیم قهرمان لیگ برتر شود اما بزرگ ترین گاف های او در فینال لیگ 
قهرمانان دو فصل پیش رخ داد. جایی که ابتدا برای شــروع مجدد بازی توپ را به پای کریم بنزما زد تا گل اول 
رئال به ثمر برسد. سپس روی شوت گرت بیل دچار اشتباه شد و لیورپول گل دوم را دریافت کرد و در نهایت یک 
سوپرگل هم از گرت بیل خورد! این اشتباهات پایان دوران او در لیورپول را رقم زد. البته کاریوس در تیم بعدی اش 

یعنی بشیکتاش هم به گاف دادن ادامه می دهد!



شبکه
08 روزنامه صبح ایران  سال نهم  شماره 2624  چهارشنبه  20 فروردین  1399

ته 
 هف

داغ
ی 

 ها
ف

حر
  

متاســفانه ســال 99 با بيماري و 
بسيار بد شروع شــد، تنها چيزي 
که باعث مي شود به سلامت از آن 
عبور کنيم، رعایــت پروتکل هاي 
بهداشــتي و قرنطينه کردن خود 
اســت. از صميم قلبم براي مردم 
آرزوي ســلامتي و تندرســتي 
مي کنــم. اميــدوارم پایــان این 
سال خوش باشــد و همه در کنار 
خانواده هاي خود به سلامت زندگي 
کنند. سال گذشته سال بسيار بدي 
بود و طبيعتا وقتي اتفاق ناگواري 
در جامعــه رخ مي دهد، همه افراد 
درگير شده و شغل ما هم مستثنا از 
این موضوع نيست. از نظر شخصي، 
سالي که گذشت از لحاظ حرفه اي 
ســال خوبي نبود و اميدوارم دیگر 

تکرار نشود. 

اکرم محمدي

مهم ترین دليل بــراي انجام این 
اکران آنلاین ایــن بود که حداقل 
دو ســه ماه طلایي ســينما را از 
دست داده و خواهيم داد و چنين 
کاري را هم نمي شود با یک فيلم 
معمولي انجــام داد، یعني اکران 
آنلاین بایــد با یــک فيلم خوب 
شــروع شــود تا بتوان برآوردي 
روي آن انجام داد. از آنجا که فيلم 
»خروج« اثري خوب و مطرح در 
جشــنواره بود، به لحــاظ فروش 
مي توانســتيم با این مدل اکران 
روي آن حســاب کنيم، به همين 
دليل در شرایط فعلي این تصميم 
را گرفتيم و اميدواریم سالن ها که 
باز شدند شرایطي به وجود آید تا 
بازهم از این فضا بتوان اســتفاده 

کرد.

علي سرتيپي

برنا

17 فروردين

این روزها در خانه هستم و قرنطينه 
را رعایــت مي کنــم. از مــردم نيز 
درخواست مي کنم رعایت کنند که 
اگر این کار نشــود، ممکن است به 
یک فاجعه دردناک ختم شود. مردم 
همان گونه که تا  بــه  حال همکاري 
کرده اند، بایــد توصيه هاي وزارت 
بهداشــت را رعایت کننــد. بيرون 
آمدن و حضــور در مجامع عمومي 
 جز شيوع بيشتر این ویروس، هيچ 
عایدي دیگــري نخواهد داشــت. 
البته برخي از مردم هستند که نان 
شبشان به مزد روز آنها بستگي دارد. 
این افراد باید به هر طریق ممکن از 
نظر بهداشتي و مالي حمایت شوند. 
از مردم خواهش مي کنم که کرونا را 
جدي بگيرند، پيش از آنکه به یک 

فاجعه ختم شود. 

علي نصيريان

برنامه به خانه برمي گرديم

18 فروردين17 فروردين

پيش از هرچيز سينماي ایران نيازمند 
آزادي بيان اســت و ایــن مهمترین 
مسئله اي است که باید نگاه ویژه اي به 
آن داشته باشيم. به عنوان یک کارگردان 
ســينماي اجتماعي، به دليــل اینکه 
نمي توانم به همه موضوعات اجتماعي 
روز بپردازم از جامعه خود عقب افتاده ام 
و این مسئله براي یک فيلمساز اجتماعي 
اصلًا خوب نيست. به عنوان مثال دوسال 
تمام پروانه ســاخت فيلم ســينمایي 
»هيس پســرها فریــاد نمي زنند« را 
صادر نمي کردند چراکه آن را یک تابو 
مي دانســتند. زماني که ملاحظاتي را 
براي سينما مي گذارید، درواقع جلوي 
چالش یک کارگردان نسبت به مشکلات 
جامعه خــود را مي گيرید و فيلمســاز 
مجبور به ســاخت چيزي مي شود که 

بي خاصيت است.

پوران درخشنده

از گوشه و کنار مي شنویم که مي گویند 
خسته شدیم و در قرنطينه ایم و دیگر 
بس اســت. آمــدن بيرون هــم جان 
خودمــان را به خطر مي انــدازد و هم 
باعث مي شــود که زنجيــره را ادامه 
دهيم. این هم شــرایط خاص اســت 
شاید گوشــزد و تلنگر باشد. در زمان 
ســربازي برخي مي گویند این روزها 
ســخت اســت اما وقتي مي گذرد و 
سال ها بعد مي گویند که یادش بخير 
کاش آن روزها برمي گشــت. اما یک 
چيــزي را بگویيم تحملــش خيلي 
کمتر مي شــود. ما مي توانيم در منزل 
راه برویم، کتاب بخوانيــم اما بدانيم 
که برخي جانبازان مــا که قطع نخاع 
گردني انــد، روي تخــت خوابيده اند، 
کمي  دل مان را کنار دل شان بگذاریم و 

بدانيم آنها چه مي کشند.

رضا ايرانمنش 

ايلنا تسنيم

19 فروردين

مهر

16 فروردين
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این رسم ســریال پایتخت اســت که هر بار نام یک نفر را سر زبان ها 
می اندازد. سری اول این سریال محملی شــد برای شهرت بازیگران 
حرفه ای آن. کســانی چون محســن تنابنده ، احمد مهران فر و ریما 
رامين فر بيش از پيش مشهور شدند و حالا مهر پایتخت بر پيشانی آن ها 
و دیگر بازیگران این سریال است. در فصل های بعد شاهد چهره هایی 
بودیم که یا نابازیگر هســتند یا بازیگران بومی. مثلا در فصل4 
کاراکتر خاله گل کرد و حالا در فصل 6  ســه بازیگر دیگر. 
ابوالفضل رجبی بازیگر کودک سریال در نقش بهروز، امير 
سيدزاده که تهيه کننده سينما و تلویزیون است در نقش 
نماینده مجلس و عارفه معماریان در نقش دختر محمود 
نقاش. معماریان ســابقه بازیگری دارد که مهم ترین آن 
سریال شــبکه نمایش خانگی مانکن است. این سریال 
سال پيش توزیع شــد اما آنچه شهرت معماریان را 
رقم زده نقش طاهره درســریال پایتخت است. 
تا حالا طاهره یک رقيب بود برای هما همسر 
نقی. نقی در جوانی عاشق او بوده اما طاهره نه. 
دختر محمود نقاش حالا با دو فرزند بدون همسر 
زندگی می کند. بالاخره از تصویر طاهره در فصل 
6 رونمایی شــد؛ یک زن محجوب شهرستانی با 
شمایلی ساده. رویارویی او و هما و شيطنت های 
نقی فصل جذاب این سریال در قسمت های پایانی 
بود. این هفتــه عکس های واقعی عارفــه معماریان 
درفضای مجــازی کنار تصویر او در نقــش طاهره کنار 
هم قرار می گيرد و با آن شوخی می شود.طاهره می تواند 
شخصيت جذاب سریال بشود اگر پایتخت ادامه یابد؛ جایی 
که حالا ارسطو دل در گرو عشــق او نهاده است. معماریان هم 

ظرفيت تبدیل به بازیگری محبوب را داراست.
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  پیشنهاد ویژه هفته  این فیلم ها را ببینید
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پدينگتون2/ چهارشنبه/ ساعت 20/ پويا

  کارگردان: پل کينگ
  نويسنده: پل کينگ، سايمن فارنابی

  محصول: بريتانيا و فرانسه/ 2017
  رتبه در سايت IMDB: 7.8 از 10

  زمان: 102دقيقه 
  فروش گيشه: 204 ميليون دلار

آينه بغل/ پنجشنبه/ ساعت 23/ آی فيلم

  کارگردان: منوچهر هادی
  فيلمنامه: بابک کايدان، ميثم کايدان

  بازيگران: محمدرضا گلزار، جواد عزتی، 
يکتا ناصر، نازنين بياتی، مه لقا باقری و ...

  محصول: 1396
  فروش گيشه: 20ميليارد تومان

فيلم »خارج از دید« براساس رمانی به همين نام نوشته  المور لئونارد ساخته 
شــد و در دو بخش بهترین فيلمنامه اقتباسی و تدوین نامزد دریافت جایزه 
اسکار بود. جایزه ادگار بهترین فيلمنامه را به دست آورد و جوایز بهترین فيلم، 
فيلمنامه و کارگردانی را از انجمن ملی منتقدان فيلم گرفت. داســتان فيلم 
»خارج از دید« درباره بانک زنی به نام جک فالی اســت که از زندان فلوریدا 
گریخته و یک مامور پليس به نام کارن سيسکو به دنبال اوست و او را تعقيب 
می کند و در جریان این تعقيب و گریز، اتفاقــات عجيبی رخ می دهد. اکثر 

منتقدان معتقدند که جورج کلونی به خاطر بازی در این فيلم ستاره شد.

خارج از ديد/ پنجشنه/ ساعت 23 / شبکه نمايش

 کارگردان: استيون سودربرگ
   فيلمنامه: فرانک اسکات

  بازيگران: جنيفر لوپز، جورج کلونی
 وينگ رامس، دان چيدل، دنيس فارينا

  محصول: آمريکا/ 1998
  رتبه در سايت IMDB: 7 از 10

  کارگردان:  سعيد آقاخانی
  فيلمنامه:  امير وفايی 

  تهيه کننده:  مهدی فرجی
  بازيگران:  سعيد آقاخانی، 

حميدرضا آذرنگ، شقايق 
دهقان، سيروس ميمنت، 

پاشا جمالی، هديه بازوند، ندا 
قاسمی، ميرطاهر مظلومی، 

مجيد ياسر، سيدعلی صالحی، 
نسرين مرادی، ماشاءالله 

وروائی، سيروس سپهری، کاظم 
نوربخش و ...

  فيلمبردار:  علی معقولی
  محصول:  1398

  تعداد قسمت ها: 17
  مدت: 50دقيقه

 جادوی فرهادی 
این هفته یک ویدئو در فضای سينمایی 

زیاد دست به دست و دیده شد. این ویدئو 
15دقيقه ای بخش هایی از روش کارگردانی 

و هدایت بازیگر توسط اصغرفرهادی در 
»جدایی نادر از سيمين« را شامل می شود. 

در این ویدئو لحظات مهم فيلم گنجانده 
شده است و نشان می دهد فرهادی برای 
خلق لحظات ناب چه تکنيک هایی به کار 

می برد. در همين مقدار هم مشخص می شود 
او به راحتی از هيچ نکته ای نمی گذرد و به 
ریزه کاری ها توجه زیادی دارد. نکته مهم 
اینکه شهاب حسينی حتی در تمرین ها با 

حرارت زیاد نقش حجت را بازی می کند. این 
ویدئو را ببينيد و لذت ببرید.

ســریال »نون.خ2« هم به دليل شــيوع کرونا با 
محدودیت هایی روبه رو شــد اما عوامل ســریال 
بالاخره آن را به پایان رساندند. سعيد آقاخانی در 
مصاحبه ای گفته:» ما نيــز مانند گروه های دیگر 
فيلمبرداری در خلال کار درگير کرونا شــدیم و 
به هر حال این بيماری همه چيــز را تحت تاثير 
قرار داد. با ایــن حال گروه تلاش کــرد تا جای 
خوبی قصه را به پایان برســاند تا شخصيت ها و 
داستان هایشان بلاتکليف و سرگردان نباشند و از 
این رو نویسنده و کارگردان برای هر کدام از آن ها 
فرجامی را در نظر گرفتند. منظورم این است که 
داســتان برای مخاطب گنگ و مبهم و بی سروته 
نيست و تکليف همه چيز روشــن خواهد شد.« 
آنها ســریال را در مناطق کردنشــين کردستان 
تصویربرداری کرده اند و در این سریال به مسائل 
مرتبط با مناطق غرب کشور بيشتر پرداخته شده 
است. جالب اینجاست که بخشی از سریال با زبان 

کردی ساخته شده.

 درباره شرايط توليد

قرار بود فصل دوم ســریال »نون.خ« از اول ماه 
رمضان روی آنتن شــبکه یک باشــد اما برای 
سرگرمی مخاطبان در ایام قرنطينه تصميم بر 
این شد که سریال زودتر شــروع شود و از فردا 
شاهد پخش آن باشيم. درواقع قرار بود فصل دوم 
»نون.خ« در حدود 30قسمت توليد شود اما به 
دليل محدودیت هایی که به خاطر شيوع ویروس 
کرونا به وجود آمد عوامل فقط 17 قسمت توليد 
کردند. فصل اول »نون.خ« نوروز 98 از این شبکه 
پخش شد و عوامل سریال از اواسط آذر امسال، 
ساخت فصل دوم آن را کليد زدند. ضبط سریال 
تا اواسط اســفند ادامه پيدا کرد. علی صادقی و 
هومن حاجی  عبدالهی کــه جزو بازیگران اصلی 
فصل اول ســریال بودند در فصــل دوم حضور 
ندارند و شــقایق دهقــان، ميرطاهر مظلومی و 
مجيد یاسر در این فصل به گروه اضافه شده اند. 
اکثر عوامل سریال معتقدند »نون.خ« در فصل 

دوم پخته تر شده است.

درباره سريال نمای کلی 

ســعيد آقاخانی در اکثر مصاحبه هایش ترجيح 
داده درباره داستان فصل دوم اطلاعاتی ندهد و 
همواره تاکيد کرده که نباید داستان را لو داد. با 
این حال اما طبق صحبت هایی که از عوامل درباره 
داستان فصل دوم شنيده ایم می دانيم که داستان 
در ادامه فصل اول آغاز می شود. شرایط بحرانی 
برای خانواده آقای نون. خ بــه وجود می آید که 
به دنبال آن مشکلاتی شکل می گيرد و خانواده 
درصدد رفع و حل مشکل هستند و اطرافيان هم 
در جا هایی به او کمک می کنند و در بخش هایی 
هم مطالبات دارند. اکثر شخصيت ها هم همان 
قبلی ها هســتند که در ادامه وارد موقعيت های 
جدیدتر می شــوند. اکثر بازیگران ســریال در 
مصاحبه هایشان گفته اند که فصل دوم یک سر و 
گردن از فصل قبلی بالاتر است و مخاطبان باید 
منتظر تماشای یک ســریال با داستان جذاب و 
پرتعليق و پرکشش باشند. البته هنوز چيزی در 

این باره نمی دانيم و باید منتظر باشيم.

درباره داستان
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استارت هفته|سالن سينما در خانه ها
مهم ترین خبر ســينمایی این هفته مربوط اســت به نمایش آنلاین خروج. فيلمی که قرار است 
هفته آینده با بليت 12 هزار تومانی در فيليمو عرضه شود. فيلم ابراهيم حاتمی کيا سال پيش در 
جشنواره رونمایی شد و به خاطر تعطيلی سينماها به شکل آنلاین اکران می شود. در همين حال 
محمدمهدی طباطبایی نژاد گفته: سامانه نمایش های درخواستی بيش از 2 ميليون نفر کاربر دارد 
و فيلم های پرفروش ما در بالاترین حد مخاطب به این رقم می رسند، در حالی که این کاربرها هر 
کدام در کنار اعضای خانواده  رقمی بيش از این را شامل می شوند که با ميانگين چهار نفر به هشت 

ميليون نفر می رسد.

توضيح هفته|شوخی با همسفر به سبک پايتخت
بعد از حواشی قســمت آخر پایتخت، ســيروس مقدم در یک برنامه تلویزیونی اینطورتوضيح 
داد که»این یک شــوخی بود که در فصل های قبلی »پایتخت« با فيلم های ایرانی و خارجی و 
موسيقی های مختلف شده بود. مثلا در »پایتخت 1«، در بخشی از سریال، صحنه ها برداشتی از 
»جيمز باند« بودند. در فصل پنج ، آهنگ ابراهيم تاتليس را پخش کردیم، یعنی واقعا آنجا هم 
ادای دین به آن خواننده و موسيقی بوده است؟در همين فصل ششم، اگر با یک فيلم ]همسفر[ 
شوخی کردیم، هيچ اقدام خلاف شــرعی صورت نگرفت و بين رحمت و زنش سوار بر موتور، 

کيف گذاشته بودیم.«

   فیلم های آخر هفته

»پدینگتون2« سه سال بعد از قسمت اول این فيلم توليد شد و جزو دنباله های 
موفق سينمایی بود. این فيلم از جشــنواره های معتبر جهانی، 12 جایزه گرفت 
و نامزد دریافت 40 جایزه دیگر شد. داســتان فصل دوم از جایی شروع می شود 
که پدینگتون عضوی از خانواده پنج نفره براون شده و از زندگی در شهر و کسب 
تجربيات جالب در محيط جدید لذت می برد. جشن تولد 100سالگی خاله لوسی 
نزدیک است. این اولين سالی اســت که او در کنار خاله اش نيست. برای همين 
تصميم می گيرد هدیه خوبی تهيه کند و برایش بفرستد و ... این فيلم براساس 

داستان »خرسی به نام پدینگتون« نوشته  مایکل بوند ساخته شده.

»آینه بغل« جــزو کمدی های درجه یک ســينمای ایران نيســت و طبيعتا با 
ضعف های زیادی روبه روست. از جمله اینکه ســاده انگارانه است و پایان بندی 
کاملا شعاری دارد اما در زمان اکران با اســتقبال زیادی روبه رو شد و مخاطبان 
زیادی برای تماشای آن به ســينما رفتند. فروش 20ميليارد تومانی آن نشانه  
همين استقبال است. بازی زوج محمدرضا گلزار و جواد عزتی از جمله مهم ترین 
جذابيت های این فيلم کمدی است و احتمالا سرحالتان می آورد. داستان فيلم 
با شکستن آینه بغل یک فراری توســط کارگر یک تعميرگاه شروع می شود. او 
باید برای پرداخت خسارت به خانه  صاحب ماشين برود اما وارد زندگی شخصی 

و مشکلات صاحب ماشين می شود و مجبور است به حرف های او عمل کند.
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 شبکه اميد 
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رازهای دختر محمود نقاش!
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داستانهایعامهپسند
کسریولایی

قيام مخلوقات بشر
هفتهصدوسوم:درباره»وستورلد«،بهبهانهپخشفصل

سومسریال

1    این روزهــا براي مردمــي  که به ناچار بخــش عمده اي از 
زندگي روزانه خود را در خانه، پشــت درهاي بســته و به دور از 
مراودات اجتماعي هميشگي مي گذراند، تماشاي فيلم و سریال 
فراتر از سرگرمي  و گذران وقت مي تواند راهي باشد براي حفظ 
سلامت عقل! در چنين شــرایطي تماشاي سریال پرسروصداي 
»وست ورلد« پيشنهاد درجه یکي است: حسابي لامپ ذهن تان را 
روشن مي کند یا برعکس، باعث مي شود که فيوز بپرانيد. به راحتي 
مي توانيد شيفته  و مفتون »وست ورلد« و اصرار گاه متظاهرانه اش 
به پيچيدگي باشيد یا از آن متنفر شوید. در هر صورت این سریالي 
است که خيلي از بحث هاي پيچيده در باب فلسفه ذهن و وجود 
انساني را مختصات رایج فرهنگ عامه مطرح مي کند، پس براي 
نقد و مخالفت بــا تاثير و اهميت اش، دیــدن آن ضروري به نظر 
مي رســد. البته، علاوه بر بحث هاي فلســفي، حضور لشگري از 
ربات هاي جذاب در رنگ و قدهــاي مختلف و ماجراجویي هاي 

هيجان انگيز هم بي تاثير نيست!
2   ماجرا درباره یک پارک تفریحي و پر از انسان ها و موجودات 
شبيه سازي شده با تم غرب وحشي اســت. شهري که هرکسي 
در آن داســتاني دارد و زنجيره اي از روابط ميان شخصيت هاي 
مختلف شــکل گرفته. انســان هاي معمولي به عنــوان مهمان 
وارد این شهر مي شــود و آزادند براي انجام هر کاري که دلشان 
بخواهد؛ مي توانند هفت تيرکش قهرمان باشند یا قاتل و متجاوز. 
ميزبانان این شهر طوري ساخته شده اند تا به انسان هاي واقعي 
آسيبي نرسانند. انگار که نمونه اي پيشرفته از بازي هاي آنلاین 
و اوپن-ورلد کمپاني راک اســتار را در جهان واقــع پياده کرده 
باشــند. گره اول زماني رخ مي دهد که آپدیت جدید باعث بروز 
اشکالاتي روي بعضي از شخصيت ها مي شود و آن ها از سناریوهاي 
برنامه ریزي شده فراتر مي روند. جرقه اي که مي تواند تبدیل شود 
به آتش انقلاب هوش مصنوعي عليه بشــر؛ قيام برده هایي که از 

ماهيت خود، آگاهي پيدا کرده اند.
3    اگر طرفدار ژانر علمي-تخيلي باشيد یا حتي در سال هاي 
اخير آثاري مانند سریال »انســان ها« و فيلم »اکس ماکينا« را 
تماشا کرده اید، شــروع ســریال برایتان خيلي هم تکان دهنده 
نيست ولي به اندازه اي جذابيت دارد که قلابش را از همان ابتدا 
گير بيندازد. اصلا دليلي که »وست ورلد« را با »بازي تاج و تخت« 
مقایســه کرده اند، همين اســت. مانند اقتباس موفق اچ بي او از 
کتاب هاي جي. آر.آر مارتين اینجا هم با اثري سروکار داریم که 
خودش را به مخاطبان حرفه اي یک ژانــر محدود نمي کند. در 
همان اپيزود اول با معرفي شخصيت هاي جذاب متعدد و نمایش 
خرده نان هاي داستان، معلوم مي شود که »وست ورلد« چه زمين 

بازي بزرگي در اختيار دارد.
4   مایکل کرایتون نســخه اصلي فيلم »وست ورلد« را دهه 
هفتاد ســاخت، فيلمي  که به منبع الهام ســریال فعلي تبدیل 
شده. بعدا کرایتون ایده فيلم اش درباره پارک تفریحي از کنترل 
خارج شــده را دوباره در »پارک ژوراسيک« احيا کرد، برخورد با 
ربات هاي انســان نما و هفت تيرکش فانتزي جذابي بود. اما حالا  
هوش مصنوعي تبدیل شــده به بحث روز. در جایي از ســریال 
»انســان ها«، یکي از ربات  ها به همراه انسانش مي گوید که من 
با تو فرق دارم، چون خالقم را مي شناسم و مي دانم با چه هدفي 
ساخته شده ام. یا در »مظنون«، همکاري قبلي جاناتان نولان و 
جي جي آبرامز، سازندگان »وست ورلد«، هوش مصنوعي ادمين 
سيستمش را همچون پدر آسماني مي بينيد. اما در همان اپيزود 
اول »وســت ورلد« وقتي یکي از ربات ها خارج از برنامه به حرف 
مي آید، به خالقش مي گوید وقتش رسيده تا تقاص تمام زجري را 
که به ما تحميل کرده اي، پس بدهي! اسطوره  هاي یوناني درباره 
برخورد انســان هاي فاني و خدایگان حاکم بر کوه المپ دوباره 
درحال تکرار  اســت؛ با این تفاوت که جایگاه ها عوض شده. بشر 
براي اولين بار دارد مفهوم فلسفي خالق بودن را تجربه مي کند و 
شاهد پيدایش مخلوقي است که هم مي تواند تصویري کامل تر از 

خود او باشد و هم انتقام جویي که سقوطش را رقم مي زند.
5   وقتي در تم هاي فرعي سریال عميق شوید، ردپاي خيلي 
از پدیده هاي روزمره به چشم مي خورد. برده داري مدرن، دنياي 
مجازي، نظــارت و کنترل، بازي هــاي کامپيوتري، هرزه نگاري 
و... تمــام چيزهایي که به انســان امروزي اجــازه مي دهد تا به 
فانتزي هاي غيرممکن و حتي غيرمجازش تجسم ببخشد. سوال 
اینجا است که تا کجا مي شــود پيش رفت؛ غرق شدن در دنيایي 
ثانویه و ســاخته شــده با دروغ هایي که در دنياي واقعي دور از 
دسترس اند) ماتریکس؟( یا زل زدن در چشم حقيقت و پذیرفتن 
حقایق هرچند تلخ. باز ماجرا وقتي جذاب تر مي شود که یادمان 
بياید خود انسان هم به مکانيزم طبيعي خواب دیدن نياز دارد تا 
بتواند هر روز صبح دوباره به بازي زندگــي برگردد، دقيقا مانند 
انسان هاي ســاختگي پارک »وست ورلد« که شــب ها با درد و 

وحشت مي ميرند و صبح ها با لبخند بيدار مي شوند.
6   این روزها پخش فصل سوم ســریال به نيمه رسيده و طي 
این مدت خالقان »وســت ورلد« بازي  و شعبده هاي زیادي را به 
نمایش گذاشته اند. آن قدر در زمان حرکت مي کنيد و اطلاعات 
تازه اي درباره پارک، انســان ها و ربات ها به تدریــج برایتان رو 
مي شود که دیگر پيچش داستاني و رودست خوردن از نویسندگان 
برایتان عادي مي شود و شاید حتي شک کنيد که کلا به واسطه 
گشــت وگذار در یک پــارک تفریحي بزرگ رفته اید ســرِکار و 
قرار نيست که این مسير مقصد مشــخصي داشته باشد. تجربه  
نشان داده این که احساس کنيد دست آبرامز و نولان کوچک را 
خوانده اید، خودش مي تواند بخشي از یک نقشه حساب شده باشد، 
پس حتي براي عصباني شــدن و فحش دادن به سریال هم باید 
منتظر باشيد تا ببينيد که به کجا مي رسد، لذت بردن از تماشاي 

آن هم که دیگر جاي خود دارد. 

صوفيانصرالهی|بيماريجهانيوواگيردارکووید19كهازاواخرسال2019ازچينشروعشد،بلافاصلهسينماهاياینکشوررا
تعطيلكردوحالادرسال2020باعثبستهشدنکلسينماهايجهانشدهوتاثيرغيرقابلانکاريرويصنعتسينماداشتهاست.
اولينفيلميکهتحتتاثيراینماجراقرارگرفت»گمشدهدرروسيه«بلاکباسترچينيبودکهبایدبيستودومژانویهافتتاحميشد
امابهدليلشيوعکرونااکرانآنکنسلشد.فيلمبلافاصلهبهپلتفرمهايآنلاینفرستادهشدتابدوناکراندرسينماها،مردماز
شبکههايآنلاینآنراتماشاکنند.فيلمرابهصورتمجانيدراختيارمردمقراردادند؛کمديايکهقراربودخيليپرفروششود.
اینکاربرايتشویقمردمبهماندندرخانههایشانبود.روزبعدازآنهمهسينماهايچينتعطيلشدند.اینفيلمطبقآمارتوسط
180ميليوننفردیدهشددرحاليکهبرايپرفروشترینفيلمچينيتاامروز159ميليونبليتفروختهشدهاست.درهاليووداین
اتفاقبرايفيلم»زمانيبرايمردننيست«،آخرینفيلمجيمزباندرخداد.فيلمقراربوداوایلماهمارسرويپردهسينماهابرودو
اکرانگستردهجهانيآنهمآوریلشروعشوداماحالانمایشآنتاماهنوامبربهتعویقافتادهاست.ایناولينفيلمخارجازچين
بودکهبهخاطرشيوعکرونازماناکرانشتغييرکرد.بعضيفيلمهابدشانسيشانحتيازاینهمبيشتربود.مثلاآخرینانيميشن
پيکساریعني»بهپيش«درسينماهايآمریکايشماليبهنمایشدرآمدویکيدوهفتهايهمصدرنشينگيشهبودامانتوانست
طبقبرنامهدربقيهکشورهانمایشداشتهباشدودرصورتبازگشایيسينماهاباصففيلمهاياکرانبعيداستکهاکرانشازسر
گرفتهشود.فيلمهايمختلفدرقبالاوضاعپيشآمدهرویکردهايمتفاوتيداشتند.برخيازآنهاکهتوليدشبکههایيمانند
نتفليکسیاآمازونبودهاند،کلاازاکرانسينمایيصرفنظرکردندوقرارشدهمستقيماتوسطسرویسهايپخشآنلاینبهنمایش
دربيایند.اکرانبرخيدیگرهمبهتعویقافتادهاست.اینفهرستيازفيلمهايمهمياستکهتحتتاثيرماجرايکروناوضعيت
اکرانشانتغييرکردهاست.تعدادهمهفيلمهایيکهدرگيراینماجراشدندومحصولکشورهايمختلفهمهستندطبعاازاین
فهرستخيليمفصلتراست.جابهجاشدنزماناکرانفيلمهااحتمالاهمرويجوایزمختلفجشنوارههاوانجمنهايامسالو
بهتبعآناسکاروگلدنگلوبسالآیندهتاثيرميگذاردوهمزماناکراندومنشانميدهدکهحداقلاميدوارندتاتابستانکرونا

ازبينرفتهوسينماهابازشدهباشند.

معلق ميان زمين و 
آسمان به خاطر کرونا

شيوع ويروس کرونا به  جز اين که به گيشه سينماها 
حمله کرد و باکس آفيس جهاني را نابود کرد و ضررهاي 

جبران ناپذيري به دنبال داشت، تاريخ اکران تعدادي 
از فيلم هاي امسال سينماهاي جهان را هم به تعويق 

انداخت. اين فهرست هفت  فيلم مهمي  است که قاعدتا 
بايد در روزهاي کرونايي در سينماها مي ديديم و حالا 

بايد در ماه هاي آينده منتظرشان باشيم

The Lovebirds /مرغان عشق
No Time to Die 

         کارگردان    مایکل شووالتر
         بازيگران   کميل نانجياني

         وضعيت    اکران عمومي  آن کنسل شد و در شبکه نتفليکس به نمایش درمي آید.
سال 2017 همکاري مایکل شووالتر با کميل نانجياني منجر به ســاختن یک کمدي-رمانتيک با بودجه کم شد 
که گيشه ها را تسخير کرد و چندبرابر بودجه توليدش فروخت و منتقدان و تماشاگران سينما هم عاشقش شدند. 
»بيماري بزرگ« که فيلمنامه اش را کميل نانجياني، کمدین پاکستاني-آمریکایي و همسرش اميلي وي.گوردون 
نوشته بودند، درباره تقابل فرهنگي ميان خانواده پسر پاکســتاني با دختر آمریکایي و مشکلات پسر پاکستاني با 
خانواده آمریکایي دختر بود. شووالتر بعد از آن فيلم سراغ ساخت سریال تلویزیوني رفت و حالا دوباره با فيلم »مرغان 
عشق« بازهم با همکاري نانجياني به سينما برگشته است یا بهتر است بگویيم مي خواست برگردد، چون درنهایت 

فيلم رنگ پرده سينما را به خودش ندید و قرار است یک راست در نتفليکس به نمایش دربياید. 
این بار البته کميل نانجياني در نوشتن فيلمنامه نقشي نداشته و فقط بازیگر فيلم است. باز هم یک کمدي-رمانتيک 
دیگر که البته از اسمش هم مي شود حدس زد. داستان یک زوج با بازي نانجياني و ایزا راي که در زندگي مشترک شان 
یک لحظه تعيين کننده و سرنوشت ساز را تجربه مي کنند چون به صورت ناخواسته درگير ماجراي یک قتل شده اند. 
آن ها براي پاک کردن اسمشان به سفري مي روند که لحظات کميک زیادي دارد. در همين حين هم یاد مي گيرند 

که چطور رابطه شان ممکن است به کمک شان بياید. 

گزارش فرانسوي
The French Dispatch 

         کارگردان    وساندرسون
تيموتيشالامه،سيرشارونان،لئاسيدو          بازيگران

         وضعيت    اکرانآناز2۴جولايبه1۶اکتبرموکولشد.
اسموساندرسونکهميآید،بایدانتظاریکجهانفانتزيوجذابرابکشيم.یک
فيلماپيزودیککهدرنسخهايخياليازفرانسهدههبيستميگذردوگزارشهایي
راازآخرینمقالهیکنشریهآمریکایيروایتميکند.ميگویندفيلمنامهايعاشقانه
برايروزنامهنگاراناست.وساندرسونتاامروزهفتبارنامزداسکارشدهاست.بهرغم
اکرانتابستانيانتظارداشــتيمکهفيلماندرسوندرفصلجوایزهمموفقباشدکه
البتهحالااکرانشدقيقاافتادهبهزمانيکهفستيوالهاوانجمنهايمنتقدانفيلمها
رارصدميکنندوشانسفيلمبرايدیدهشدنبيشترهمشدهاست.فيلمپراستاز
بازیگرانبرندهاسکارازآدرینبروديتابيلموريوفرانسيسمکدورمند.ازتریلرش

کهمنتشرشده،بهنظرميرسدچندکاراکترجذابوساندرسونيهمداشتهباشد.

 Mulan /مولان
         کارگردان  نيکي کارو

         بازيگران     جت لي، داني ین
         وضعيت     اکران آن از 27 مارس به 24 جولاي موکول شد. 

این درام اکشن ماجراجویانه در ادامه بازسازي هاي انيميشن هاي دیزني ساخته شده است و این بار سراغ انيميشني رفته 
که به لحاظ تاریخي از بقيه بازسازي ها متأخرتر است و همين مي تواند یک چالش محسوب شود. چون به هر حال تماشاگران 
با سنين کمتر هم کارتون »مولان« را به یاد دارند. فيلم داستان یک دوشيزه جوان چيني است که خودش را به شکل یک 
جنگجوي مرد درمي آورد. این داستان زماني اتفاق مي افتد که امپراطور چين دستور داده تا از هر خانواده اي یک مرد باید در 
ارتش سلطنتي حضور پيدا کند تا از کشور دفاع کنند و مولان مي خواهد جانشين پدرش در جبهه جنگ باشد. بودجه توليد 
فيلم هنگفت و بين 290 تا 300ميليون دلار بوده است. فيلم حاشيه هایي هم داشت. اخيرا بسياري از استودیوهاي  هاليوود 
متهم به تبعيض نژادي و استفاده از بازیگران سفيدپوست براي نقش هاي مختلف شده اند. موقعي که اعلام شد »مولان« قرار 
است ساخته شود بلافاصله اعتراضي نوشته شد که ما مولان سفيدپوست نمي خواهيم! دیزني اعلام کرد که در جست وجوي 

یک بازیگر چيني براي نقش مولان است و کلا براي فيلم از بازیگران آسياي شرقي استفاده کردند.

Top Gun: Maverick /تاپ گان: ماوريک
         کارگردان    جوزفکوزینسکي         بازيگران     تامکروز،والکيلمر

         وضعيت   اکرانآناز2۶ژوئنبه23دسامبرموکولشد.
ازآناکشنهایياستکهدوستدارانسينماونوستالژيبازهامنتظرشهستند.تریلرهانشانميدهدکه
تامکروزهمچنانميتوانددرفيلمهاياکشنیکستارهتمامعيارباشد.تریلرفيلمبهشدتهيجانانگيزو
نفسگيراست.اگرتونياسکاتسال2012درسن۶8سالگيخودشراازبالايساختمانپرتنکردهبودو
دستبهخودکشينزدهبود،احتمالاقسمتدومفيلممحبوبوخوب»تاپگان«محصول198۶راخودش
ميساخت.امادرفقدانتونياسکاتحالاجوزفکوزینسکيدستبهساختدنبالهايبرايفيلم»تاپگان«
زدهواسمکاراکتراصليفيلمیعنيماوریکراهمبهآناضافهکردهاست.کوزینسکيرابافيلمهایيمثل
»فراموشي«)oblivion(و»تنهاشجاعان«ميشناسيم.اکشنسازخوبياستوبرايهمينميشوداميد
داشتکهفيلم»تاپگان:ماوریک«هماثرخوبيازکاردربياید.خودتامکروزکنارجريبروکهایمرجزو
تهيهکنندگانفيلماست.تامکروزووالکيلمرهماننقشهایيرابازيميکنندکهدرفيلماولهمبرعهده
داشتند.ازخلاصهداستانقسمتجدید»تاپگان«چيزيمنتشرنشدهاست.درقسمتقبليماوریک
دانشجويدانشکدهنيرويهوایيآمریکابود.آنهابرايهدایتجنگندههاامتحانهايسختيراپشتسر

ميگذاشتند.ماوریکبایکيازمعلمهایشدرمدرسهپروازرابطهعاطفيبرقرارميکرد.

Artemis Fowl /آرتميس فاول
         کارگردان    کنت برانا

         بازيگران    جودي دنچ، جاش گاد، کالين فارل
         وضعيت   اکران عمومي  آن کنسل شد و در دیزني پلاس در 

اینترنت به نمایش درمي آید. 
کنت برانا این بار ســراغ ســاختن فيلمي  نوجوانانه رفته است که 
احتمالا گروه مخاطبانش بيشتر زیر 30ســاله ها باشند. به هرحال 
دیدن هر فيلمي  از کنت براناي انگليســي، کنجکاوي برانگيز است 
حتي اگر با فيلم قبلي اش یعني »قتل در قطار سریع الســير شرق« 
نااميدتان کرده باشد. »آرتميس فاول« یک فيلم ماجراجویانه علمي-

تخيلي است که براساس اولين قسمت از یک سري رمان به همين 
نام نوشته اوین کولفر، نویسنده ایرلندي کتاب هاي کودکان ساخته 
شده است. فيلم داســتان سفر یک نوجوان 12ســاله نابغه به اسم 
آرتميس فاول است. آرتميس از نوادگان خانداني است که همه شان 
مغزهاي متفکر جنایت بودند. او به دنبال پدرش مي گردد که به طرز 
اسرارآميزي ناپدید شده است. او یک پري لپرکان را مي رباید تا شاید 
در این جست وجو کمکش کند. فيلم قرار بود به صورت سه بعدي و 
آیمکس اکران شود و به نظر مي رســد حالا با این وضعيت سينماها 
مقداري از توجهي که به خاطر جلوه هاي بصري ممکن بود منتقدان 
به فيلم داشته باشند، از بين مي رود و قطعا »آرتميس فاول« بخشي 
از امتيازاتش را از دست مي دهد. کنت برانا البته توانایي هایش را در 
اقتباس هاي ادبي نشان داده است و »آرتميس فاول« مي تواند دوباره 

برانا را به بازي برگرداند.

زماني براي مردن نيست
No Time to Die 
         کارگردان     کري جي.فوکوناگا

         بازيگران     دنيل کریگ، لئا سيدو
         وضعيت     اکران آن از دوم آوریل به 25 نوامبر موکول شد. 

این احتمالا مهم ترین فيلم اکشن-جاسوسي است که انتظارش 
را مي کشيم. بيست و پنجمين فيلم از ســري فيلم هاي »جيمز 
باند«. جيمز باند یکي از مهم ترین کاراکترهاي ســينما، نه فقط 
در حوزه فيلم هاي جاسوســي که در کل تاریخ سينماست. این 
احتمالا آخرین باندي است که دنيل کریگ در آن نقش اصلي را 
بازي مي کند. این پنجمين فيلمي  اســت که در آن دنيل کریگ 
نقش جيمز باند را بازي مي کند. داســتان فيلم از جایي شــروع 
مي شود که باند، ســرویس رسمي  ســازمان اطلاعات MI6 را 
ترک کرده است. اما آرامش او چندان دوام نمي یابد چون دوست 
قدیمي اش فليکس ليتر از سازمان سيا سر و کله اش پيدا مي شود 
و از او کمک مي خواهد. باند به دل جریان اسرارآميزي مي افتد که 
در آن کاراکتر شریر با جدیدترین تکنولوژي هاي خطرناک، مغز 
متفکر جریان است. این اولين جيمز باندي است که کري فوکوناگا 
کارگرداني کرده و البته شروعي توام با بدشانسي هم داشته است!

Greyhound /سگ تازي
         کارگردان     آرون اشنایدر

         بازيگران    تام هنکس
         وضعيت     اکران آن به تعویق افتاد و تاریخ جدید مشخص نيست. 

»سگ تازي« از آن فيلم هایي است که احتمالا دیدنش روي پرده به دليل جلوه هاي ویژه جنگي اهميت دارد. در جنگ جهاني دوم، 37کشتي از نيروهاي 
متفقين از آتلانتيک شمالي مي گذرند، در حالي که ناوگاني از کشتي هاي نازي به دنبالشان هستند. وقتي تام هنکس یک فيلم جنگي بازي کند، احتمال 
جایزه گرفتنش زیاد است. این بار نکته جالب اینجاست که هنکس علاوه بر این که جلوي دوربين رفته در نوشتن فيلمنامه فيلم هم مشارکت داشته 
است. آرون اشنایدر، کارگردان این فيلم بيشتر به عنوان مدیر فيلمبرداري شهرت دارد و این دومين فيلم بلند سينمایي اش است. اولين فيلمش به نام 
»Get Low« را سال 2009 ساخت که اتفاقا امتياز خوبي هم از منتقدان گرفت و نامزد دریافت چندین جایزه هم در جشنواره هاي مختلف شد. آرون 
اشنایدر براي فيلم کوتاهي که سال 2004 ساخته بود، جایزه اسکار را به خانه برد و حالا این فيلم جدیدش به نظر مي رسد گام بزرگتري براي او باشد.
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ماجرای قتل برادر در میانه
اصابت شــی نوک تیز به قلب یک 
جوان در میانه در نزاع با برادرش او 
را کشت. سرهنگ توحید فارسی، 
فرمانده انتظامی شهرستان میانه 
در تشــریح این خبر گفت: در پی 
اعلام مرکز خبــری 110 مبنی 
بر وقــوع درگیــری و انتقال یک 
مصدوم به بیمارســتان، ماموران 
کلانتری 11 سریعا به محل اعزام 
شدند. ماموران پس از حضور در بیمارســتان مشاهده کردند که 
جوانی 19ساله بر اثر اصابت شی نوک تیز از ناحیه قلب به شدت 
دچار مصدومیت شده و به دلیل شدت جراحات متاسفانه جان خود 
را از دست داده است. موضوع به صورت ویژه در دستور کار ماموران 
پلیس قرار گرفته و با توجه به شواهد و قرائن، برادر مقتول به عنوان 
متهم مورد بازجویی قرار گرفت. متهم در لحظات اولیه بازجویی 
لب به اعتراف گشود و در خصوص علت و انگیزه وقوع قتل افزود: 
به دلیل اینکه برادرم شب دیرهنگام به خانه برگشت بین ما نزاع 
درگرفت و متاسفانه با قمه ای که در دست داشتم ضربه ای به قلب 
او زدم و همین ضربه منجر به قتل وی شــد.متهم پس از تشکیل 

پرونده مقدماتی به مقامات قضایی تحویل شد.

قتل داماد سابق خانواده
مرد جوان وقتی شنید داماد سابق شــان پس از طلاق خواهرش 
با زن دیگــری ازدواج کرده اســت در اقدامی خونین دســت به 
قتل دامادشان زد. ساعت 15:20 شــنبه 16 فروردین ماه امسال 
ماموران پلیس تهران در جریان مرگ خونین مرد 48ساله ای در 
یکی از خیابان های منطقه شــهرک کاروان قرار گرفتند و تیمی 
از ماموران برای بررســی موضوع به محل اعزام شدند. ماموران با 
حضور در محل با جســد خونین مرد جوان در حیاط خانه روبه رو 
شدند و همین کافی بود تا تیمی از ماموران اداره 10 پلیس آگاهی 
تهران همراه بازپرس ویژه قتل در محل حاضر شــوند. کارآگاهان 
در تحقیقات ابتدایی پی بردند که قربانــی جنایت چندی قبل از 
همسرش جدا شــده و با زن جوانی ازدواج کرده است و در ادامه 
برادر زن سابق این مرد به سراغ دامادشان رفته و در یک درگیری 
خونین با ضربات زیاد چاقو دســت به قتل زده اســت.بنا به این 
گزارش، بازپرس پرونده در این مرحله دســتور داد تا ابتدا جسد 
برای بررسی های بیشتر به پزشکی قانونی منتقل شود و تحقیقات 
برای دستگیری عامل این جنایت در دستور کار ماموران اداره 10 

پلیس آگاهی تهران قرا رگرفته است.

دستگیري زورگیر مسافر نما 
فرمانده گشت انتظامي یگان امداد پایتخت از دستگیري زورگیر 
مســافر نما هنگام زورگیری و ربودن خودرو خبر داد. ســرهنگ 
افشین منافي بیان کرد: شب 18 فروردین ماه، واحد گشت انتظامي 
یگان امداد در محدوده اتوبان خلیج فارس در حال گشت زني بودند 
که درگیری راننده و سرنشــین یک دستگاه خودرو پراید نقره اي 
در حال حرکت نظرشان را جلب کردند و بلافاصله خودرو را برای 
بررسي موضوع متوقف کرد. پس از توقف خودرو، راننده جوان آن 
در اظهارات خود به پلیس گفت: در مســیر اتوبان خلیج فارس به 
سمت فرودگاه مردي 40ســاله را به عنوان مسافر دربست سوار 
کردم که پس از گذشت مسافتي، این فرد با تهدید سلاح سرد قصد 
ربایش خودرو را داشت که با وي در گیر شدم. سرهنگ منافي از 
ناکام ماندن عمل خلاف زورگیر و دستگیري زورگیر مسافر نما خبر 
داد و بیان داشت: متهم به جرم خود اعتراف کرد و در بررسی های 
بیشتر از وي یک قبضه سلاح سرد کشف شد. متهم به همراه شاکي 

براي بررسي بیشتر به پلیس پیشگیري انتقال یافت.

فوت بیش از ۶۰۰ نفر و مسمومیت 
۳هزار نفر به دلیل مصرف الکل تقلبی

سخنگوی قوه قضائیه گفت: تعداد فوتی های ناشی از مصرف الکل 
تقلبی از 600 نفر گذشته است. غلامحسین اسماعیلی در نخستین 
نشســت خبری خود در ســال 99 درباره آمار فوتی های ناشی از 
مصرف الکل در ایام اخیر اظهار کرد: متاسفانه این موضوع صحت 
دارد و آمار هم آمار نگران کننده ای اســت؛ چه کسانی که در اثر 
مصرف الکل جان خود را از  دست دادند یا مسمومیت پیدا کردند.
وی گفت: آمار خیلی بالاســت و فوق حد انتظار ما بود، دو نکته را 
هشدار می دهم. چرا مصرف الکل؟ مصرف الکل درمان نیست بلکه 
کشنده است. هشدار دوم به کســانی که عرضه کننده الکل برای 
مصرف بودند که خیلی از اینها الکل های غیراستاندارد ارائه کردند. 
ما اصلا قائل به مصرف الکل نیستیم اما الکل هایی که برای مصارف 
یک استانداردهایی دارد، توسط برخی افراد به صورت غیراستاندارد 
تهیه و تعدادی از افراد در خوزســتان و خراسان رضوی بازداشت 
شدند و با اینها قاطعانه برخورد خواهیم کرد و اینها باید پاسخگوی 
اعمال مجرمانه خود در ارتباط با فوت و ورود صدمات به شهروندان 
باشند.سخنگوی قوه قضائیه افزود: در سراسر کشور بیش از 600 

نفر فوتی و بیش از سه هزار نفر مسمومیت داشتیم.

  اخبار 

ســارق جوان به بهانه تمــاس ضروری با گوشــی موبایل 
طعمه هایش دست به سرقت می زد. سرهنگ کارآگاه  احمد 
نجفی، معاون مبارزه با ســرقت های خاص پلیس آگاهی 
پایتخت درباره این ســرقت ها گفت: اواخر دی ماه ســال 
گذشته دو پرونده مشابه موبایل قاپی توسط مردی ناشناس 
به دادخواهی دو مرد جوان از کلانتری 190 مجیدیه به اداره 
هجدهم پلیس آگاهی ارجاع شد. به گفته پلیس، با حضور 
شــاکیان در اداره هجدهم آنها به کارآگاهان درباره نحوه 
سرقت  گوشــی تلفن همراه شــان گفتند: ما در خیابان در 
حال پیاده روی بودیم که یک مرد جوان حدوداً 30 ساله به 
ما مراجعه و مدعی شد، تلفن همراه ندارد و باید یک تماس 
ضروری بگیرد و ما هم گوشی مان را در اختیارش گذاشتیم. 
ولی او در یــک لحظه پا به فرار گذاشــت و گوشــی های 
گرانقیمت مان را به ارزش 100 میلیون ریال سرقت کرد و 
متواری شد. نجفی ابراز کرد: کارآگاهان با شنیدن اظهارات 
هر دو مالباخته راهی محل سرقت در محدوده های مجیدیه 
و نظام آباد شدند که در بررسی های میدانی و پایش تصاویر 
دوربین های مداربسته محل سرقت چهره سارق به دست 

آمد. به گفته معاون مبارزه با سرقت های خاص پلیس آگاهی 
پایتخت، کارآگاهان در شاخه دیگری از تحقیقات و با انجام 
اقدامات پلیسی هویت سارق را شناسایی کردند و در بررسی 
ســوابق کیفری وی مشخص شــد که پیش تر نیز او تحت 
عناوین کیف قاپی و خرده فروشی مواد مخدر،  چهار مرتبه 

روانه زندان شده است. 
با انعکاس اطلاعات به دســت آمده به بازپرس شعبه دوم 
دادسرای ناحیه 15 تهران، دستور دستگیری سارق جوان 
صادر شــد. کارآگاهان با بهره گیــری از روش های علمی 
کشف جرم مخفیگاه متهم را در محدوده مجیدیه شناسایی 
کردند و بدین ترتیب در بیســت و پنجم اسفندماه سارق 
جوان در یک عملیات پلیسی دستگیر و در همان لحظه به 
سرقت های ارتکابی اعتراف کرد.  این سارق در اظهاراتش 
گفت: حدود 30 سال سن دارد و بیکار است و پیش از این 
نیز به دلیل کیف قاپی و فروش مواد دستگیر شده است. او 
از این طریق امرار معاش می کرده اســت. این سارق درباره 
نحوه ســرقت هایش نیز گفت: با پرســه زنی در خیابان و 
شناسایی سوژه هایی که گوشــی های گرانقیمت داشتند 

به آنها مراجعه می کرده و به بهانه این که تلفن همراه ندارم 
و یک تماس ضروری باید بگیرم اقدام به ســرقت گوشــی 
می کرده است همچنین با حضور در اماکن تفریحی مانند 
پارک ها که شهروندان اقدام به عکاسی می کردند وقتی از 
او می خواســتند از آنها عکس بگیرد در یک لحظه گوشی 
شــهروندان را سرقت و به ســرعت از محل حادثه متواری 
می شده است. سارق در ادامه گفت: گوشی های مسروقه را 
به شخصی به نام نوید در محدوده خیابان مجیدیه در قبال 
خرید مواد مخدر مبادله می کرده اســت. به گفته پلیس به 

دنبال اظهارات سارق و شناسایی مخفیگاه مالخر و کشف 
اموال مســروقه، دومین متهم پرونده نیز در مخفیگاهش 
دستگیر شد و به جرم خود اعتراف کرد. با توجه به ارزیابی 
اموال مسروقه و گوشی های سرقت شده حدود 500 میلیون 
تومان گوشی سرقت شده در محل وجود داشت همچنین 
با توجه به اعتــراف صریح متهمان ، هــردو متهم با صدور 
قرار قانونی از ســوی بازپرس پرونده روانه زندان شــدند و 
تلاش برای پیدا کردن صاحبان گوشــی های سرقت شده 

ادامه دارد.

 گوشی قاپ فریبکار به همراه مالخر 
در دام پلیس

این جوان سارق به بهانه تماس ضروری یا عکس گرفتن اقدام به سرقت 
گوشی  شهروندان می کرد

علت تیراندازی در میدان شوش مشخص شدکلاهبردار 1۰ میلیاردی با 1۰۰ شاکی روانه زندان شد

دستگیری دزد 2میلیاردی باغ های لواسانات 

رئیس پایگاه ششم پلیس آگاهي پایتخت از 
دستگیري کلاهبردار سابقه دار که به بهانه 
اخذ ویزا و اعزام به خارج از کشور از 100 نفر 
از شهروندان 10 میلیارد ریال کلاهبرداري 
کرده بود، خبر داد و گفت: متهم با دســتور 
قضایی روانه زندان شــد. سرهنگ کارآگاه 
بهزاد اختیاري گفت: ششــم فروردین ماه 
گزارش هاي متعدد مردمي بــه این پایگاه 
ارجاع شد که حکایت از آن داشت، شخصي 
از تعــدادی شــهروندان با وعــده اعزام به 
خارج کشور و اخذ ویزا مبالغ قابل توجهي 
دریافت و آنان را مورد کلاهبرداري قرار داده 
و متواري شده اســت.وي افزود: بلافاصله 
کارآگاهان تیم مبارزه با جعل و کلاهبرداري 
پایگاه ششم پلیس آگاهي با انجام تحقیقات 
میداني متوجه شــدند متهم داراي سوابق 
متعدد کیفري در زمینه کلاهبرداري و تحت 
تعقیب پلیس آگاهي شهرستان هاي غربي 
کشور است و با اســتعلامات صورت گرفته 
مشخص شد وي در دو دادسراي دیگر تهران 
نیز پرونده اتهامي در حال رســیدگی دارد. 
رئیس پایگاه ششــم پلیس آگاهي پایتخت 
بیان داشــت: پس از تجمیــع اطلاعات به 
دســت آمده کارآگاهان با هماهنگي مقام 

قضایی دستور دستگیري کلاهبردار را اخذ 
و با شناسایی مخفیگاه وی در محدوده بلوار 
کشاورز در یک عملیات پلیسی موفق شدند 
متهم را در هشــتم فروردین ماه دســتگیر 
کننــد. این مقام پلیســی اضافــه کرد: در 
بازرسي از منزل متهم 6 جلد گذرنامه ایراني 
و 2 جلد گذرنامه عراقي کشف و اموال کشف 
شده به همراه متهم به پلیس آگاهی انتقال 
یافت.متهم پس از انتقال به پایگاه ششــم 
پلیس آگاهي در بازجویي ها به بزه انتسابي 
اعتراف و اظهار کرد، قبلا در دفتر مسافرتي 
برادرش در غرب کشــور فعالیت داشــته و 
در تهران به صورت حضوري از شــهروندان 
کلاهبرداري کرده است. وی گفت: تاکنون 
5 شــاکي به پایگاه ششــم آگاهي مراجعه 
کرده و طرح شــکایت کرده اند و حدود 90 
شاکي نیز در شهرســتان هاي غربي کشور 
شناسایي شده اســت.این مقام انتظامی با 
اشاره به اینکه متهم بالغ بر 10 میلیارد ریال 
از مالباختــگان کلاهبرداري کرده اســت، 
گفت: متهم با صدور قرار وثیقه روانه زندان 
شده است و اقدامات پلیسی برای شناسایي 
ســایر مالباختگان و کشف جزئیات پرونده 

ادامه دارد.

رئیس مرکز عملیات پلیس آگاهی پایتخت از دستگیری 
ســارق خودرو در عملیات تعقیب و گریز و تیراندازی 
پلیس خبر داد. ســرهنگ کارآگاه  ســعدالله گزافی  
اظهار داشت: ســاعت 2 بامداد پانزدهم فروردین ماه 
اکیپی از کارآگاهان یگان گشــت پلیس آگاهی هنگام 
گشت زنی و انجام ماموریت در محدوده میدان شوش 
به یک دستگاه خودرو پراید مظنون می شوند که پس 
از استعلام مشخص می شود خودروی مذکور یازدهم 
فروردین ماه در محدوده شــهرری مورد سرقت واقع 
شــده اســت. وی افزود : کارآگاهان پس ازهماهنگی 
لازم با مرکز فرماندهی و کنتــرل پلیس آگاهی تهران 
بزرگ به راننده خودروی پراید دستور ایست می دهند 
که راننده آن بلافاصله پس از شنیدن دستور ایست با 

افزایش سرعت از محل متواری و با لایی کشی در بین 
خودروهای عبوری باعث رعب و وحشــت شهروندان 
می شود. اکیپ گشت پلیس آگاهی با استفاده از علائم 
هشــدار دهنده نظیر آژیر به راننده خودروی مسروقه 
دســتور توقف می دهد ولــی متهم بــدون هیچگونه 
توجهی به فرمان های پلیسی، به سمت خیابان فدائیان 
جنوب می گریزد.کارآگاه گزافی در ادامه بیان داشت: 
برای حفظ جان و مال شهروندان افسر اکیپ با رعایت 
قانون چند تیر هوایي شلیک می کند. با توجه به ادامه 
فرار و عدم توجه متهم به اخطارهای پلیس، افسر اکیپ 
لاستیک های خودروی پراید را مورد اصابت گلوله قرار 
می دهد که با پنچر شــدن لاستیک خودروی مسروقه 
پس از طی مسافتی متوقف شــده و متهم با رها کردن 

خودرو به صورت پیاده به فرار خود ادامه می دهد .وی 
افزود: متهم همچنان به فرار خود ادامه و مجددا چند 
تیر هوایی توسط اعضای اکیپ شــلیک می شود ولی 
متهم به  رغم اخطارهای داده شده به فرار ادامه می دهد 
و افسراکیپ  برای جلوگیری از فرار سارق در نهایت یک 
تیر به سمت پای متهم شلیک می کند و پس از اصابت 
گلوله به متهم، ماموران گشت موفق به دستگیری وی 
می شوند و پس از بازرسی متهم یک قبضه سلاح سرد از 
وی کشف می شود. رئیس مرکز عملیات پلیس آگاهی 
گفت: با هماهنگی با مراکز امدادی، عوامل اورژانس در 
محل حاضر و متهم تحت الحفظ به بیمارستان انتقال 
یافت و پس از تنظیم گزارش برای سیر مراحل قانونی 

در اختیار پایگاه نهم پلیس آگاهی قرار گرفت.

رئیس کلانتری 166 لواســانات از دستگیری سارق 
اماکن خصوصی و باغات منطقه لواســانات خبر داد 
و گفت: کارشناســان ارزش ریالی اموال سرقتی را 
2میلیارد ریال برآورد کردند. ســرگرد حسن الهی 
گفت: در پــی افزایش پرونده های ســرقت از اماکن 
خصوصی به ویژه باغ هــای منطقه لواســانات تیم 
ویژه ای از ماموران برای دســتگیری عامل یا عاملان 
این سرقت ها وارد عمل شــدند.ماموران با حضور در 

محل های سرقت و بررســی دوربین های مداربسته 
خیلی زود ســارق جوانی را که از توابع افغان اســت 
شناسایی کردند و در ادامه مخفیگاه وی را شناسایی 
و بــا هماهنگی های مقام قضایی دســتگیری متهم 
کلید زده شد.مراقبت های پلیســی ادامه داشت تا 
اینکه ماموران ظهر روز دوشــنبه هجدهم فروردین 
ماه در یک عملیات پلیسی، متهم را در مخفیگاهش 
دستگیر و در بازرسی از مخفیگاهش 21 قلم از اموال 

سرقتی کشــف و متهم برای تحقیقات به کلانتری 
انتقال یافت.این مقــام پلیس تصریــح کرد: متهم 
در اعترافاتش به 5 فقره ســرقت از باغ ها در منطقه 
لواسانات اعتراف کرد که در همین راستا چهار تن از 
شاکیان شناسایی شدند.همچنین کارشناسان ارزش 
ریالی اموال سرقتی را 2میلیارد ریال برآورد کرده اند 
و متهم برای ســیر مراحل قانونی در اختیار مرجع 

قضایی قرار گرفت.

ماجرای تیراندازی در محدوده خیابان امیرآباد تهران
ماموران کلانتری 125 یوســف آباد پس از 
تعقیب و گریز و شــلیک چند تیرهوایی، دو 
سارق یک خودرو را دستگیر کردند. حوالی 
ساعت 22:15 شب 18 فروردین ماه ماموران 
کلانتری 125 یوسف آباد در حال گشت زنی 
در محله امیرآباد بودند که ناگهان در خیابان 
کارگر مشاهده کردند که راننده و سرنشین 
یک دستگاه خودروی سواری سفید رنگ در 

کنار خودرویی سواری توقف کرده و سرنشین 
خودرو با پیاده شدن از آن اقدام به بازکردن 
در خودروی مجاور کرد. در همین حین نیز 
ماموران برای بررســی موضوع به این افراد 
نزدیک شدند اما دو متهم سوار بر خودروی 

خود شده و پا به فرار گذاشتند.
با فرار دو متهم عملیات تعقیب و گریز میان 
آنان و پلیس آغاز شده و ماموران که دقایقی 

در تعقیب خودروی دو متهم بودند، مجبور 
به شلیک چند تیرهوایی در محدوده امیرآباد 
شــده و خودروی متهمان را متوقف کردند. 
با توقف خودرو، هر دو متهم دســتگیر شده 
و به کلانتری انتقال داده شــدند که در آنجا 
به سرقت خودرویی که ســوار بر آن بودند 
درمحله یافــت آباد اعتراف کــرده و گفتند 
که قصد داشــتند از داخل خودروهای دیگر 

نیز سرقت کنند که از سوی پلیس دستگیر 
شدند.مرکز اطلاع رسانی پلیس پیشگیری 
تهران بزرگ بــا تایید این خبــر اعلام کرد 
که دو متهم دستگیر شــده حدود 40 سال 
سن و اعتیاد شــدیدی به مصرف موادمخدر 
دارند. برای این افراد پرونده ای تشکیل شد و 
آنان برای ادامه روند رسیدگی به جرم روانه 

دادسرا شدند.

 چرا به محمدعلی نجفی از زندان مرخصی کرونایی نمی دهند
سخنگوی قوه قضائیه در رابطه با نجفی عنوان 
کرد: چون رای محکومیــت نجفی به صورت 
قطعی صادر نشــده است مشــمول مرخصی 
نمی شــود و بعد از قطعی شدن رای صادره در 
مورد ایشان نسبت به مرخصی این فرد تصمیم 
گرفته می شــود و اگر رای قطعی می شد چه 
بسا از مرخصی استفاده می کردند. اسماعیلی 
در خصوص آخرین وضعیت اعطای مرخصی 
به محمدعلی نجفی و برخی زندانیان امنیتی 

گفت: این ادعا که افرادی در زندان به تعبیری 
در بنــد و اندرزگاهی که نجفــی حضور دارد، 
مبتلایان به کرونا هم هستند صحت ندارد. در 
رابطه با نجفی باید بگویم چون رای محکومیت 
نجفی قطعی صادر نشــده اســت مشــمول 
مرخصی نمی شــود و بعد از قطعی شدن رای 
صادره در مورد ایشان نسبت به مرخصی این 
فرد تصمیم گرفته می شــود و اگر رای قطعی 

می شد چه بسا از مرخصی استفاده می کردند.

متهم به قتل فراری را به پلیس 
معرفی کنید

  رئیــس پلیــس آگاهی 
شرق اســتان تهران برای 
بازداشت یک متهم به قتل 
فراری از شهروندان کمک 
خواست. ســرهنگ مجید 
محمدی ضمن درخواست از 
مردم برای شناسایی محل 
اختفا یک متهــم به قتل 
گفت: یــک متهم با هویت 
معلوم به اتهام قتل عمد در 
شهرســتان ورامین تحت 

تعقیب پلیس است و لذا تصویر وی با مجوز قضایي برای 
شناسایی توسط شهروندان منتشــر می شود. رئیس 
پلیس آگاهی شرق استان تهران تصریح کرد: شهروندان 
در صورت مشاهده یا شناسایی محل اختفا فرد مذکور، 
اطلاعات خود را از طریق شماره تلفن 02136269485 به 

پلیس آگاهی اطلاع دهند.

تاه
 کو

خبر
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مهران زند متولد 1370 در شهرســتان دورود لرستان است. 
4 یا 5 ســاله بود که پدر و مادرش از هم جدا شــدند و مهران 
که کنار مادربزرگش بزرگ می شد طعم تنهایی را از کودکی 
چشید. شاید به همین دلیل است که دوســت داشت بتواند 
زودتر تشکیل خانواده دهد تا واژه کانون خانواده و گرمی اش 
برایش معنا پیدا کند اما دست روزگار برای او چیز دیگری رقم 
زد. اتفاقی که او هم اکنون آن را حکمت و خواست خدا می داند 
و می داند که روزهای خــوب در زندگی اش بالاخره می آید. او 
می گوید:» سال 85 ، 15ساله بودم که در خیابان برای رفتن به 
جایی سوار بر دوچرخه بودم. در همین حال ماشینی به من زد 
و من تصادف شدیدی داشتم و با وجود اینکه پاهایم از چندین 
ناحیه شکســته بود و تماما در گچ بود هیچگاه فکر نمی کردم 
قرار است آنها را از دست دهم و با امید منتظر بودم دوران سخت 
و دردناک آن روزها بگذرد و  گچ پاهایم را باز کنم و دوباره راه 
بروم اما متاسفانه پاهایم شــروع کرد به سیاه شدن و پزشکم 
تصمیم به عمل جراحی گرفت اما بعد از عمل من با قطعی هر 
دو پایم از لگن مواجه شــدم و چون قبل از عمل پزشکم تعهد 
گرفته بود من نتوانستم شــکایت کنم و با خطای آن پزشک 
زندگی روی دیگرش را به من نشان داد و من را زمینگیر کرد.« 

از همه لذت هــای دنیا محروم بــودن، حتی یک حمام 
کردن ساده 

مهران هفت ســال از زندگی اش را روی تخت و در یک اتاق 
کوچک گذراند. اتاقی که یک پنجره رو به بیرون داشــت و 
مهران روزها، ماه ها و فصل های مختلف هر ســال را تنها از 
داخل همان اتــاق نظاره گر بود. او که در آن ســال به دلیل 
وخامت اوضاع روحی و جســمی از تحصیل هم باز ماند و در 
این باره می گوید:» من علاقه زیادی به درس خواندن داشتم 
و در آن زمان هم درس هایم خوب بود و همیشــه جزو ســه 
شاگرد ممتاز بودم اما مجبور به ترک تحصیل شدم و در مدتی 
که نتوانســتم از اتاق بیرون بیایم فقط به امید فکر می کردم 
به روزهای خوبی که می دانســتم می آید و من را خوشحال 
می کند والان هم که از بستر رهایی پیدا کردم هنوز امید دارم 
آن  روزهای خوب بیاید البته چون درد زیادی داشتم بیشتر 

اوقات در اندوه بودم. 
گاهی اوقات فکر می کردم  که من روزی آرزوها داشتم برای 
آینده ام و برنامه ها برای  تشــکیل زندگی مناسب اما بعد از 
تصادف و قصور پزشکی که باعث قطع هردو پایم شد حالا باید 
از فکر تمام آن آرزوها بیرون بیایم و حقیقت را بپذیرم. واقعا 

حقیقت تلخی است.من خیلی دوســت داشتم در آن هفت 
سال یکبار بیرون بیایم و باران را لمس کنم، نور را حس کنم، 
بهار، تابستان، پاییز و زمستان را حس کنم و در کنار خانواده ام 
بر سر یک سفره بنشینم و بدون درد غذا بخورم. حتی آرزوی 
یک حمام عادی و خوب به دلم مانده بــود و من از همه این 

لذت ها محروم بودم.« 

تا انتخابی تیم ملی هم رفتم
سال 92 مهران توانست خودش را همانطور که هست بپذیرد 
و وارد جامعه شود.او می گوید:» بعد از آن هفت سال سخت 
و غم انگیز و بعد از قطع پاها ســعی کردم خودم را بپذیرم و 
این اتفاق را با تمام امید پیش ببرم تا اینکه به عرصه ورزش 
و والیبال نشسته وارد شــدم. خیلی روزهای خوبی بود چون 
روحیه و امیدم دوچندان شــد. دوقهرمانی و نایب قهرمانی 
مســابقات را در باشــگاه هایی مثل پیام تهران، اندیشــه و 
شهرداری تهران گرفتم و تا انتخابی تیم ملی هم پیش رفتم.« 
اما آن هفت سال روی تخت ماندن و اشتباه آن پزشک در عمل 
جراحی باعث شکل گرفتن نادرست قفسه سینه شد و مهران 
را با مشکل ریوی و تنفسی و قلبی مواجه کرد. از این رو مهران 

نتوانســت  ورزش را به صورت حرفه ای ادامه دهد اما بازهم 
ناامید نشــد و همچنان امید دارد آن روزها دوباره بازگردد. 
مهران برای تقویت روحیه اش ســراغ ساز زدن و خوانندگی 
هم رفت و حالا خیلی از اوقات برای دل خودش ساز می زند 

و آرام می شود. 

از اینکه پا ندارم دیگر ناراحت نیستم
مهران هم اکنون و مثل همیشه تنها زندگی می کند. تامین 
مخارج زندگی برایش ســخت اســت و از اینکه هیچ ارگان 
دولتی و فدراسیون ورزشی از او حمایت نکرده نالان است. او 
می گوید آرزویی ندارم و با این واژه بیگانه ام اما همچنین امید 
و روحیه ام را حفظ کرده ام و دوســت دارم بتوانم یک کانون 
گرم خانواده تشکیل دهم. او حالا با قدرت با دست هایش راه 
می رود. در خانه و بیرون از خانه تمام کارهای روزمره را انجام 
می دهد و دیگر نگاه دیگران برایش زجرآور نیست. او حتی با 
خنده می گوید:»از اینکه پا ندارم ناراحت نیستم و همیشه به 
دوستانم می گویم خیلی خوب است که می توانم هزینه های 
مربوط به  کفش و شلوار را پس انداز کنم اما شما مجبورید در 

سال چندین بار کفش و شلوار بخرید.«

قدم زدن با دست
گفت وگو با مهران زند،جوانی که با وجود قطع دو پاهایش از لگن، وارد 

عرصه ورزش شده و قهرمانی هم کسب کرده است 

 دیــروز مصادف بود با ســالروز اعــدام امیرعباس هویــدا یکی از 
نخست وزیران ایران در زمان محمدرضاشاه پهلوی كه در روز دوشنبه 
در همین صفحه به شــخصیت و عملكرد او در طول 13 سال نخست 
وزیري اش در دربار پهلوي پرداختیم اما  مــرگ هویدا همواره یکی از 
مرموزترین مرگ های تاریخ ایران است که پس از گذشت 40 سال از آن 
ماجرا هنوز هم حرف و حدیث های بسیاری درباره آن مطرح می شود.

 مسعود بهنود در کتاب »275 روز بازرگان« درباره ماجرای اعدام 
یا قتل هویدا نوشــته اســت که او در 22 بهمن 1357 پس از فرار 
نگهبان ها از زندان بیرون آمد و به منزل آقای طالقانی تلفن زد و از 
آن طریق خود را تسلیم کرد. ســپس به دادگاه انقلاب تحویل داده 
شد و با حکم صادق خلخالی قاضی دادگاه اعدام شد. او قبل از اتمام 
دادگاه در وقت تنفس به قتل رسید. اما از سوی دیگر عباس میلانی 
در دانشــنامه ایرانیکا در همین رابطه می نویسد که در جلسه دوم 
محاکمه هویدا، بعد از خواندن رأی هیات منصفه توســط خلخالی، 
هنگامی که هویدا و مأمورین در حال خروج به سمت حیاط بودند، 
یکی از همراهان هویدا با استفاده از کلت، دو گلوله به او شلیک کرد. 
مرگ هویدا می توانست دردناک و کند باشد. از این رو هویدا از یکی 
از مأمورین خواست تا کارش را یکسره کند؛ و آن مرد هم پذیرفت و 
سومین گلوله را در سر هویدا شلیک کرد. میلانی در کتاب ایرانیان 
نامدار با این تفاوت روایت را تکرار می کنــد: »برخی می گویند که 
خلخالی به هویدا تیراندازی کرد، درحالی کــه بقیه روحانی به نام 

غفاری را گناهکار اعلام می کنند.«
   اما ابراهیم یزدی، یکی از مقام هــای اوایل انقلاب، مرگ هویدا 
را اینگونــه روایت می کنــد: »زمانی که محاکمه هویــدا در زندان 
قصر شروع شد و می خواســت بگوید در دوران 14 ساله زمامداری 
نخست وزیری شــاه چه اتفاقاتی افتاد و خاطرات خود را بیان کند، 
پس از اینکه جلســه دادگاه تنفس داده می شــود و هویدا به راهرو 
می آید، یکی از آقایان روحانی که آنجا بوده و من مایل نیستم اسم 
ببرم، در راهرو با هفت تیر کمری خود هویدا را می کشد و زمانی به 
خلخالی خبر می دهند که کار از کار گذشــته بوده  اســت. هویدا را 
می برند روی صندلی می نشانند و عکس می گیرند و حکم اعدامش 
را قرائت می کنند و سپس او را اعدام می کنند؛ ولی در واقع او را قبل 
از اعدام کشته بودند.« اشاره ابراهیم یزدی به »هادی غفاری« است 
که اصغر رخ صفت رئیس وقت زنــدان قصر ادعا می کند در آن دوره 
هادی غفاری بدون آنکه مسئولیتی داشته باشد، به زندان قصر رفت 
و آمد داشت؛ متهم می برد و می آورد. اسلحه می برد و می آورد. در روز 
دادگاه هویدا که او را به حیاط پشت زندان برده بودند و هادی غفاری 
با یک تیر هویدا را پیش از اعلان حکم کشــته بود، یادم است وقتی 
صدای تیر در یک وقت غیر متناسب آمد، بسیار ترسیدم. وقتی سمت 

صدای تیر رفتم، فهمیدم آقای غفاری هویدا را کشته  است!
   این در حالی است که غفاری در گفت و گویی که سال 95 با حسین 
دهباشی انجام داده اســت، درباره این ماجرا می گوید: » در همان 
ماجرای دادگاه هویدا من فقط مستمع هستم همین فقط. جرم من 
این بود که آنجا نشسته بودم. هیچ کس نمی داند چه کسی او را کشته؟ 
فقط خلخالی می داند و خدا. خلخالی خودش او را نکشته است. این 

مقدار را من می دانم.«

   اما با این وجود روایت محسن رفیق دوست نخستین وزیر سپاه، 
رئیس بنیاد مستضعفان و . . .از این ماجرا هم خواندنی است. 

- داستان آقای هویدا این است که شاه وقتی در مقابل مردم کم آورد 
شروع کرد یاران خودش را گرفتن. اتفاقاً بخشی از کار ما را خود شاه 
سبک کرد. نصیری و خسروداد و . . . و اینها را در پادگان جمشیدیه 

زندانی کرده بود.
  هویدا را برده بود در انتهای لویزان به نام باغ شــیان که متعلق 
به ساواک بود و محل پذیرایی مهمان های مخفی ساواک . از قبیل 
مناخم بگین، موشه دایان، ملک حسین و. . .این افراد محرمانه وارد 

ایران می شدند و در این باغ سرسبز حضور پیدا می کردند.
 چند ســالی هم بود که خانه رئیس ســاواک هم کنار همین باغ 
ساخته شــده بود. در این باغ کاخی بود که 12 تا سوئیت هم برای 
همراهان این مهمانان ســاخته بودند که هویــدا را در یکی از این 

سوئیت ها زندانی کرده بودند.
  یک نفر از برداران انقلابی که کارمند سازمان آب بود و خانه اش 
نزدیک این باغ بود، بعد از اینکه انقلاب پیروز می شود تقریباً 22 یا 23 
بهمن وارد باغ می شوند و این باغ را تسخیر می کنند. آن موقع فقط 

باغبان ها حضور داشتند.
  این افراد وقتی وارد باغ می شوند و هویدا را پیدا می کنند خودش 
می گوید زنگ بزنید که بیایند مرا ببرند. کــه یکی از این افراد زنگ 
می زند مدرسه علوی. چون من مسئول این کار بودم آقای حقانی که 
گوشی را برداشته بود و خودش هم این خبر را باور نمی کرد، گفت: 

فردی به نام آقای رضاییان می گوید هویدا اینجاست.
  من هم از همان مدرســه علوی دو سه نفر را روانه کردم هویدا را 
آوردند و یک اتاق مجزا هم برایش آمــاده کرده بودیم بردیمش در 
آن اتاق و به قول خودش اولین کسی که در جمهوری اسلامی  با او 

حرف زد من بودم.
  هویدا به من گفت شما راحت پیروز شدید. بعد از چند وقت که 
زندان قصر را آماده کردیم همه این افرادی که در زندان رفاه بودند 

منتقل کردیم به زندان قصر!
  آقای اصغر رخ صفت شــد رئیس زندان و بردار ایشان محمد شد 
مدیر داخلی زندان. آقــای رخ صفت به من زنگ زد گفت می خواهم 

رفیق دوست را ببینم.
  من هم رفتم و هویدا گفت مرا از زندان بیاور بیرون کمی  در حیاط 
زندان با هم قدم بزنیم. هویدا گفت می دانم که اعدامم می کنید اما 
عجله نکنید من خیلی حرف دارم که برای شما بزنم. حکومتی که ما 

در آن بودیم حکومت دزدها بود اما من دزد نبودم.
  البته من هم معتقد بودم که هویــدا باید می ماند و حرف می زد 
چون بالاخره 13 سال نخست وزیر کشور بود و زود اعدام شد. البته 
آقای فردوست هم زود مُرد. ما اصلًا کاری با او نکردیم. او هم اطلاعات 

جالبی داشت اما سکته کرد و مُرد.
  ما هم هنوز نفهمیدیم اعدام هویدا کار چه کسی بود. هر چند بعید 
نیست کار آقای غفاری باشد اما قاطعانه هم نمی توانم بگویم اما در هر 

صورت هویدا کُشته شد، اعدام نشد.
  اینکه آقای غفاری هم گفته ما هویدا را دستگیر کردیم، هم حرف 

بی خودی است.

هویدا کُشته شد، اعدام نشد
محسن رفیق دوست :  بعید نیست کار هادی غفاری باشد/ هویدا گفت در اعدامم 

عجله نکنید خیلی حرف ها دارم

مرتضی کلیلی ��قاب��

    قاب  تاریخ1
دبيرستان البرز يا كالج آمريكايي ها سال 1351

    قاب  تاریخ 2
عكس يادگاري با جگوار اي تايپ در ميدان آزادي. دهه 60)كلاسيكو پديا(

    قاب نوستالژی 1
ببر موزامبيک و يوزهای تيم پاس، اسفند 13۴۹ . محمد علی مالکيان، کيوان 

نيک نفس، جهانگير نصيری از پاسی های قديمی در زمان حضور بنفيکا با اوزه بيو در 
تهران.)فدراسيون تاريخ و آمار فوتبال ايران(

    قاب  نوستالژی2
عكس يادگاري مقابل آرامگاه  سعدي دهه 30

    قاب  نوستالژی3
لاله زار دهه ۴0

کرونا، چین، روز جوان و ...
10 پست پربازديد ويکی پديای فارسی روز 18 فروردين:

1. یک مقاله غیراخلاقی/  2. کروناویروس
3. امیرعباس هویدا/  4. سندرم پیشاقاعدگی

5. صندوق توسعه ملی ایران/  6. هادی غفاری
7. هیدروکسی کلروکین/  8. فهرست کشورها بر پایه جمعیت

9. هومن حاجی عبداللهی/  10. دره شیرز

5 هشــتگ داغ توئيتر از ســاعت ۴ صبح تا ساعت 12 روز 
سه شنبه )برگرفته از صبا رسانه(:

1. نقد عملکرد چین در سانسور کرونا همراه با اعتراض به عملکرد 
سفیر این کشور در ایران

2. کرونا و چند هشتگ مرتبط
ThePromisedSaviour .3 هشتگ مسیحیان و مسلمانان 

در مورد منجی به همراه هشتگ هایی مثل مرا دریاب و ادرکنی
Calexit .4 درباره جنبش استقلال کالیفرنیا از آمریکا

5. پایتخت 6 و میرباقری

  15 گروه کلمه که بيشترين ميزان رشد جست وجوی گوگل 
چهار روز اخير را داشتند 

1. ولادت حضرت علی اکبر و روز جوان 
2. دانلود موبوگرام 99

3. بسته اینترنت رایگان
4. دانلود آهنگ تبر از علی یاسینی

5. همایون خسروی
6. کارگزاری آگاه و مفید آنلاین و بانک ملت

7. توصیه های کرونایی 
8. پشت صحنه سریال پایتخت 6

hrsace2 9. داوری
10. ایزی تریدر

acesoft.ir 11. نرم افزار پخش مویرگی
12. کلاس های مجازی واحد الکترونیکی دانشگاه آزاد

13. سهام پالایش نفت تهران
14. شبکه اجتماعی شاد وزارت آموزش و پرورش

15. رواق بانک رفاه

پنج پســت پربازديد در تلگرام فارسی در روز 18 فروردين 
)بر اساس اطلاعات سامانه تلگرافی(: 

1. شناسایی 2483 بیمار جدید مبتلا به کووید19 در کشور )8.10 
میلیون بازدید در 3094 کانال(

2. ابلاغ طرح فاصلــه گذاری اجتماعی به همه خطوط تاکســی 
)5.22 میلیون بازدید در 1548 کانال(

3. میانگین حقوق بازنشســتگان 4 میلیونی شد )5.17 میلیون 
بازدید در 987 کانال(

4. احتمال اتمام زودهنگام سال تحصیلی 99-98 )5.06 میلیون 
بازدید در 1760 کانال(

5. زمان واریز و برداشت یارانه نقدی فروردین 99 اعلام شد )4.75 
میلیون بازدید در 2440 کانال(

� ترند ���

شرایط کنونی نیاز به توصیف چندانی ندارد اما سوال این است 
که اگر قراردادی منعقد کرده باشیم، می توانیم به بهانه کرونا یا 
قرنطینه یا همان طرح فاصله گــذاری اجتماعی دولت، از انجام 

تعهدات خود در آن قرارداد خودداری کنیم؟
پاسخ در یک کلمه نهفته اســت: همان کلمه »بهانه«. باید دید 

که آیا واقعا کرونا و قرنطینه بهانه فرد است یا دلیل واقعی عدم 
انجام تعهد. به طور مثال اگر با فردی قرارداد بستیم )اعم از کتبی 
یا شفاهی( که یک نسخه دســت نویس از یک کتاب را برای ما 
تایپ کند؛ او نمی تواند عدم انجام تعهــد خود را به خاطر کرونا 
توجیه کند زیرا چنین کاری مســتلزم نشستن پشت کامپیوتر 

و تایپ کردن است و اساســا ارتباطی با کرونا و قرنطینه ندارد 
ولی اگر همین فرد بیمار و در بیمارستان بستری شود آن وقت 
می تواند مدعی شــود که کرونا مانع از انجام تعهد او شده است 
یا مثلا اگر یــک صاحب کارخانه تعهد داده باشــد که در مدت 
مشخصی، کالایی را تولید کند؛ با توجه به اینکه در شرایط فعلی، 
هیچ قانونی در خصوص بسته شدن کارگاه های تولیدی وجود 
ندارد؛ نمی تواند مدعی شود که به دلیل کرونا این تعهد را انجام 

نداده است. 
بنابراین باید در هر مورد، به تناســب خودش دید که آیا به قول 

معروف، شرایط »فورس ماژور« ایجاد شده است یا نه. تعریف و 
مصادیق فورس ماژور، در خود قراردادها هم ذکر می شود ولی اگر 
هم ذکر نشد نگران نباشید چرا که طبق ماده 227 قانون مدنی 
»متخلف از انجام تعهد وقتی محکوم به تادیه خسارت می شود که 
نتواند ثابت نماید که عدم انجام به واسطه علت خارجی بوده است 
که  نمی توان مربوط به او نمود.« بنابراین اگر بتوانیم ثابت کنیم 
که عدم انجام تعهد به واسطه علت خارجی مثل کرونا است؛ دیگر 
نباید خســارت بدهیم و صرفا باید در اسرع وقت، طبق قرارداد، 

اقدام به انجام تعهد کنیم. 

� پارکه ���

روزهای فورس ماژور
آیا کرونا می تواند دلیل خوبی برای عدم انجام تعهد یک قرارداد باشد؟

هانيه درويش|  برای کسی که آرزوی کوهنوردی در سر دارد و در روزهای نوجوانی برای تشکیل یک خانواده و یک زندگی شیرین 
رویابافی می کند چقدر می تواند سخت باشد که به دلیل یک سانحه هر دو پایش را از دست بدهد و خودش بماند و یک زندگی در پیش 
رو که قرار است بدون پا و با درد و ناراحتی های جانبی اش طی شود. اما همیشه روزهای سیاه هم می گذرد. مهران زند هفت سال پر از 
درد و سیاهی را پشت سر گذاشت و توانست خودش را بدون پا بپذیرد، وارد عرصه ورزش و والیبال نشسته شود، برای تقویت روحیه 

ساز یاد بگیرد و بدون کمک دیگران به وسیله دستانش راه برود  و زندگی کند. با او در این گفت و گو همراه باشید. 
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ستارهایرانییوونتوسمیگوید:ایراننیامدهام
امافارسیحرفمیزنم

  سایتنگار

دلپرخشایارازبنیامین،اسبگرانقیمتسرداروحرفهایپدربلاحدید
1  از خشایار اعتمادی خواننده باسابقه پاپ درباره ماجرای تحریف ترانه بوی 
عیدی توسط بنیامین پرسیدیم  : در ابتدا باید بگویم که من راجع به این خواننده 
اظهارنظر نمی کنم و نظری راجع به او ندارم. چون با آثارش خیلی خوب آشنایی ندارم 
و به آنها گوش نکرده ام. ولی درباره این اتفاق باید بگویم که  این کارِ بسیار ناشایستی 
است. به هرحال مردم با این اثر، خاطرات بسیاری دارند. حدود ۱۰ سال پیش از ایشان 
در جایی سؤال کردند که نظرت راجع به صداهای خوانندگان مختلف چیست. راجع 
به من گفته بودند نظری راجع به صداهای ژنریک، یعنی صداهایی که مقلد هستند، 
ندارم. ایشان بدون اینکه شناختی از من داشته باشند این مطلب را عنوان کرده  بودند 
در حالی که اصلًا در آن جایگاه نبودند. من در آن زمان خیلی کوتاه آمدم و حرفی  نزدم 
اما  شاید آن موقع باید واکنشی نشان می دادم و می گفتم شما در جایگاهی نیستید 
که بخواهید در مورد آثار و صدای من اظهارنظر کنید. اگر من در آن زمان این برخورد 
را  با او می کردم، شاید  به همین آهنگ های خودشان اکتفا می کردند و  همان راه را 
ادامه می دادند. کاش ایشان همان مسیر را می رفتند و اگر من آن روز نجابت به خرج 
نمی دادم و  برخورد صحیحی با ایشان می کردم، شاید دیگر به خودش اجازه نمی داد 
یک باره  اسائه ادبی در کار پیشینه های موسیقی پاپ کند. آقای اسفندیار منفردزاده 
به هرحال به گردن موسیقی پاپ، موســیقی فیلم، ترانه و ... حق دارد. شهیار قنبری 
ترانه سرای بسیار بزرگ این مملکت اســت. هرچند که ممکن است اختلاف سلیقه 
یا اختلاف نگاه با مســئولان و تصمیم گیرندگان داخل کشــور داشته باشد اما دلیل 
نمی شود که وزن اینها را در حوزه ترانه یا شعر نادیده بگیریم و یک اثری را  که در واقع 
مردم ایران ۵۰ سال با آن خاطره دارند و شعر بســیار زیبایی هم دارد، به این شکل 

خوانده شود.
شعری که از برق کفش جفت شده در گنجه ها یا از بوی یاس جانماز ترمه مادربزرگ 
صحبت می کند،  به این اندازه ریشــه دارد اما بعد  شعر  بسیار نازل و بی محتوا را روی 
همان ملودی مؤلف یعنی آقای اســفندیار منفردزاده استفاده می کنند. چرا ما نباید 

حقی برای این افراد قائل باشیم؟ 
من کاری از تورج شعبانخانی خوانده بودم با عنوان دیگه دیره. بعد متوجه شدم ۱۰ 
خواننده دیگر آمدند و بدون اینکه از من اجــازه بگیرند آن را اجرا کردند. کار از تورج 
شعبانخانی بود و من فکر می کردم شــاید خود تورج با اینکه کار را به من فروخته، با 
همان ملودی و شعر دوباره به شخص دیگری داده اســت. احترام نگه داشتم اما من 
دستخط دارم. تمام کســانی که  این اثر را خواندند و آن را در  فضای مجازی پخش 
کردند، آیا یکی از آنها از تورج نوشته ای دارد؟ همین چند وقت پیش  متوجه شدم که 
آقایی آهنگ طعنه من را  که افشین یداللهی آن را سروده بود، خوانده، از او  پرسیدم 
که چرا این کار را کرده ای؟ گفت من شعر را از برادرش خریده ام. من هم با برادر مرحوم 
یداللهی تماس گرفتم، ایشان از من عذرخواهی کرد و گفت پول آن آقا را  پس  می دهم 

اما من ممانعت کردم و گفتم که از این به بعد دقت بیشتری کنند.)خبر آنلاین (

2  کیهان نوشت: رئیس  سازمان صداوســیما که از مدیران ارشد معترض به 
سریال »پایتخت6« است، لازم اســت یک آسیب شناسی و بازاندیشی درباره 
فرایندی که یک نمایشــنامه نویس بدســابقه را ناگهان به جایگاه نویسنده 
فیلمنامه سریال نوروزی پربیننده شبکه سراسری این سازمان رسانده، انجام 

دهد.
همچنین سریال »پایتخت6«  بار دیگر نشان داد که نظارت در صداوسیما به شدت 
آسیب پذیر و دچار اختلال اســت. چگونه ممکن است یک سریال مثل »پایتخت6« 
با این همه بدآموزی و مشکلات متعدد و آشــکار محتوایی، به تولید رسیده و سپس 

پخش شود؟

3  سردار آزمون که فارغ از فوتبال در اسبدوانی هم حضوری فعال دارد و با 
داشتن چند اسب در داخل ایران زبانزد است، این بار در استرالیا برای شرکت در 

مسابقات اسبدوانی اقدام کرد.

مهاجم گنبدی تیم ملی فوتبال کشــورمان و باشگاه زنیت ســن پترزبورگ روسیه 
سه شنبه ۱9 فروردین  ماه در حراج اســب های ۱8 ماهه استرالیا اقدام به خرید یکی 
از بهترین پسران فرانکل کرده است. قیمت این کره اسب در استرالیا ۵۰۰ هزار دلار 
)3۰9 هزار دلار آمریکا( اســت و پس از این با مالکیت آزمون در کورس های استرالیا 
شرکت خواهد کرد.ســردار آزمون همچنین با خرید این اسب نیم میلیون دلاری در 

استرالیا رکورد خرید گران ترین اسب های تروبرد نزد ایرانیان را شکسته است.

4  پیش از بازی معروف استقلال و پگاه در بازی برگشت فینال جام حذفی 
سال 87، پدر مجتبی جباری درگذشت. به او نگفتند این اتفاق افتاده. مجتبی آن 
روز یکی از بهترین بازی هایش را برای استقلال انجام داد. یک گل زد و یک گل ساخت 
و عنوان بهترین بازیکن زمین را هم از آن خود کرد. بعد از بازی او تازه متوجه این اتفاق 
تلخ شد. جباری در این باره می گوید: »من نمی دانستم پدرم فوت شده. منصوریان بعد 
از بازی به من گفت با هم برویم و کارم دارد. در مسیر خانه بود که او گفت پدرم فوت 
شده. وقتی خبر درگذشت پدر منصوریان را شنیدم، ناخودآگاه یاد آن روز افتادم. از 

همین جا به منصوریان و خانواده اش تسلیت می گویم.«

5  سخنگوی سپاه در خصوص نامه انتقادی غلامحسین غیب پرور به رئیس 
سازمان صدا و سیما تاکید کرد: محتوای این نامه هر چند با انگیزه مشفقانه نگاشته 
شده باشد، موضع سپاه پاسداران انقلاب اسلامی تلقی نمی شود و بدیهی است این نهاد 
انتقادات و پیشنهادات خود نسبت به موضوعات و برنامه های مختلف صدا و سیما را از 

طریق فرایند های مقتضی به رسانه ملی منعکس کرده و می کند.

6  به گزارش سینماســینما، بحث های درگرفته میان کیانوش جهان پور، 
سخنگوی وزیر بهداشت و ســفیر چین در ایران، از موضوعات داغ هجدهم 

فروردین در فضای مجازی بود.
سخنگوی وزارت بهداشت روز هفدهم فروردین در نشست مطبوعاتی آمارهای چین 
درباره کرونا را »یک شوخی تلخ« خواند و در ساعات پایانی همان روز در توئیتی اشاره 

کرد که چین اطلاعات نادرســتی درباره کرونا به دنیا منتقل کرده است . این توئیت 
با واکنش تند سفیر چین در ایران روبه رو شــد. در میان کاربران توئیتر دسته ای به 
حمایت از سفیر چین برخاستند، گروهی نیز با تقبیح رفتار چین با ایران طی سال های 
اخیر و همچنین در مسئله کرونا، منشن های اعتراضی خود را در صفحه توئیتر سفیر 
چین نوشتند. چانگ هوا نیز در پاسخ به تعداد زیادی از این منشن ها کاربران معترض 
ایرانی را بلاک کرد. مهناز افشار نیز با انتشار توئیتی اعلام کرد که سفیر چین او را هم 
بلاک کرده است. افشــار در توئیتی دیگر نوشت: »هیچ وقت تو زندگیم از طرد شدن 

اینقدر خوشحال نشده بودم.«

7  پزشکانی که در بخش های اورژانس در بیمارستان های آمریکا با بیماران 
مبتلا به عفونت ویروس کرونا سروکار دارند، می گویند بیمارانی با »علائم خفیف« 
مراجعه می کنند که قابل درمان در خانه است اما یکی دو روز بعد این بیماران به 

بخش اورژانس باز می گردند در حالی که حال شان بسیار بدتر شده است.
به گزارش همشهری یک پزشــک اورژانس این روند را این چنین توصیف می کند: 
»بیماری ابتدا سیر کندی دارد و علائم بیمار خفیف است، بعد ناگهان بیمار به شدت 

بیمار می شود و از پا می افتد. دیدن چنین روندی واقعا ترسناک است.«
برخی از بیماران تجربه مشــابهی را توصیف می کنند. این بیماران ممکن است برای 
چند روز  علائم خفیفی مانند سرفه، خستگی و درد عضلانی داشته باشند، بعد ناگهان 
دچار تنگی نفس شدید می شوند و تقریبا پر کردن ریه های شان با هوا ناممکن می شود.

پزشــکان همچنین گزارش می کنند که برخی از بیماران پس از حدود یک هفته از 
شروع علائم خفیف بیماری احساس می کنند کمی بهتر شده اند، بعد در طول یکی، 
دو روز علائم شان باز می گردد و شــدت پیدا می کند و نیاز  به بستری در بیمارستان 
برای دریافت اکسیژن با غلظت بالا و لوله گذاری تنفسی برای اتصال به دستگاه تنفس 

مصنوعی پیدا می کنند.

8  تا چند سال پیش, پیشنهادهای دوستی در فضای حقیقی از سوی پسران 
مطرح می شد، اما در سال های گذشــته رنگ این پیشنهادات تغییر کرده و به 
سمت زنانه بودن رفته است، به طوری که اخیرا, برخی از دختران و زنان هستند 

که اصرار به دوستی های این چنینی دارند.
فرید براتی سده, مدیرکل دفتر پیشــگیری و درمان اعتیاد سازمان بهزیستی کشور 
و روانشناس در رابطه با اســتقبال جوانان به ویژه دختران و زنان از فضای مجازی و 
دوستی های آن اظهار کرد: فضای مجازی یک پدیده و فناوری جدید است که با توجه 
به ماهیت و ویژگی هایی که دارد جذاب است و در واقع جاذبه آن باعث گرایش افراد به 
این فضا می شود، به خصوص آن بخش از جامعه که ممکن است احساس کنند امکان 

کمتری برای نشان دادن و ابراز کردن خودشان در جامعه دارند.
وی, سرعت زیاد, ناشناختگی, پیام های کوتاه و پاسخ گرفتن را از دیگر ویژگی هایی 
دانست که به جذابیت فضای مجازی می افزایند و باعث استفاده هرچه بیشتر جوانان 

به ویژه دختران و زنان از این ابزار مدرن می شوند. )باشگاه خبرنگاران(

9  احسان حدادی در پاسخ به این پرسش که پیشگیری های لازم را برای مبتلا 
نشدن انجام می داد یا نه؟ بیان کرد: بله مراقبت می کردم، ضدعفونی مداوم دست ها 
و استفاده از دستکش و همچنین استفاده از ماســک در محیط های شلوغ را رعایت 
می کردم اما به هر ترتیب مبتلا شدم و روز های خیلی ســخت را پشت سرگذاشتم. 
حالی را تجربه کردم که به رغم انجام چندین عمل جراحــی و توانایی بدنی که دارم 
تجربه نکرده بودم و همیشــه خیلی زود به روند عادی زندگی برمی گشتم. در هیچ 
یک از جراحی ها شــرایط آنقدر ســخت نبود که دو هفته کامل در منزل خانه نشین 
باشم. نفس کشیدن برایم سخت بود اما خودم را نباختم. ترس دشمن اصلی شما در 
مواجهه با این بیماری است، اگر بترســید نمی توانید بر این بیماری غلبه کنید. بیش 
از هر چیزی روحیه خوبم به من کمک کرد. البته متاســفانه پدرم هم کمی زودتر از 
من به این ویروس مبتلا شده بود و تمام بار سخت پرستاری در زمان درمان در منزل 
بر عهده مادرم بود و ایشان به تنهایی این مسئولیت ســخت را عهده دار شد. رعایت 
مسائل قرنطینه و بهداشتی داخل منزل از موارد دیگری بود که در این مدت به طور 
جدی انجام و زحمات مادر را دوچندان کرد و جهت پرستاری بی دریغ طی این مدت 

از مادرم سپاسگزارم.

10  باید نیم نگاهی به برنامه  مشابه شبکه سعودی  ام  بی سی پرشیا با عنوان 
پرشین گات تلنت داشته باشــیم. برنامه ای که همزمان با فصل دوم عصر جدید 
ساخته شد تا آن را به حاشیه ببرد اما به رغم اســتفاده از عنوان پرشین گات تلنت و 
قرار گرفتن تحت لیسانس برنامه اصلی، قرار بود معرف استعدادهای ایرانی باشد اما 
عملا هیچ ارتباطی با فرهنگ عامه داخل کشور نتوانســت برقرار کند.در این برنامه 
آوازخوانی در محور برنامه قرار گرفت و افراد مسن و با تجربه و حتی جوانان روی سن 
ظاهر می شدند و در اغلب موارد موسیقی پاپ خارج از کشور یا ترانه های انگلیسی را با 
ساختاری به شدت ضعیف اجرا کردند.  متاسفانه در روزگار کنسرت آنلاین و برجسته 
شــدن افرادی چون نوازنده ترومپت گروه مرحوم ناصر عبداللهی، امید حاجیلی که 
خود را به عنوان خواننده پاپ باور کرده و با حمایت شهرداری کنسرت آنلاین برگزار 
می کند، در شــرایطی که با توجه به حجم انبوه کنســرت های بدون کیفیت پاپ در 
کشورمان موسیقی ردیف دستگاهی و سنتی ایرانی نادیده گرفته می شود و برنامه هایی 
با تم  آکادمی  و استعدادیابی موسیقایی در حوزه پاپ توسط شبکه های فارسی زبان 
برجسته می شود، وضعیت موسیقی سنتی در داخل کشور به سمت و سویی می رود 

که نادیده گرفته شود.)مشرق نیوز(

11  اکثریت کارکنان  هالیوود که از هیچ نوع بیمه و خدمات درماني برخوردار 
نیستند، به دلیل شیوع ویروس کرونا و تعطیلي بسیاري از تولیدات سینمایي، 
شغل خود را از دســت داده اند. ایزابلا اولاگوئرا، دســتیار کارگرداني که به تازگي 
بیکار شده، در گفت وگو با  هالیوودریپورتر مي گوید: تمام پروژه هاي صنعت سینما و 
تلویزیون به تعلیق درآمده و کارکنان بیش از اینکه نگران کرونا باشند، نگران از دست 

دادن شغل و درآمدشان هستند.
یکي از مقامات کمپاني فاکس معتقد اســت: بیماري کووید-۱9 بحراني ا ســت که 
گریبان  هالیوود را گرفته است. براساس سیاســت هاي ناعادلانه کمپاني ها، تمامي 
 فعالان صنعت سینما به جز ستاره هاي بازیگري، کارگردانان و تهیه کنندگان اصلي، 
به صورت روزمزد به کار گرفته مي شــوند تا از زیر مســئولیت بیمه درماني و مزایاي 
شغلي، شانه خالي کنند. حالا با وقوع بحران کرونا، چتر حمایتي براي این افراد وجود 

نداشته و فاجعه اي دیگر در حال رخ دادن است.

12  محمد حدید، میلیونر معروف آمریکا و پدر جی جی و بلا )سوپر مدل های 
معروف ویکتوریا سیکرت( با انتشــار ویدئویی با صدای اذان خواندن مهدی 

یراحی، خواننده پاپ کشورمان... صدای او را تحسین کرد.
به گزارش هفتی ها، محمد حدید که اصالتی فلسطینی دارد، نوشت: »نیازی به توضیح 
نیســت. فقط یک صدای زیبا برای خبر کردن نمازگزاران. مهدی یراحی صدای یک 

فرشته.«

خبرورزشی نوشــت: آناهیتا زمانیان بختیاری، 
ستاره ایرانی تیم زنان یوونتوس از علاقه اش به ایران 

و فارسی حرف زدن می گوید.
بعد از ســارا دورســون خواجه که با اصالتی ایرانی 
در ترکیب تیم ملی آلمــان در رقابت های قهرمانی 
زنان جهان به میدان رفــت و در پایان رقابت ها نیز 
یکی از بهترین مدافعــان مرکزی لقب گرفت، حالا 
یک نماینده دیگر از ایران در بهترین باشگاه ایتالیا 
مشغول بازی است. نام این بازیکن آناهیتا زمانیان 
بختیاری است که ۲۲ سال قبل و در تاریخ ۱9 فوریه 
۱998 از پدری ایرانی و مادری فرانســوی در لندن 

به دنیا آمده است.
زمانیان وقتی چهار ساله بود همراه خانواده به سوئد 
رفت و والدین او در آنجا شــغلی برای خود دست و 
پا کردنــد. او خیلی زود فوتبال خــود را آغاز کرد و 
نشان داد در این رشته ورزشی استعداد بالایی دارد. 
زمانیان درباره شروع فوتبال خود می گوید: »وقتی 
شــش ســاله بودم، فوتبال حرفه ای را در باشــگاه 
کیودینگ سوئد شروع کردم. از آن زمان من فوتبال 
را دوست داشته و بازی خود را ادامه می دهم. بعدها 
که بزرگ تر شدم پیراهن گوته بورگ را پوشیدم. بعد 
از بازی برای گوته بورگ واقعا شوکه شدم چون این 
یک رویا برای من بود. حضور در گوته بورگ آرزوی 
همه سوئدی هاســت، مخصوصاً اگر در این شــهر 
زندگی کرده باشــید. من خیلی خوشحال شدم و 
برای بازی در لیگ زنان سوئد انگیزه بالایی داشتم.«

زمانیان نخســتین بازی خود را ۲3 آوریل ۲۰۱6 و 
وقتی تنها ۱8سال داشــت برای گوته بورگ مقابل 
اوربرو انجام داد. او سه فصل برای گوته بورگ و زیر 
نظر اســتفان رن بازی کرد، 3۴ بار به میدان رفت و 
دو گل هم به ثمر رساند. او در این مدت به تیم های 
نوجوانان و جوانان سوئد هم دعوت شد اما هیچگاه 
این پیشــنهاد را نپذیرفت. آناهیتا که یک هافبک 

نفوذی مدرن است، مه ۲۰۱۴ نخستین بازی خود را 
برای تیم زیر ۱۷ساله های فرانسه انجام داد و مقابل 
جمهوری چک به میدان رفــت. او چهار بار پیراهن 
فرانسه را در این رده سنی پوشــید و بعدها به تیم 
زیر ۲۰ساله ها نیز رسید. سال ۲۰۱8 و در مسابقات 
قهرمانی زنان زیر ۲۰ســال جهان کــه در گینه نو 
برگزار شد، زمانیان کاپیتان فرانسه بود و با پیراهن 
شماره ۱۰ این تیم به فینال هم رسید اما در نهایت 
انگلیس بود که توانست در ضربات پنالتی پیروز شود 

و عنوان قهرمانی را کسب کند.
بعد از حضور در این مســابقات و موفقیت فرانسه، 
زمانیان تصمیم گرفــت چالش بزرگ تــری را در 
رقابت هــای باشــگاهی تجربه کند. لیگ ســوئد 
دیگر برای او کوچک بــود و به همین دلیل تصمیم 
گرفت به فرانســه برود و بخت خود را برای حضور 
در پاری ســن ژرمن آزمایش کنــد. او از آن مقطع 
هم خاطره ای نقــل می کند: »من برای تســت در 
پاری سن ژرمن چیزی برای از دست دادن نداشتم، 
بنابراین با استفان رن تماس گرفتم. او این فرصت را 
به من داد که بختم را امتحان کنم. مسئولان و کادر 
فنی باشگاه را چنان تحت تأثیر قرار دادم که آن ها 
قراردادی را برای من کنار گذاشــتند. عضویت در 
باشگاه بزرگی چون پاری ســن ژرمن افتخار بزرگی 
بود که نصیب من شــد. به خصوص که می توانستم 
بخت خود را برای حضور در تیم بزرگسالان فرانسه 

نیز امتحان کنم.«
دوران حضــور آناهیتا زمانیان در پاری ســن ژرمن 
چنــدان موفقیت آمیز نبــود. او پنج بــار در لیگ 
قهرمانان اروپا به میدان رفت و فقط هفت بار فرصت 
بازی در لیگ فرانسه و تنها به مدت ۱98 دقیقه به 
او رسید. همین مســئله باعث شد تا زمانیان به فکر 
جدایی از باشگاه پاری ســن ژرمن بیفتد. سرمربی 
یوونتوس، ماریــا ریتا که بازی زمانیــان را در جام 

جهانی زیر ۲۰ ســال دیده بود، در نقل و انتقالات 
زمســتانی تصمیم به جذب ایــن هافبک تهاجمی 
گرفت. زمانیان به عنوان نخســتین خرید باشــگاه 
یوونتوس در ســال ۲۰۲۰ به هواداران معرفی شد 
و البته خیلی زود هم نخســتین گل خود را مقابل 
تاواناسیو به ثمر رساند. زمانیان درباره احساسی که 
از بازی در یوونتوس دارد، می گوید: »وقتی کارهایم 
برای بازی در یوونتوس انجام شد واقعا هیجان زیادی 
داشتم. از طرفی باانگیزه هم بودم تا خودم را اثبات 

کنم که خوشبختانه همینطورهم شد.«
آناهیتا زمانیــان بختیاری یک نــام و فامیل کاملا 
ایرانی اســت. آن هم در شــرایطی که این هافبک 
تهاجمی گذرنامه ایرانی ندارد و تیم ملی فرانسه را 
هم برای بازی در رده های پایه انتخاب کرده. او درباره 
ایران هم صحبت می کند: »من هیچوقت در ایران 
نبوده ام، چون در انگلیس به دنیا آمدم و در سوئد هم 
بزرگ شدم. پدرم به ایران علاقه فراوانی دارد اما من 
چون اغلب به فرانسه و انگلیس می رفتم و می روم، 
گرفتن گذرنامه این کشورها برای من ساده و آسان 
بود. ما معمولا تابســتان به انگلیــس می رویم و با 

خانواده مادر ملاقات می کنیم.«
ســری آ ایتالیا و لیگ زنــان مثل قریب بــه اتفاق 
لیگ های دیگر به دلیل شیوع ویروس کرونا تعطیل 
است اما قبل از آن و در دو ماه اخیر زمانیان یکی از 
بازیکنان کلیدی یوونتوس بوده و پیراهن شــماره 
۱9 این تیم را پوشــیده. او از ابتدای ســال ۲۰۲۰ 
زندگی جدید و سیاه و سفید )اشاره به رنگ پیراهن 
یوونتوس( خود را آغاز کرده و در این مدت پنج بار در 

ترکیب این تیم قرار گرفته. 

 واگویه های انتظار
اشک را پیوند باید زد به لبخندی دگر/دوستان دارد قیامت می شود چندی دگر

رستمی دیگر می آید با کتاب و ذوالفقار/مژده باید داد ایران را به فرزندی دگر
منتظر باشید ای دلدادگان انتظار/آرزومندی می آید آرزومندی دگر

 دستور زبان عشق
یوسف ترین هم باشی/زیر هشتی ابروهایش

اعتراف می کنی/به دوستت دارم ها
علیرضا غزوه  لیلا رنجبران

کتاب »خاطرات ابوالحســن ابتهاج« را در دســت 
دارم. به جایی رسیده ام که ابتهاج به مدیریت بانک 
ملی رسیده و به نقل از همکارانش ماجرای عجیبی 
را تعریف می کند. این بخش را عینــا از کتاب نقل 

می کنم: 
» در ایامی که پول ایران تنزل می کرد و نرخ لیره بالا 
می رفت، رضا قلی امیر خسروی رئیس بانک ملی به 
تشویق عده ای ناشی به این نتیجه می رسد که اگر 
مبالغ عمده ای ارز در بازار برای فروش عرضه شود، 
نرخ ارز تنزل خواهد کرد و در نتیجه کسانی که ارز 
داشتند ناچار خواهند شــد لیره های خود را با نرخ 
نازل تری در بازار بفروشند و او مجددا آن لیره ها را با 
قیمت کمتری خریداری کرده و سود قابل توجهی 
نصیب بانک ملی خواهد شــد. متأسفانه کسی هم 
نبود که امیرخســروی را از ایــن کار منصرف کند 
چون او هم برای خودش در بانک ملی یک رضاشاه 
کوچک بود و بانــک را مثل یک ســربازخانه اداره 

می کرد. 
 تنها ارزی که امیرخســروی برای فروش در اختیار 
داشــت در حســاب مخصوصی بود که رضاشاه از 
عایدات نفت برای خرید اســلحه کنار می گذاشت و 
حساسیت خاصی هم نسبت به این حساب داشت. 
بدین ترتیب رئیس بانک ملی اقدام به فروش لیره ها 
می کنــد و به اطلاع خریــداران ارز می رســاند که 
بانک حاضر اســت هر مبلغی لیره کــه خریداران 
طالب باشــند به نرخ روز به آنها بفروشد. موجودی 
این حســاب آن زمان در حدود یــک میلیون لیره 

بود که امیر خســروی 6۰۰ هزار لیــره از آن را به 
فروش می رســاند. به هرحال دلال هــای ارز هم از 
فرصت اســتفاده کردند و هرچه لیر ه بود خریدند و 
طبعا اقدامی هم برای فــروش آن در بازار نکردند. 
امیرخسروی ارزها را بدون اجازه شاه فروخته بود و 
اگر او از موضوع با خبر می شد بدون تردید وضعیت 
بسیار وخیمی پیدا می کرد. امیرخسروی که از همه 
جا نا امید شده بود دست به دامن علی اکبر داور-وزیر 
وقت مالیه- شــد. داور هم با شهامت و مردانگی که 
داشــت بدون این که از عاقبت کار واهمه ای نشان 
دهد تصمیم می گیرد او را کمک کند و برای جبران 
این عمل و تهیه ارز به جای ذخیره ارزی که به فروش 
رســیده بود، مقداری از اندوخته های نقره بانک را 
صادر و تبدیل به ارز می کند. داور می دانســت که 
این بدبخت چه خبطی کرده و اگر رضاشــاه بفهمد 
روزگارش را سیاه خواهد کرد. رضاشاه هیچ وقت از 
این ماجرا اطلاع پیدا نکرد و این یکی از مردانگی های 

داور بود که سکوت کرد و هیچ بروز نداد.«
ماجرای عجیب و غریب رئیس وقــت بانک ملی را 
خواندید. قضاوت با شما اما اجازه دهید چند نکته را 

در این زمینه مطرح کنم:
خبط امیرخســروی در اواخر سال ۱3۱۲ اتفاق 
افتاده، یعنی بیش از 86 ســال پیش. از آن سال ها 
سیاست های اقتصادی حکومت ها و به خصوص خط 
مشــی آنها درباره مســائل ارزی،عمدتا در خدمت 

تولید نبوده و واسطه گری را تشویق کرده است.
از همان ایام قدیم هوش و ذکاوت »دلالان ارزی« 

از سیاستگذاران اقتصادی بیشتر بوده و برنده واقعی 
سیاست های اقتصادی واسطه گران بوده اند نه مردم 

ایران.
ارقام اتلاف منابع ملی حتی 9۰ ســال پیش هم 
بزرگ بوده. کافی اســت بدانیــم در آن ایام، درآمد 
ایران از فــروش نفت به ســالی دو میلیون لیره هم 
نمی رســید اما رئیس بانک ملی فقط در یک اقدام، 

6۰۰ هزار لیره را به باد فنا داده است.
ابتهاج، علی اکبر داور را مردی با معرفت و کارش 
را نهایت شجاعت و مردانگی توصیف می کند. این در 
حالی است که داور به عنوان وزیر مالیه خطای بزرگ 
امیرخســروی را نادیده گرفته و چشــم بر اتلاف 
گسترده منابع ملی بسته است. این کار بدون شک 
یکی از بزرگ ترین مصداق های رفیق بازی و زد و بند 
سیاســی در تاریخ معاصر ایران است که متأسفانه 
هنوز هم میان سیاســتمداران ما رواج دارد. یعنی 
سیاســتمداران به همین راحتی می توانند خبط و 

خطا و دزدی یکدیگر را نادیده بگیرند. 
مردم کشور ما به دزدی و اختلاس حساس ترند تا 
اتلاف منابع. سیاســتمداران مان نیز چنین عادتی 
دارنــد. مثلا رضاشــاه کارمندان جــزء را به خاطر 
خطاهای کوچک به بدترین شکل تنبیه می کرد اما 
ســازوکار حکمرانــی اش حتی قادر به شناســایی 
خطاهای به این بزرگی نبود. برای من سؤال است که 
چطور رضا شــاه متوجه تخلف به ایــن بزرگی -در 
حساب زیرنظر خودش- نشــده و به گفته مرحوم 

ابتهاج دست آخر هم جریان را نفهمیده است.

اختلاسرابچسب،اتلافثروتمهمنیست!
محسن جلال پوریادداشت

آینه از ترســناک ترین اختراعات بشر است. آینه ها 
قدرتی دارند کــه می تواننــد خودِ خفته مــا را از 
درون بیدار کنند و آن را بیرون بکشــند. آینه های 
دستشــویی، اتاق پرو و آسانسور و هر جای کوچک 
و خصوصی دیگــر، تصاویری از انســان ها دیده اند 
که هیچکس دیگــری ندیده. آدم هــا جلوی آینه 
دستشویی شــکلک در می آورند و زشــت ترین و 
هولناک ترین چهره خود را می بینند. دماغ را جمع 
می کنند و به تماشای ســیاهی پر موی حفره های 
تاریک می نشــینند. دهان را می کشــند و گشــاد 
می کنند و زل می زنند به خط های عمیقِ اغراق شده 
صورت و پوست چین خورده. گاهی دهان را تا جایی 
که خطر جر خوردن تهدیدش نکرده باز می کنند و 

جزئیات لثه و دندان های پر شده را تماشا می کنند.
یکبار همســایه ای را دیدم که جلوی آینه آسانسور 
ایستاده بود و شــکلک در می آورد. زنی بود چهل و 
چند ساله، مادر دو بچه ۱۲-۱۰ ساله. از این زن هایی 
که فنون لکه گیری را بلدنــد و فوت آخر کوزه گریِ 
پخت باقالی پلو را می دانند و هفته ای ۴ بار ماشین 

لباسشویی را پر می کنند و کوه لباس بچه های شسته 
شــده را روانه بند می کنند و در حیــن پهن کردن 
زیرپوشِ ســفید، زل می زنند به خانه همســایه ها 
و ســعی می کنند نمایی از زندگی شــان راببینند. 
شبیه مادرهای کلاســیک بود که بعد از بچه دوم با 
۱3 کیلو اضافه وزنش کنار آمده و کفش پاشــنه 3 
سانت می پوشد و ناخن هایش را کوتاه نگه می دارد 
و شلوارش همیشــه مزین به خط اتو است و »نکن 

مامان جان« از زبانش نمی افتد. 
آسانسور به مقصد رســیده و در را باز کرده بود اما 
زن غرق در تماشــای هیولای درونش، از همه جا 
بی خبر بود. چشم هایش ریز شــده و دهانش از دو 
طرف وحشیانه به پایین سر خورده و دماغش کش 
آمده و ابروهایش در هم گره خورده بود. شــده بود 
شبیه نقاشی ناشیانه کشیده شده ای که نیم ساعت 
زیر باران مانده و رنگ ها و شکل هایش در هم تنیده 

بودند.
مردد جلوی در آسانسور ایستادم. نمی دانستم باید 
صدایش کنم یا تا جایی که می شود شاهد این منظره 

ترسناکِ شگفت انگیز باشم. دومی را انتخاب کردم. 
موجود کریهِ توی آینه هیچ شباهتی به همسایه ای 
که می شناختم نداشــت. بعد آهسته خودم را عقب 
کشیدم و به در ورودی رســاندم؛ انگار تازه به آنجا 
رسیده بودم. زن بالاخره به خودش آمد، نگاه وحشت 
زده ای به اطراف انداخت تا بفهمد کسی او را دیده یا 
نه. بعد اعضای چهره اش را به جاهای اصلی برگرداند 
و شبیه  خود همیشگی اش از آسانسور بیرون آمد و 
چشمش به من افتاد. همان لبخند ملیح همیشگی 
را به لب فرستاد و مودبانه احوالپرسی کرد و خواست 

سلامش را به خانواده برسانم. 
آینــه تصویــری از او را نشــانم داده بــود که در 
بی رحمانه ترین خیالاتم هم نمی توانســتم شبیه 
ســازی اش کنم. تصویری کریه و رعــب آور اما 
آرامــش بخش. تصویری کــه می گفت هیچکس 
به کسل کنندگی آن بســته بندی کلیشه ای که به 
نمایش عمومی می گذارد نیســت. درون آن زنِ 
آرام و آراسته و مبادی آداب هم هیولایی رام نشده 

زندگی می کرد.

  ستون فقرات

هیولایرامنشدنیِهمسایه
آنالی اکبری
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